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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

///
نعمت اله شهبازی

مدیرمسئول

چالش های تامین مواد اولیه
 برای صنعت فولاد

زنجیــره فولاد از معدن آغاز می شــود و تا تولید 
محصول نهایی ادامه دارد. تولید فولاد در کشــور 
ضمن ایجاد موقعیت های شغلی متعدد و همچنین 
ایفای نقشی اثرگذار در چرخه توسعه صنعتی و 
اقتصادی، نیاز نهایی بســیاری از صنایع نهایی را 
تامین خواهد کرد. کشور ما به دلیل دارا بودن مواد 
معدنی بسیار گسترده و متعدد، جزو کشورهای 
معدن خیز جهان به شمار می رود و بهره گیری از 
این منابع و ذخایر تاثیر مثبت بسزایی بر اقتصاد 
کشور خواهد گذاشت. باید در نظر داشت تا امروز 
اغلب اکتشافات ما جزو اکتشافات سطحی بوده 
و همچنان از ذخایر عمقی بی بهره هســتیم، در 
صورتی که در اعماق زمین مواد معدنی مرغوب تر 
و با کیفیت  عالی تری وجود دارند. متاسفانه به دلیل 
بسیاری از مشکلات و محدودیت ها فعالان معدنی 
تاکنون نتوانســته اند به سمت اکتشافات عمقی 
حرکت کنند. بهترین راه ترغیب و هموارســازی 
مســیر فعالان معدنی برای حرکت به ســمت 
اکتشافات عمقی، تامین تسهیلات مالی توسط 
نهادهای دولتی است. همچنین تخصیص امتیازات 
مناسب برای فعالان معدنی می تواند در کنار رفع 
سایر موانع در این موضوع موثر باشد. باید تاکید 
کرد وجود فناوری مناســب معدنی اعم از دانش 
به روز و تجهیزات نو و کارآمد، تاثیر بســزایی بر 
بهره وری معادن خواهد داشــت. هرچه مهارت و 
دانش به روند فعالیت ها افزوده شــود، از ذخایر و 
منابع معدنی به شیوه ای بهتر می توان استفاده کرد. 
متاسفانه می توان گفت امروزه اغلب معادن کشور 
ما با شیوه های سنتی و قدیمی مشغول فعالیت  
هستند که این موضوع مانع پیشرفت بخش معدن 
کشور است. حرکت فعالان بخش معدنی به سمت 
اکتشافات عمیق نیازمند بسترســازی از سوی 
سازمان های دولتی است. همچنین آنالیز اطلاعات 
اکتشافی و تشویق فعالیت های معدنی می تواند 
منجر به ترغیب شدن فعالان اقتصادی داخلی و 
خارجی به سمت سرمایه گذاری بر معادن ایران 
شود. اغلب سیاست هایی مانند محدودیت واردات 
به منظور جلوگیــری از خروج منابع ارزی، دلیل 
موانع واردات ماشــین آلات بخش معدن معرفی 
می شود. اما باید به این نکته توجه کرد که معادن 
کشور به دلیل نبود تجهیزات مناسب، نمی توانند 
از ذخایر خود به نحو احسن استفاده کنند. از سوی 

دیگر، به دلیل نبود دستگاه های مناسب استخراج 
و فــرآوری، بســیاری از مواد معدنی ارزشــمند 
به عنوان باطله دور ریخته می شــوند. مسئولان 
نهادهای دولتی باید در نظر داشــته باشند که با 
تداوم محدودیت هــای واردات تجهیزات معدنی 
و استفاده فعالان معدنی از دستگاه های فرسوده 
و کهنه، نه تنها مشــکل خروج ارز از کشور رفع 
نمی شود بلکه مواد معدنی با قابلیت فرآوری برای 
صادرات و در نتیجه ارزآوری بخش معدن از بین 
می رونــد. از این رو، انتظار می رود مســئولان در 
جهت رشد و رونق بخش معدن کشور و همچنین 
فراهم سازی بســترهای مناسب برای بهره گیری 
مطلوب از ذخایر معدنی موجود، تدابیر راهبردی 

بیندیشند.
از ســوی دیگر، مشکلات مالی دیگر چالش های 
معدنکاری در ایران اســت. در شــرایط فعلی که 
به دلیل تحریم ها و بحران های اقتصادی کشــور 
و همچنین شــیوع ویــروس کرونا بســیاری از 
کســب وکارها متضرر شده و ســرمایه گذاران به 
سمت شــرکت در فعالیت های اقتصادی تمایل 
ندارنــد، باید دولــت رویکــردی حمایتی برای 
معدنکاران اتخاذ کند. اما متاسفانه شاهد هستیم 
دولــت قصد افزایش چندبرابــری حقوق دولتی 
را دارد. حتی اگر قرار بــر افزایش حقوق دولتی 
هــم بود، باید به میزان کمــی این اتفاق صورت 
می گرفت. مســئولان نهادهــای دولتی متولی 
بخش معدن بایــد این موضوع را همواره در نظر 
داشته باشند که با حمایت از معدنکاران و افزایش 
بهره وری معادن و تولیدات معدنی، ســود آوری 
بیشتری برای ســازمان ها و به طور کلی اقتصاد 

کشور به وجود خواهد آمد.
یکی از اعتراضات امروز فعالان این حوزه، تامین 
نامناسب و افزایش قیمت های حامل های انرژی، 
قطعی مکرر بــرق و درنهایت نبود حمایت های 
دولتی اســت. هزینه  تولید، به تمامی هزینه های 
روند تولید محصول اعم از تامین مواد اولیه، نیروی 
کار و حامل های انرژی گفته می شــود. از این رو، 
می توان گفت هزینه  حامل های انرژی مثل برق، 
گاز و آب در چرخه فعالیت صنعتی و معدنی بسیار 
موثر بوده و دارای اهمیت بررســی است. افزایش 
نرخ تمام شــده تولید در معادن و صنایع به دلیل 
گران بودن هزینه انرژی مصرفی واحدهای تولیدی 

یکی از مشکلات اصلی معدنکاران است. 
همچنین قطعــی متداول حامل هــای انرژی را 
باید عامل اصلی خوابیدن چرخه تولید صنعتی 
و معدنی دانســت و پیامدهای روشنی با ادامه دار 

شدن این موضوع نمی توان پیش بینی کرد. 
در کشــور ما متاســفانه به دلیل وجود نوسانات 
شــدید اقتصاد  بــه فعالان صنعتــی، معدنی و 
اقتصــادی ضربه هــای متعددی وارد می شــود. 
صنعتگران و معدنکاران کشــور در شرایط تورم 
و بی ثباتــی اقتصادی داخلــی و همچنین نبود 
حمایت های دولتی، اقدام بــه تولید کرده اما در 
بحث صادرات بایــد وارد بازارهای خارجی بدون 

تورم و پایدار شوند. 
به عبارتــی، با افزایش هزینه هــای تولید، فعال 
اقتصاد نمی تواند محصول خود را با نرخ بالاتری 
به بازار بین المللی صادر و ضررهای خود را جبران 
کند  چرا  که قیمت های جهانی تمام شــده، همه 
براساس اصول و قوانین و مشخص شده هستند. 
از همیــن رو، در برخــی مواقع نرخ تمام شــده 
محصــولات صنعتی و معدنی، بــه زیان فعالان 
رقم می خورد. نوســانات شدید نرخ دلار، افزایش 
26 درصدی حقوق پایه کارکنان در امسال، تورم 
موجود در تمامی ابعاد جامعه و در نهایت افزایش 
نرخ حامل های انرژی از جمله معضلات موجود و 

عوامل نا بسامانی های اقتصادی است.
همچنین بخشــنامه ها و ابلاغیه های نادرست و 
محدودیت آفرین دولتی که راه گریز از آنها وجود 
ندارد، از دیگر دست اندازهای در این بخش است. به 
عبارتی، می توان گفت امروزه فعالان معدنی درگیر 
رویکردهای نادرست دولتی هستند. از سوی دیگر، 
متاسفانه نهادهای دولتی تفاوتی میان معدنداران 
قدیمی که بســیاری از لوازم معدنکاری را ارزان 
تهیه و پهنه های مرغوب معدنی را ثبت کرده اند 
با فعالان معدنی که به تازگی با وجود مشــکلات 
مختلفی از جمله تحریم و شرایط دشوار اقتصادی 
به ســمت فعالیت در بخش معدن حرکت کرده  
و ریســک آن را پذیرفته اند، قائل نمی شوند. این 
از مهم ترین گره های دولتی فعالیت های معدنی به 
شمار می رود. انتظار می رود دولت با نگاهی بازتر و 
تخصصی تر به تصمیم گیری در زمینه فعالیت های 
بخش معدن بپردازد و با بسترسازی های مناسب، 
شرایط را برای توسعه معدنکاری اصولی مهیا کند.
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از بین بردن ســایه سنگین کرونا بر اقتصاد، کنترل کسری بودجه، 
عدم استقراض از بانک مرکزی، کنترل ترازنامه بانک ها، حمایت از 
تولیدات کشــاورزی، آغاز ایجاد نظام توزیع هوشمند، عضویت در 
پیمان شانگهای و امضای قرارداد سوآپ گازی، از جمله دستاوردهای 

اقتصادی دولت سیزدهم در یکصد روز اول فعالیت بوده است.

از زمان آغاز به کار کابینه ســید ابراهیم رئیسی حدود صد روز می گذرد. برای 
واکاوی عملکرد این صد روز در حوزه اقتصادی به بررسی اقدامات انجام شده و 

در حال اجرای دولت در این دوره می پردازیم.
از بین بردن سایه سنگین کرونا بر اقتصاد ایران

دولت ســیزدهم در زمانی روی کار آمد که شــیوع ویروس کرونا سیر صعودی 
داشت و کشور روزانه شاهد از دست رفتن صدها نفر به دلیل ابتلا به این بیماری 
بــود و همین پدیده علاوه بــر نارضایتی ها و هزینه های  معنوی اجتماعی برای 
مردم تبعات  زیادی برای اقتصاد کشــور داشت. تعطیلی های پی درپی بازار ها و 
کاهش فعالیــت ادارات و نهادهای اقتصادی و کاهش قدرت خرید مردم در پی 

افت معاملات ازجمله آثار  کرونا برای اقتصاد ایران بود.

اما دولت سیزدهم با توسعه واکسیناسیون و واکسینه شدن به بیش از 70 درصد 
جامعه، توانست این سیر را معکوس و نزولی کرد. به عبارت دقیق تر با اقدامات 
انجام شده در مدت سه ماه تعداد روزانه مبتلایان از 40 هزار نفر در روز به 3600 
نفر در روز رسید و تعداد فوتی ها از حدود 600 نفر در مرداد ماه کمتر از 80 نفر 

در روز رسید.
این مساله موجب از بین رفتن شهر های قرمز و بازگشت شرایط به حالت عادی 
و کم خطر شــد و به تبع آن تعطیلی مراکز اقتصادی و بازار هم متوقف شد. در 
همین راستا به نظر می رسد رشد اقتصادی کشور در فصل پاییز نسبت به فصل 

مشابه سال گذشته رشد قابل توجهی داشته باشد.
درواقع دولت سید ابراهیم رئیسی در 100 روز اول کاری خود، کرونا را از نقطه 

بحرانی و مساله اصلی کشور به مساله ای غیربحرانی و ثانویه تبدیل کرد.
تدوین و انتشار نقشه راه رشد غیرتورمی

 به عنوان استراتژی اقتصادی دولت
یکی از مهم ترین اقدامات دولت سیزدهم که تقریبا در چند دهه اخیر در آغاز به 
کار هیچ دولتی سابقه نداشته است، تدوین استراتژی اقتصادی است. درواقع برای 
اولین بار در چند دهه اخیر دولت استراتژی اقتصادی خود را به صورت مکتوب 

دستاوردهای دولت سیزدهم 
در یکصد روز اول تشریح شد:

واکاوی  عملکر د
 کابینه بر  ای تغییر

 ریل اقتصاد ا یر  ان
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یکی از 
برنامه هایی که 

بانک مرکزی 
برای کنترل 

تورم در دولت 
سیزدهم آغاز 

کرده است، کنترل 
خلق پول در نظام 

بانکی است. 
این سیاست 

که از آبان ماه 
آغاز شده، دامنه 

مشخصی از رشد 
دارایی بانک ها 

را در نظر گرفته 
است. طبق این 
برنامه بانک های 

تجاری در 
طول یک سال 

حداکثر می توانند 
24 درصد به 

دارایی خود 
اضافه کنند که 

باتوجه به اینکه 
تسهیلات اعطایی 

در سرفصل 
دارایی ها قرار 
می گیرد، خلق 
پول بانک ها از 

این ناحیه کنترل 
می شود. نتیجه 

کنترل خلق پول 
بانک ها، کنترل 

رشد نقدینگی در 
اقتصاد است.

در صد روز اول فعالیت خود منتشر کرد.
این استراتژی با رویکرد افزایش رشد اقتصادی و کنترل تورم تدوین شده 
اســت. تسهیل صدور مجوزهای کســب و کار، کنترل ترازنامه بانک ها و 
عدم استقراض دولت از بانک مرکزی با هدف مهار تورم، توسعه پایه های 
مالیاتی و روش های تامین  مالی غیرتورمی از جمله هدایت اعتبار، از جمله 

محورهای این استراتژی است.
یکی از مهم ترین مزایای این استراتژی که به تایید و تصویب هیات دولت 
رســیده است، تعیین خط مشی برای همه دستگاه های دولتی و سندی 
برای تفاهم است تا همه سیاســت ها بر محوریت این استراتژی طراحی 
شود. کاهش اختلافات در دولت و اجماع کارشناسی از دیگر مزایای تدوین 

این استراتژی است.
  تامین کسری بودجه و پرداخت حقوق و دستمزد کارمندان

 بدون استقراض از بانک مرکزی
یکــی دیگر از موانع پیش پای دولت نوپای ســیزدهم، بودجه 1400 بود 
زیرا این بودجه به دلیل پیش بینی بعضی منابع درآمدی غیرقابل تحقق با 
کسری 350 تا 400 هزار میلیارد تومانی بسته شد و یکی از دغدغه های 
دولت سیزدهم در این زمینه کنترل کسری بودجه و به پایان رساندن سال 

جاری بدون استقراض از بانک مرکزی بود.
در شرایطی که دولت 400 هزار میلیارد تومان کسری بودجه دارد، بدون 
اســتقراض از بانک مرکزی توانست ماه های شهریور، مهر و آبان را پشت 
سر بگذارد و در کنار پرداخت به موقع حقوق و دستمزد کارکنان دولت و 

سایر هزینه ها را تامین کند.
دولت قبل همه تنخواه بودجه ســال جاری را از بانک مرکزی دریافت و 
مصرف کرد و دولت سیزدهم دیگر امکان دریافت تنخواه جدید نداشت. 
دولت در این مدت نه تنها هیچ پولی از بانک مرکزی اســتقراض نکرده 
بلکه تنها در شــهریور ماه براساس آمارهای منتشر شده بانک مرکزی، 6 
هزار میلیارد تومان از تنخواه بودجه ای که دولت قبل دریافت کرده بود را 
بازپرداخت کرده است. درواقع به جای استقراض جدید، بخشی از تنخواه 

قبلی را تسویه به بانک مرکزی بازگردانده است.
کنترل پایه پولی از محل بودجه عمومی یکی از مولفه های تاثیرگذار در 

خشکاندن ریشه های تورم در اقتصاد ایران است. 
  کنترل خلق پول در نظام بانکی برای مهار تورم

یکی از برنامه هایی که بانک مرکزی برای کنترل تورم در دولت سیزدهم 
آغاز کرده اســت، کنترل خلق پول در نظام بانکی اســت. این سیاست 
که از آبان ماه آغاز شــده، دامنه مشخصی از رشــد دارایی بانک ها را در 
نظر گرفته اســت. طبق این برنامه بانک های تجاری در طول یک ســال 
حداکثر می توانند 24 درصد به دارایی خود اضافه کنند که باتوجه به اینکه 
تسهیلات اعطایی در سرفصل دارایی ها قرار می گیرد، خلق پول بانک ها از 
این ناحیه کنترل می شود. نتیجه کنترل خلق پول بانک ها، کنترل رشد 

نقدینگی در اقتصاد است.
در همین راستا بانک مرکزی در آبان ماه 5 بانک که از حدود تعیین شده 
فراتر رفته بودند، مشمول افزایش نرخ سپرده قانونی به 13 درصد شدند. 
کنترل خلق پول بانک ها با نظارت مستمر و برخط بر بانک ها از برنامه های 

دولت و بانک مرکزی در این حوزه است. 
تقویت چتر نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری

برای تحقق این هدف بانک مرکزی ســامانه ســمات با هدف نظارت بر 
کمیت و کیفیت تســهیلات دهی بانک ها راه اندازی شده بود، به اهرمی 
برای کنترل خلق پول بانک ها تبدیل می شــود. علاوه بر این، این سامانه 

نظارتی کنترل کننده تخلفات احتمالی بانک ها در زمینه تسهیلات اعطایی 
خواهد. با تکمیل این سامانه، چتر نظارتی بانک مرکزی بر بانک ها تقویت 

خواهد شد.
در ماه هــای آینده آثار کنترل خلق پول  بانک ها در اقتصاد ایران در قالب 
افزایش انضباط پولی، بهبود سطح سلامت بانک ها، کاهش رشد نقدینگی 

و کنترل تورم بیشتر نمایان خواهد شد.
ساخت میلیونی مسکن

با گذشت یکصد روز از فعالیت دولت مقدمات اجرای قانون جهش تولید 
مسکن آغاز شده است. طبق این طرح دولت در طول 4 زمینه ساخت 4 
میلیون واحد مسکونی را فراهم می کند. در این مدت یک میلیون و 500 
هزار در سایت ثبت نام کرده اند و این نشان دهنده استقبال مناسب مردم 

از این طرح است. 
در ایــن مــدت وزارت راه و شهرســازی برای ســاخت 2 میلیون واحد 
مسکونی زمین تهیه کرده و قرار است برای 2 میلیون قطعه دیگر از سایر 

دستگاه های دولتی زمین دریافت کند. 
بررسی عملکرد دولت های گذشته نشــان می دهد هیچ دولتی در 100 
روزه اول فعالیت خود طرحی به این وسعت در حوزه مسکن و حتی سایر 
بخش های اقتصادی را کلید نزده است. به عنوان مثال، تنها طرحی که در 
دوره های گذشــته در بخش مسکن اجرایی شده است، طرح مسکن مهر 
بود که بحث آن در ســال 86 که دو ســال پس از روی کار آمدن دولت 

نهم مطرح شد.
سیاست های تولیدمحور دولت در حوزه کشاورزی

در دوره 100 روزه وزارت جهاد کشاورزی چند اقدام اساسی در دستور کار 
قرار گرفته است. ازجمله این اقدامات اعلام نرخ 7500تومان برای خرید 
تضمینی گندم در ســال آینده اســت. این نرخ دو منظر مناسب ارزیابی 
می شــود. اول اینکه در زمان مناسبی اعلام شد. به این علت که کشاورز 
هنوز برای ســال آتی کشــاورزی خود تصمیم نگرفته است و دوم اینکه 
نرخ اعلامی با توجه به شاخص قیمت و سطح تورم صرفه اقتصادی برای 

کشاورز دارد.
به این ترتیب پیش بینی می شــود سطح زیرکشت گندم در سال آینده 
نسبت به سال جاری افزایش قابل توجهی یابد و از طرف دیگر نیاز کشور 
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به واردات این کالای اساسی کاهش پیدا کند.
  آغاز اجرای سیستم هوشمند توزیع

سیستم هوشــمند توزیع از مزرعه تا خانه و از کارخانه تا خرده فروشی یکی از 
برنامه های مهم دولت در حوزه کشــاورزی است. در همین راستا دولت توزیع 
هوشــمند را آغاز کرده و طبق اعلام وزیر جهاد کشاورزی و مشاهدات میدانی، 
توزیع هوشمند چند قلم کالای اساسی ازجمله مرغ و تخم مرغ در سطح کشور 
آغاز شده است. به گفته وزیر جهاد کشاورزی یکی از مهم ترین برنامه های این 
وزارتخانه هوشمندسازی کل فرایند توزیع محصولات کشاورزی در طول این 4 

سال است.
افزایش صادرات نفت

باوجود استمرار تحریمها در دولت سیزدهم، صادرات نفت در این مدت افزایش 
قابل ملاحظه ای داشته است. به طوری اطلاعات به دست آمده نشان می دهد 
میزان صادرات نفت به حدود 1.5 میلیون بشکه در روز رسیده است. رسانه های 
خارجی هم در هفته های اخیر گزارشی های متعددی از روند رو به رشد صادرات 

نفت ایران منتشر کرده اند.
عضویت در پیمان شانگهای و قرارداد سوآپ گازی

 دو دستاورد دیپلماسی اقتصادی دولت
در یکصد روز اول دولت ســیزدهم دو اقدام مهم در حوزه دیپلماسی اقتصادی 
انجام شد. اقدام اول عضویت دائم ایران در پیمان شانگهای و دوم انعقاد قرارداد 
ســوآپ گازی با ترکمنستان بود.  پیمان شــانگهای موجب بهبود سطح روابط 
اقتصادی ایران با اعضای پیمان شانگهای خواهد شد و قطعا در مبادلات مالی و 
تجاری ایران با این کشورها رشد قابل توجهی در سال های آینده خواهد داشت 
و زمینه های هم زمینه های همکاری اقتصادی با ایران کشورها را توسعه خواهد 
داد. قرارداد سوآپ ایران و ترکمنستان علاوه بر بهبود سطح پایداری شبکه گاز 
کشــور در فصل زمستان، زمینه ترانزیت گاز از مرز ایران به سمت آذربایجان را 
فراهم کرد. بررسی ها نشان می دهد ظرفیت مازاد گاز ترکمنستان در طول سال 
معادل 8 میلیارد متر مکعب است که قرارداد اولیه ایران 2 میلیارد از این ظرفیت 

مازاد را دریافت خواهد کرد. برنامه آتی برای همکاری گازی با ترکمنستان سوآپ 
همه تولید مازاد گاز ترکمنستان است به طوری که همه صادرات گاز ترکمنستان 
از مرز ایران عبور کرده و به آذربایجان و دیگر کشورها منتقل شود. با این اقدام 
دولت توجیه اقتصادی انتقال گاز از ترکمنستان به آذربایجان به وسیله خط لوله 

بین دو کشور و از زیر بستر دریای خزر از بین خواهد رفت.
 تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار

در حوزه تعاون، کار و رفاه چند اقدام مهم را آغاز کرد. اولین اقدام کاهش زمان 
صدور مجوز فعالیت بود به طوری که برای اولین بار صدور مجوز آموزشگاه آزاد 
فنی و حرفه ای از 6 ماه به سه روز کاهش یافت در نتیجه در هفته اول 50 مجوز 
صادر شد. جدیت بیشتر در تشکیل شورای عالی اشتغال به طوری که این شورای 
عالی هر دوهفته یکبار به ریاست رئیس جمهور تشکیل می شود و رئیس جمهور 
به صورت مستمر در جریان تحولات و پیشرفت کار در این بخش قرار می گیرد 
و تصمیمات لازم در مدت کوتاه تری اتخاذ می شــود. پیشــتر و در دولت قبل 

جلسات شورای عالی اشتغال در سال یک یا دو بار تشکیل می شد.
تحلیــل رویکرد دولت در یکصد روز اول فعالیت خود نشــان می دهد دولت به 
دنبال تغییر ریل اقتصاد ایران است. اقتصاد ایران در سال های متمادی رشدهای 
بالای اقتصادی را به همراه تورم های بالا به دست آورده و تورم های پایین را با 

قیمت افت شدید رشد اقتصادی حاصل کرده است.
سیاســت ها، اقدامات و رویکردهای یکصد روز گذشــته نشان می دهد دولت 
سیزدهم به دنبال دستیابی به رشــد پایدار اقتصادی به همراه تورم تک رقمی 

است و استراتژی اقتصادی خود را بر این مبنا بنا نهاده است.
رویکردها و سیاست های دولت که در این گزارش به آنها اشاره شد، در صورت 
استمرار موجب ایجاد تعادل در اقتصاد کلان و حرکت اقتصاد به سمت تورم های 

تک رقمی ورشدهای اقتصادی بالاتر خواهد شد.
همچنین سیاســت های دولت در بخش تولید، حمایت از تولید داخل است و 
برای در حوزه دیپلماسی اقتصادی به دنبال تقویت روابط با کشورهای همسایه 
کشورهای آسیایی و آفریقایی است و در انتظار گوشه چشمی از طرف کشورهای 

اروپایی و آمریکا نمی ماند.
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تدوین  خواستار  ایمیدرو  عامل  هیات  رئیس 
افق های جدید متناسب با اهداف توسعه ای 
بخش معدن و صنایــع معدنی برای صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی شد. 
جعفری گفت: این صندوق در سرمایه گذاری 

های کلان نیز نقش آفرینی کند.

وجیه اله جعفری که پس از ارایه گزارش این صندوق 
ســخن می گفت، تصریح کرد: این نهاد پشتیبان 
بخش معدن، عملکرد رو به رشدی در حوزه معادن 
کوچک و متوسط بخش خصوصی داشته است اما 
ضروری است که از این پس جایگاه و اثربخشی خود 
را در اهداف چشم انداز و برنامه های سرمایه گذاری 
کلان معدن و صنایع معدنی به طور مشخص تری 

تعیین کند.
جعفری در این نشست که معاونان و مدیران ایمیدرو 
به همراه مدیران صندوق بیمه معدنی حضور داشتند، 
ادامه داد: حضور در ســرمایه گذاری های کلان در 
فولاد، مس، آلومینیوم و ...، اکتشــافات به ویژه در 
بخش عمیق، فرآوری مواد پیشرفته و استراتژیک و ... 
از جمله حوزه هایی آتی این صندوق باید قرار گیرد. 
به گفته جعفری، نیاز اســت که علاوه بر نگاه ملی، 
اهداف و برنامه های فرامنطقه ای و بین المللی بخش 

معدن مورد حمایت این صندوق قرار گیرد.
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت اظهار داشت: با 
جذب مشاور می توان اهداف جدید را ترسیم کرد به 
طوری کــه در دوره های ز مانی متفاوت، اقدامات و 

عملکرد را به صورت کمی، پایش و رصد کرد.
صدور 961 میلیارد تومان بیمه نامه 

در هفت ماه 1400
پیش از جعفری، فرید دهقانی مدیر عامل صندوق 
بیمه سرمایه گذاری های معدنی، از رشد بیش از دو 
برابری عملکــرد صندوق )در صدور بیمه نامه( طی 

هفت ماه امسال، نسبت به سال گذشته خبر داد.
وی با ارایه گزارش عملکرد صندوق گفت: از ابتدای 
امسال تا پایان مهر ماه، 961 میلیارد تومان بیمه نامه 
توسط این نهاد صادر شد در حالی که عملکرد کل 

سال 99 برابر با 475 میلیارد تومان بود.
دهقانی، با بیان اینکه 1967 میلیارد تومان بیمه نامه 

نیز آماده صدور است، وی پیش بینی کرد که عملکرد 
این صندوق تا پایان ســال 1400 به 2هزار میلیارد 

تومان برسد.
وی درباره عملکرد اشــتغال این نهاد اظهار داشت: 
اقدامات فوق سبب اشتغال مستقیم 930نفری در 
بخش معدن و صنایع معدنی شده و پیش بینی می 
شــود با صدور بیمه نامه های جدید، 1800 شغل 

مستقیم دیگر به رقم فوق افزوده شود.
مدیر عامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 
معدنی همچنین گفــت: مطالبات جدیدی به ارقام 
گذشته اضافه نشده و سال به سال در حال کاهش 

مانده مطالبات صندوق شده ایم.
وی درباره برنامه افزایش سرمایه گفت: امسال در 
پی تحقق سرمایه 1600میلیارد تومانی هستیم تا 
بتوان در آینده ضمن تنوع بخشی به نوع خدمات، 
با کمک بانک ها تســهیلات بیشــتری به حوزه 
معدن ارایه دهیم. دهقانــی تصریح کرد: افزایش 
ســرمایه صندوق تا 5هزار میلیــارد تومان را در 

برنامه داریم.
کاهش 40درصدی بروکراسی

بــه گفته وی، از ســال 96تاکنــون، با حذف 
مراحــل زائــد، شــاهد کاهــش 40درصدی 
بروکراسی در فرایند صدور بیمه نامه شده ایم.

مدیر عامل صنــدوق بیمه ســرمایه گذاری 
فعالیت هــای معدنــی دربــاره برنامه های 
توســعه ای و جدید این نهــاد گفت: حمایت 
از اســتارت آپ ها، تقویت همکاری ها برای 
تامین و ساخت ماشین آلات معدنی، اکتشاف 
به ویــژه عمیق، حفــاری، اکتشــاف عناصر 
اســتراتژیک و عناصر نادر، پایلوت های نیمه 
صنعتی و تولیــدات در مقیاس نیمه صنعتی 
و با تکنولوژی بــالا، تولید محصولات جانبی 
با هــدف حفظ محیط زیســت از این جمله 
هســتند. دهقانی افزود: در سال 1400 برای 
نخستین بار حمایت از شرکت های حفاری را 
در مجموعه اقدامات خود قرار داده ایم. در این 
نشست جمشــید ملارحمان عضو هیات عامل 
ایمیدرو، امیر خرمی شــاد معاون برنامه ریزی 
و توانمندسازی و حسام مقدمعلی معاون طرح 
های توسعه معادن و صنایع معدنی ایمیدرو و 
همچنین ســمیه خلوصی مدیر برنامه ریزی و 
نظارت اســتراتژیک و امید امامی مدیر معدن 
ایمیــدرو، نکاتی درباره اقدامات این صندوق و 
همچنین پتانسیل هایی موجود برای همگامی 
اهداف ایــن نهاد با ایمیدرو و توســعه بخش 

معدن و صنایع معدنی ارایه کردند.

جعفری در نشست بررسی عملکرد صندوق بیمه فعالیت های معدنی، خواستار شد:

ضرورت حمایت های فرامنطقه ای 
از معدن و صنایع معدنی
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وزارت صمت با پیش برد سیاست های مربوط به اصلاح 
ســاختار و الزام همه واحدهای تولیدکننده سیمان به 
عرضه محصول در بورس کالا، منجــر به تعادل بازار و 
کاهش قیمت هایی شد که تا پیش از آن به مرز 100 هزار 
تومان در هر کیسه نیز رسیده بود. در این زمینه وزارت 
صنعت در ابلاغیه ای اعلام کرد: هرگونه خرید و عرضه 
سیمان خارج از بورس کالا ممنوع بوده و همه واحدهای 
تولیدکننده ســیمانی که تاکنــون در بورس پذیرش 
نشده اند باید ظرف دو هفته در بورس پذیرش و اقدام به 
عرضه محصول خود کنند. به دنبال این اقدام، به تدریج 
قیمت ســیمان به نرخ پیش از قطعی برق بازگشت و 

قیمت آن در بورس به کیسه ای 25 هزار تومان رسید.

برگزاری منظم جلسات ستاد تنظیم بازار
از ســویی دیگر با توجه به نامتوازن شــدن بازار 
کالاهای مختلف که ناشــی از ناهماهنگی بین 
دســتگاه های دولتی و وزارتخانه ها بود، ســتاد 
تنظیم بــازار از زمان تحویل دولت به ریاســت 
محمــد مخبر معاون اول رئیــس جمهوری، به 
صورت مرتب و هفتگی تشــکیل جلســه داده 

است.
در جلســات هفتگی تنظیم بازار به مســائل و 
مشــکلاتی که باعث چالش های بازار می شود، 

پرداخته و برای حل آن تصمیم گیری می شود.
پیگیری و هماهنگی لازم جهت تأمین حدود 60 

میلیون تن کالای اساسی و ضروری و مواد اولیه 
تولید با اولویت تأمین از محل داخل )حدود 35 
میلیــون تن( و برنامه ریــزی واردات حدود 25 
میلیون تن کسری به نســبت برنامه ریزی سه 

ماهه از اقدامات مهم این بخش است.
نظام مند شدن نظارت بر زنجیره تأمین

 و توزیع کالا
یکی از بخش های مهم برای کنترل بازار »نظارت« 
است که در همین راســتا رئیس سازمان حمایت 
از مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان از نظام مند 
شدن نظارت بر زنجیره تأمین و توزیع کالا با ثبت 

فاطمی امین در خصوص عملکرد 100 روزه دولت سیزدم در بخش صنعت و معدن سخن گفت:

کاهش قیمت سیمان
افزایش تولید خودرو/ زنجیره تامین و توزیع کالا نظام مند شد

بررســی  عملکرد 100 روزه دولت سیزدهم در بخش صنعت و معدن نشان می دهد که اقدامات مؤثری در راستای بهبود اوضاع برداشته شده است 
شاید بازگرداندن نرخ سیمان به قیمت های پیش از قطعی برق و افزایش تولید خودرو، از مهمترین اقدامات دولت در این صد روز است.
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اطلاعات صحیح انبارداران در ســامانه جامع 
انبارها، خبر داده است.

طبق گفته تابش، بــا توجه به اینکه تأمین 
به موقــع کالاهای مــورد نیــاز از اهمیت 
ویــژه ای برخوردار اســت لذا در ســامانه 
جامــع تجارت با توجه به تکالیف ناشــی از 
ضوابط اختصاصی موضــوع تبصره 4 ماده 
18 بانــک اطلاعاتی برای اقــلام کالاهای 
اساســی و دارای اولویت به تفکیک فعالین 
زنجیره تأمین کالاها تشــکیل شده است. 
در این راســتا و با توجه به تکالیف ناشــی 
از ضوابــط اختصاصی نهاده هــا و کالاهای 
اساســی موضوع تبصره 4 الحاقی ماده 18 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و در راستای 
ایجاد اطلاعات و هوشمندســازی رصد کالا 
از مبــدأ تــا انتهای زنجیره تجــاری پروژه 
رصد کالا در بخش تجارت داخلی، سازمان 
حمایــت پیگیری های لازم را در دســتور 
کار داشــته و به منظور شفاف سازی نظام 
تولید، توزیع و همچنین کنترل قیمت ها در 
3 ماه گذشته جلســات متعددی برای رفع 
مشکلات مربوط به ثبت اطلاعات در سامانه 
 جامع تجارت و سامانه جامع انبارها تشکیل 

داده است.
افزایش تولید خودرو

با توجه به مشــکلاتی کــه صنعت خودروی 
کشــور دارد، شاید یکی از مهم ترین اقدامات 
در این صنعت، رشد تولید باشد. خودروسازان 
بزرگ و کوچک کشــور از ابتدای امســال تا 
پایــان مهرماه موفق به تولیــد 560 هزار و 
514 دســتگاه انواع خودرو شدند. آماری که 
حکایت از رشد 1.8 درصدی تولید در قیاس 
با پارسال دارد.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
از ابتدای آغاز به کار در وزرات صنعت، معدن 
و تجــارت وعده کرد که 10 پروژه در صنعت 
خودرو تعریف شــده که اجرای آنها به مرور 

آغاز شده است. 
به گفته فاطمی امیــن یکی از 10 پروژه یاد 
شده، اصلاح ســاختار صنعت خودرو است، 
به این معنــی که روابط بین خودروســاز و 
قطعه ساز روابط نادرستی است که آشفتگی 
زیادی در آن وجود دارد و باید اصلاح شــود.
فاطمی امین همچنیــن از برنامه ریزی برای 
تولید ســالیانه سه میلیون دستگاه خودرو تا 
ســال 1404 خبر داده و تاکید کرده اســت 
کــه در این زمینه، ظرفیت هــا و برنامه های 
 همــه 10 خودروســاز بزرگ کشــور اخذ 

شده است.

داخلی سازی ۵6 میلیون یورویی
 در صنعت قطعه سازی

پس از اعمال تحریم های متعدد علیه کشــور، 
قطعه ســازان با حمایت دولت و خودروسازان بر 
آن شــدند که داخلی ســازی قطعات خودرو را 
کلید بزنند. از تیرماه 98 تا اواخر تابســتان 99 
چهار میز ســاخت داخل برگزار شد. در مجموع 
چهار میز ســاخت داخل یاد شده 154 قطعه – 
پروژه با ارزش چهار هزار و 460 میلیارد تومان و 
کاهش ارزبری سالیانه 341 میلیون یورو در تیراژ 
انبوه داخلی سازی شد.27 مهرماه امسال هم میز 
پنجم داخلی سازی صنعت خودروسازی کشور به 
ارزش 56 میلیون یورو با حمایت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت دولت سیزدهم کلید خورد. در 
میــز پنجم قراردادها بین 23 شــرکت توانمند 
داخلی برای داخلی ســازی 33 قطعه- پروژه در 
خودروهای تولیدی دو خودرو ساز بزرگ داخلی 

منعقد شد.
شناسه دار کردن کالاها جدی تر از قبل

بر اساس تکالیف ناشی از آئین نامه ماده 13 قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در خصوص شناســه 
دار کردن کالاها، ســامانه شناسه کالا به صورت 
کامل عملیاتی شــده و با توجه به تهیه و تدوین 
و ابلاغ دستورالعمل های اخذ و نصب شناسه کالا 
در گروه های مختلف فرآیند اخذ شناسه کالا به 
صورت مستمر ادامه دارد، به طوری که روزانه به 
تعداد کالاهایی که شناسه اخذ می کنند اضافه 
می شــود و تاکنون بیش از 500 هزار شناســه 
کالا از ســامانه شناسه کالا اخذ شده است و این 

روند تا شناســه دار شــدن تمام کالاهای هدف 
ادامــه خواهد یافت. در همین راســتا نیز اخیراً 
دستورالعمل اجرایی ثبت شناسنامه، اخذ و نصب 
شناسه کالا برای گروه کالایی اقلام الکتریکی و 

الکترونیکی ابلاغ شده است.
احیای معادن راکد و آغاز اکتشاف 400 

هزار کیلومتر مربعی زمین شناسی
در بخش معدن نیز بر اساس آمار و اطلاعات اخذ 
شــده از وزارت صنعت، معدن و تجارت بر روی 
بیش از 250 معدن اقدامات کلینیکی شــامل 
رفع موانــع اداری، ســرمایه گذاری، معارضان 
محلی و غیره انجام شــد که بر این اســاس در 
مجموع 271 معدن )با احتساب معادن بازمانده 
از پارسال( احیا شده و توسعه یافتند و با توجه 
بــه اظهارات کارگروه اســتانی ســازمان های 
صنعــت، معدن و تجــارت به چرخــه تولید 
بازگشــتند. معادن احیا و توسعه یافته مذکور 
در 6 ماهه نخست امســال پس از فعال سازی 
نهایی، پتانسیل افزایش اشتغال مستقیم بیش 
از 2 هزار نفــر و قابلیت افزایش ظرفیت تولید 
تا یک میلیون و 420 هزار تن را دارا هســتند. 
همچنین در حوزه اکشــتافات معدنی شــاهد 
توافق نامه سه جانبه اکتشاف بین معاونت امور 
معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، ایمیدرو 
و سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی به 
منظور آغاز اکتشاف 400 هزار کیلومتر مربعی 
تولید اطلاعات پایه زمین شناســی بودیم که از 
25 مهرماه از بیرجند در خراســان جنوبی آغاز 

شد.

با توجه به 
مشکلاتی که 

صنعت خودروی 
کشور دارد، شاید 
یکی از مهم ترین 

اقدامات در این 
صنعت، رشد 
تولید باشد. 

خودروسازان 
بزرگ و کوچک 
کشور از ابتدای 
امسال تا پایان 

مهرماه موفق به 
تولید ۵۶۰ هزار 
و ۵۱4 دستگاه 

انواع خودرو 
شدند. آماری که 
حکایت از رشد 

۱.۸ درصدی 
تولید در قیاس با 

پارسال دارد.
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اسدالله کشاورز معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت، جای 
خود را به رضا محتشــمی پور داد.  رضا محتشمی پور که پیش از این 
قائم مقام بورس کالای ایران بود،  با حکم ســیدرضا فاطمی امین وزیر 
صمت به عنوان معاون امور معادن و فرآوری مواد وزارت صمت منصوب 

شد.

رضا محتشــمی پور، متولد 1353 در مشــهد مقدس، دانش آموخته مهندسی 
صنایع از دانشگاه صنعتی امیرکبیر و کارشناسی ارشد اقتصاد از دانشگاه علامه 
طباطبایی است. از مسوولیت های او می توان به مشاور مرکز پژوهش های مجلس، 
رییس دفتر توســعه صنایع پایین دستی پتروشیمی، مشاور مرکز همکاری های 
فناوری و نوآوری معاونت علمی نهاد ریاست جمهوری  ، قائم مقام مدیرعامل بورس 
کالای ایــران و همچنین  مدیر دفتر نمایندگی بورس کالای  ایران در ســوریه 

اشاره کرد.
آنچه در این خصوص قابل توجه است اینکه به نظر  می رسد پست معاونت معدن 
و صنایع معدنی از چارت وزارت صمت حذف شده و معاون معادن و فرآوری مواد 
جایگزین آن شده   است چرا که بنا بر حکم وزیر صمت که نامه آن منتشر شده، 

محتشمی پور با عنوان معاون معادن و فرآوری مواد، منصوب شده است.
البته به نظر می رســد این اقدام در راســتای تفکیک وظایف و تداخل برخی از 
وظایف معاونت صنایع با معاونت معدنی که از جمله  مطالبات صنایع فلزی بوده 
صورت گرفته است. در این صورت تمرکز معاونت معدنی بر بخش های زنجیره 
معدن و فرآوری بوده و  از ورود این معاونت به حوزه عملکردی معاونت صنایع یا 

تداخل وظایف ممانعت به عمل می آید.
در این رابطه سیدرضا فاطمی امین وزیر صمت با تاکید بر ضرورت ایجاد تحول 
در معاونت امور معادن و صنایع معدنی گفته است: چهار ماموریت تمرکز بر مواد 
پیشــرفته، صنایع منبع پایه، فناوری های نوین و بازار، ماموریت های جدید این 

معاونت را در قالب معاونت معادن و فرآوری مواد تشکیل می دهند.
اهمیــت بخش معدن و صنایع معدنی کشــور از آن جهت که در چشــم انداز 
برنامه های کلان اقتصادی در کنار ســهم نفــت در تولید ناخالص داخلی دیده 
می شود، بر هیچ کس پوشیده نیست. در این میان معاونت امور معادن و صنایع 
معدنی وزارت صمت به عنوان سیاستگذار حوزه صنایع معدنی کشور از اهمیت 

ویژه ای در ترسیم نقشه راه این بخش برخوردار است.
اما طی سال اخیر در معاونت معدنی وزارت صمت چه تغییراتی رخ داده است؟  

رضا محتشمی پور قائم مقام بورس کالا، معاون امور معادن وزارت صمت شد؛
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 بر تجارت کامودیتی ها
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داریوش اسماعیلی معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، بود که ســال گذشته از سمت خود استعفا کرد. وی در دوازدهم بهمن 
1398طی حکمی توســط رضا رحمانی وزیر صنعــت به عنوان معاون معدنی 
وزارت صنعت منصوب شد و در 29 ام دی ماه 1399 از سمت خود استعفا کرد. 
استعفای اسماعیلی از معاونت معدنی وزارت صمت مصادف شد با حواشی های 
اخیر پس از ابلاغ شــیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد و دستور 

وزیر بر قیمت گذاری فولاد.
برخی گزارش ها حاکی از آن اســت که پس از ابلاغ شیوه نامه و بحث های اخیر 
پیرامون آن و همچنین آشــفتگی بازار فولاد  و همچنین کشمکش های فراوان 
میان وزارت صمت و بورس کالا در مورد نحوه عرضه فولاد به بازار ســرمایه وی 
را در آســتانه برکناری قرار داده بود و لذا پیش از آن، خودش اقدام به اســتعفا 
کرده است. پس از استعفای داریوش اسماعیلی از معاونت امور معادن و صنایع 
معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت، اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل پیشین 
شرکت ملی صنایع مس ایران به عنوان معاون معدنی وزارت صمت انتخاب شد. 
از 29 دی ماه 99 و پس از استعفای داریوش اسماعیلی، برای دومین بار بود که 
معاونت معدنی تغییر کرد. یک روز پس از اســتعفای اسماعیلی، مورخ 30 دی 
ماه 99، اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل کنونی شرکت ملی صنایع مس ایران با 
حفظ سمت به  عنوان سرپرست معاونت معدنی وزارت صمت انتخاب شد. علیرضا 
رزم حسینی وزیر سابق صمت با صدور حکمی اسدالله کشاورز را در تاریخ 27 ام 
اسفند ماه 1399 به معاونت معدنی وزارت صمت منصوب کرد. سعدمحمدی با 
انتصاب کشاورز، در سمت مدیرعاملی شرکت ملی مس ابقا شد. کشاورز پیش از 
این، مدیر کل دفتر امور اکتشاف وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین مدیر 
اکتشاف شرکت معدنی و صنعتی چادرملو بوده است. تا اینکه در نهایت با حضور 
فاطمی امین در راس وزارت صمت در دولت سیزدهم، محتشمی پور که به لحاظ 
سنی، هم سن و ســال فاطمی امین است و زادگاه او نیز با شاهرود یعنی محل 

تولد محتشمی پور در مشهد فاصله زیادی ندارد، برای این سمت انتخاب شد.
خبر خوش برای تولید کشور

محتشــمی پور که در ســال های اخیر مدیریت و نظــارت مطلوبی بر تجارت 
کامودیتی هــا و محصولات معدن و صنایع معدنــی را در بورس کالا در کارنامه 
دارد، در ســاماندهی بازار و عرضه های صنعتی و معدنی در بورس، ورود سیمان 
کل کشور به بورس کالا و پیگیری و عملیاتی کردن عرضه کل زنجیره فولاد در 
بورس کالا نقش ویژه ای داشــته است.  از این رو برخی کارشناسان بر این باور 

هستند که وی می تواند تغییرات مثبتی را در این حوزه ایجاد کند.
در همین خصوص رضا شهرستانی عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد 
در خصوص انتصاب رضا محتشمی پور به عنوان معاون معدنی وزیر صمت گفت: 
انتصاب وی به این سمت اتفاق مبارکی برای تولید کشور است زیرا وی با توجه 
به شناخت خوبی که از صنایع معدنی و به خصوص بازار سرمایه دارد، دیگر شاهد 
اتخاذ سیاست های دستوری و غیرکارشناسی نخواهیم بود و عدالت در زنجیره 
تولید رعایت خواهد شد. وی عنوان کرد: به اعتقاد من با انتصاب محتشمی پور در 
معاونت معدنی وزارت صمت و همچنین سیاست دولت مبنی بر نگاه یکپارچه و 
عادلانه به کل زنجیره فولاد کشور، او می تواند به عنوان سیاستگذار از معضلات و 

مشکلات احتمالی در این مسیر جلوگیری کند.
او افزود: در این حوزه تنوع کالاها بســیار زیاد است و در تولید برخی کالاها در 
کشــور کمبود و در برخی مازاد داریم لذا برای سیاست گذاری در خصوص این 
کالاها باید فردی کاربلد در راس امور قرار گیرد تا عدالت در کل زنجیره رعایت 
شود؛ وی در پاسخ به این سوال که آیا آشنایی معاون جدید معدنی وزیر صمت به 
بازار سرمایه می تواند در خصوص تصمیم گیری های غیربازاری که در گذشته در 
حوزه معدن و صنایع معدنی مشاهده شده، تاثیرگذار باشد،  گفت: اتفاقا علاوه بر 

تجربه بالا و شناخت صنعت، تجربه بالای محتشمی پور در مجموعه بازار سرمایه 
یک نقطه قوت و دلگرمی برای تولیدکنندگان اســت چراکه در حضور او دیگر 
شــاهد اقدامات و سیاست های دستوری و یک طرفه برای تنظیم بازار نخواهیم 
بود و بدون شــک خبرهای خوشی در دوران معاونت معدنی جدید برای تولید 

مخابره خواهد شد.
اشراف به دغدغه تولیدکنندگان در شیوه تنظیم بازار

در این رابطه همچنین بهادر احرامیان عضو هیات مدیره انجمن فولاد و مدیرعامل 
فولاد یزد در خصوص انتصاب رضا محتشــمی پور به عنوان معاون معدنی وزیر 
صمت گفت: در برهه فعلی تنظیم بهینه بازار و برقراری عدالت در زنجیره تولید 
برای دولت امری مهم اســت که محتشمی پور به عنوان فردی با تجربه در بازار 

سرمایه و صنعت، گزینه ای مناسب در این حوزه شناخته می شود.
وی افزود: پس از التهابات ارزی مســاله ای که در معاونت معدنی وزارت صمت 
پررنگ شــد بحث های مربوط به تنظیم بازار و مســائل اقتصادی و تجاری بود 
درحالی که قبــلا اینگونه نبود و این معاونت بیشــتر بــه موضوعات تولیدی 

می پرداخت تا مسائل اقتصادی.
این عضو هیات مدیره انجمن فولاد خاطرنشــان کــرد: در زمان مدیریت جعفر 
ســرقینی در این معاونت، انتقادات زیادی به او در این زمینه ها می شد، چراکه 
علی رغم سابقه بنگاهی، وی سابقه چندانی در مسائل اقتصادی نداشت. به این 
ترتیب تصمیم گرفته شــده فردی که تجربه مدیریت بازار را علاوه بر تجربه در 
مسائل فنی تولید داشــته و آشناتر به مسائل اقتصادی است در این پست قرار 

بگیرد.
وی تصریح کرد: در معاونت معدنی بحث های فنی و مســائل مربوط به تولید و 
معادن نیز در تصمیم گیری ها موثر است و امید می رود که توجه به این موارد نیز 

در مرکز تصمیم گیری معاونت معدنی باشد.
مدیرعامل فولاد یــزد تاکید کرد: با توجه به بحث هــای تنظیم بازار و دغدغه 
زیاد تولیدکنندگان در این خصوص، فردی همچون محتشــمی پور که به نحوه 
مدیریت صحیح بازار و ایجاد توازن در زنجیره تولید اشراف داشته باشد، می تواند 
به بســیاری از مشــکلات صنایع معدنی پایان دهد. به گفته احرامیان، انتصاب 
محتشمی پور به عنوان معاون معدنی وزیر صمت می تواند رفتارهای غیربازاری 

که در چند سال گذشته دامن تولید را گرفته، خنثی کند.
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بنا به باور مدیران معدنی، امروز بخش معدن شرایط 
خوبی دارد طوری که خوشنام ترین سهام های بازار 
سرمایه مربوط به بخش معدن و صنایع معدنی است. 
با توجه به اینکه تا به امروز بحث تامین مالی محدود 
به بازار پول بوده اما حالا انتشار اوراق فصل بزرگی 
را در بازار به وجود آورده است و درواقع می توان از 
بازار سرمایه به نحو شایسته ای تامین مالی کرد. به 
این ترتیب گفته می شود که فرصت بی بدیلی برای 
توسعه پروژه های مختلف معدنی و صنعتی کشور 
پیش آمده که باید بتوانیم از آن بهره برداری مناسب 
داشته باشیم. در این بین شرکت تجلی دریچه ای به 

سوی بازاری است که تاکنون وجود نداشته است.

به تازگی شــرکت تجلی به عنوان اولین شرکت سهامی 
عام پــروژه  محور مجوز ورود به فرابورس را گرفته و حالا 
قرار اســت در تاریخ ابتدای آذر ماه 15 درصد سهام این 
شرکت در فرابورس عرضه شود. گفته می شود که ارزش 
هر سهم این شرکت با قیمت 100 تومان عرضه خواهد 
شــد و نقد شوندگی سهام از طریق بازارگردان تعهد شده 
اســت. به این ترتیب تجلی به عنوان اولین شرکت پروژه 
محور با شکل جدیدی در بورس حضور خواهد یافت. مجوز 
افزایش سرمایه این شرکت از یک میلیارد تومان به شش 

هزار و 200 میلیارد تومانی صادر شده است.
در این خصوص کارشناســان بازار ســرمایه باید تعریف 
درستی از شــرایط داشته باشند تا بتوان به سود جمعی 
رسید. در واقع پول ها باید بازدهی اقتصادی مناسبی داشته 

باشند تا شاهد افزایش ثروت و اشتغال باشیم.
درآمد خوب شرکت های معدنی

در همین راســتا امیرحسین نادری مدیرعامل هلدینگ 
ســرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات در نشست خبری 
پذیره نویسی ســهام شــرکت تجلی در فرابورس گفت: 
در حال حاضر قیمــت کامودیتی ها به بالاترین وضعیت 
در مقایسه با ســال های قبل رسیده است. به طور مثال 
قیمت جهانی مس،  آهن و آلومینیوم در شــرایط خوبی 
قرار گرفته است. به این ترتیب درآمد شرکت های معدنی 
افزایش یافته و هیچ گاه تا به این حد ملموس نبوده است و 
امروز خوشنام ترین سهام های بازار سرمایه مربوط به بخش 

معدن و صنایع معدنی است.
مدیرعامل هلدینگ سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات با 
اشاره به نقش شرکت تجلی در ایجاد اشتغال و جهت دهی 
به نقدینگی ســرگردان مردم گفت: تجلی، دریچه ای به 
سوی بازاری اســت که تاکنون وجود نداشته است. تا به 
امروز بحث تامین مالی محدود به بازار پول بود اما انتشار 
اوراق فصــل بزرگی را در بازار به وجود آورده اســت و در 
حال حاضر می توان از بازار ســرمایه تامین مالی کرد. به 
این ترتیب فرصت بی بدیلی برای توسعه پروژه های مختلف 

پیش آمده که باید بتوانیم از آن بهره برداری مناسب داشته 
باشیم.

او تاکید کرد: در این خصوص کارشناسان بازار سرمایه باید 
یک پکیج اقتصادی تعریف کنند. در واقع پول ها به عنوان 
یک سرمایه باید بازدهی اقتصادی مناسبی داشته باشند 
تا تولید ثروت و اشتغال و عزت ملی افزایش یابد. در این 
بین مجموعه گل گهر و چادرملو به مجموعه تجلی معادن 
و فلزات اعتماد کرده و آینده روشنی را برای سهام تجلی 

در فرابورس به وجود آورده اند.
نــادری با بیان اینکه امروز هدف اصلی تجمیع نقدینگی 
موجود در بازار و  ورود آن به پروژه های بزرگ است،  گفت: 
رسالت اصلی تجلی هدایت نقدینگی سرگردان مردم به 
سمت تولید است. چراکه این مساله علاوه بر حل مشکل 
تامین مالی پروژه ها و رونق توسعه صنعت کشور، موجب 
مشارکت مستقیم سهامداران در اجرای طرح های بزرگ 
شــده و سودآوری قابل توجهی را برای سهامداران فراهم 

خواهد کرد.
وی بیان کرد: پذیره نویسی سهام شرکت تجلی از طریق 
عرضــه عمومی ســهام از دوم آذرماه از طریق ســامانه 
معاملات فرابورس ایران آغاز می شود. این عرضه از چند 
جهت مثبت تلقی می شود. نخست اینکه با عرضه عمومی 
سهام تجلی شاهد سرعت گرفتن اجرای پروژه های بزرگ 

معدنی و صنعتی به ویژه در زنجیره فولاد خواهیم بود. دوم 
اینکه ثروت جدیدی برای سرمایه گذاران مولد و سهامداران 
شکل می گیرد. اینها گام مهمی در راستای توسعه پایدار 

کشور و ایجاد مشاغل جدید است.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
با اشــاره به اینکه شرکت تجلی توسعه معادن و فلزات از 
افتخارات هلدینگ سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
است، ادامه داد: ایجاد و عرضه سهام این شرکت در بورس، 

گام مهمی در مسیر توسعه صنعت کشور است.
نادری همچنین درباره پروژه انتقال آب خلیج فارس گفت: 
ابرپــروژه انتقال آب با حضور شــرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو و پشتیبان خاص از طرف وزارتخانه ها انجام شده 
و تا 20 میلیون مترمکعب به فلات مرکزی منتقل می شود 

تا مشکل صنایع حل شود.
تامین ۵0 درصد سرمایه طرح های توسعه 

از طریق بانک ها
بــرای اجــرای طرح هــای توســعه بخش کشــور به 
سرمایه گذاری های مختلفی نیاز است. ناصر تقی زاده مدیر 
عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو که یکی دیگر از 
سخنرانان این نشست بود، در پاسخ به خبرنگار ما درباره 
اینکه برای پیشرفت طرح های توسعه بخش معدن چقدر 

استفاده»و معادن« از ظرفیت بازار سرمایه برای جهت دهی به نقدینگی سرگردان مردم

فرصتی برای توسعه پروژه های معدنی
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می توان روی تسهیلات و اعتبارات بانکی حساب باز کرد، 
 گفت: با توجه به مذاکراتی که با بانک ها داشته ایم حداقل 
50 درصد از سرمایه مورد نیاز برای برنامه های توسعه را 

می توان از بانک ها دریافت کرد.
او همچنین درباره اینکه عملکرد دولت ســیزدهم را در 
بخش معدن چطــور ارزیابی می کنید، گفــت: دولت با 
حداکثر توان خود در حال تلاش اســت. با اینکه شرایط 
فعلی سخت است اما خوشــبختانه همه در حال تلاش 

هستند.
شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو 17 درصد از ســهام 
شرکت تجلی توســعه معادن و فلزات را در اختیار دارد. 
تقی زاده با اشاره به اینکه بیش از 70 هزار میلیارد تومان 
پروژه در چادرملو آغاز شــده و مشــارکت سیستم های 
مختلف از جمله تجلی را در آن خواهیم داشــت به بحث 

کم آبی در کشور پرداخت.
مدیر عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو افزود: کشور 
با خشکســالی مواجه اســت و یکی از دغدغه های اصلی 
مقامات عالی کشور تامین آب است. تونل ها و جاده هایی 
که کشیده شده امکان انتقال آب به فلات مرکزی را فراهم 
کرده، همچنین 15 مترمکعب آب از خلیج فارس به فلات 

مرکزی و خراسان جنوبی به زودی شروع خواهد شد.
برای انتقال اب خلیج فارس
 در کنار دولتمردان هستیم

او همچنین درباره این سوال که انتقال آب از خلیج فارس 
به خراسان جنوبی چه زمانی به بهره برداری می رسد گفت: 
در این خصوص دولت باید تصمیم گیری کند و ما هم اعلام 

می کنیم که برای این مهم در کنار دولتمردان هستیم.
تقی زاده از بنیانگذاران طرح عظیم ملی شیرین ســازی و 
انتقال آب به فلات مرکزی ایران گفت: خوشــبختانه در 
اجرایی پروژه ملی خط انتقال آب شیرین خلیج فارس به 
مناطق مرکزی ایران که با مشارکت و سرمایه گذاری سه 
شرکت بزرگ معدنی و صنعتی چادرملو، گل گهر و مس 
انجام شــده است، پیش بینی توسعه آن دیده و سه خط 
آبرسانی طراحی شده است که در حال حاضر تنها از یک 

خط آن بهره برداری می شود.
وی با اشاره به اینکه، متاسفانه کشور با خشکسالی مواجه 
اســت و امروز آب یکــی از دغدغه هــای اصلی مقامات 
عالی رتبه کشــور اســت، افزود: ابرپروژه خط انتقال آب 
شیرین خلیج فارس قادر است حداقل 600 هزار مترمکعب 
آب در شبانه روز به مناطق مرکزی و کم آب کشور انتقال 

دهد.
مدیر عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو با بیان اینکه 
چادرملو هم اکنون تنها از آب انتقالی خلیج فارس در صنایع 
خود استفاده می کند و آماده است در تکمیل و آبرسانی 
به سایر مناطق کشــور با ملاحظات اقتصادی مشارکت 
کنــد، تصریح کرد: هم اکنون در نظر داریم با همکاری و 
مشارکت شــرکت های دانش بنیان و مراکز علمی کشور، 
ساخت ممبران های آب شیرین کن را که یکی از مهم ترین 
قطعات سیستم های شیرین سازی آب هستند، تولید کنیم.
مدیرعامل کچاد همچنین در خصوص شرکت تجلی که 
سهام آن دوم آذر در فرابورس عرضه می شود، گفت: این 
شــرکت پروژه محور برای اولین بار در کشور ایجاد شده و 

چادرملو با تمام توان خود از برنامه ها و طرح های صنعتی 
آن حمایت می کند.

تقی زاده همچنین تصریح کرد: در حال حاضر بالغ بر 800 
هزار میلیارد ریال پروژه در دست اقدام است که پیمانکار 
بخشــی از آنها مشخص شده و سایر طرح ها نیز تا پایان 
بهمن ماه به نتیجه خواهند رسید. در این بین اولویت اصلی 

ما مشارکت تجلی در این پروژه ها است.
عرضه بیش از 9 میلیارد سهام تجلی

 در فرابورس
مرتضی علی اکبری مدیرعامل شرکت تجلی توسعه معادن 
و فلزات نیز در این نشست گفت: تصور اینکه تجلی چطور 
ایجاد شــود به موارد مختلفی برمی خورد. در واقع عرضه 
تجلی در فرابورس سه وجه داشته که شامل عرضه اولیه، 

افزایش سرمایه و سلب حق تقدم است.
علی اکبری در پاسخ به سوال درباره اینکه گفته شده سهام 
شرکت تجلی همچون شرکت های تولیدی دیگر نیست و 
برچه اساســی پیش رفته است،  گفت: سهام این شرکت 
مثل شرکت های تولیدی نیست که منتظر تقسیم سود 
مجمع عمومی باشــند، بلکه براســاس درصد پیشرفت 
فیزیکی پروژه ها، قیمت ســهام نیز افزایش پیدا می کند. 
امروز سرمایه از یک میلیارد تومان افزایش یافته و به شش 
هزار و 200 میلیارد تومان رســیده است که 17 درصد 
متعلق به چادرملو، 17 درصــد متعلق به گل گهر و 51 

درصد نیز متعلق به معادن و فلزات است.
مدیرعامل شــرکت تجلی ادامه داد: تجلی، اولین شرکت 
پروژه محور بازار ســرمایه اســت و ســهام آن با پشتوانه 
نمادهای بزرگ و بنیادی بــازار بورس همچون ومعادن، 
کچاد و کگل است. شرکت تجلی با افزایش سرمایه 620 
هزار درصدی، بزرگ ترین افزایش سرمایه تاریخ بورس را 

به نام خود ثبت کرده است.
مدیرعامل شرکت تجلی توسعه معادن و فلزات در ادامه 

سخنرانی خود گفت: تجلی اولین شرکت پروژه محور بازار 
سرمایه است که قرار است بیش از 9 میلیارد سهم در تاریخ 

دوم آذر امسال در فرابورس عرضه کند.
علی اکبری با اشاره به اینکه تجلی سود دوطرفه بین مردم 
و ســهامداران است، گفت: اگر مردم مستقیم در پروژه ها 
سرمایه گذاری کنند عایدی دوطرفه خواهد بود. در نهایت 
هدف تجلی از این پذیره نویسی آن است که مردم به طور 
مستقیم در تولید مشارکت داشته تا در طرح های مقرون به 
صرفه با ریسک کم وارد شوند. او تصریح کرد: تامین مالی،  
نقد شوندگی بازار و دسترسی به وجه عرضه سهم از طریق 

بورس و فرابورس موارد مورد توجه است.
مدیرعامل شرکت تجلی توسعه معادن و فلزات بیان کرد: 
تجلی در حال حاضر پنج پروژه در قالب سه شرکت فولاد 
شرق خراسان، فولاد غرب ایرانیان و سرمد ابرکوه در دست 
اجــرا دارد که در زنجیره ارزش فولاد از معدن تا محصول 

نهایی را شامل می شود.
وی در ارتبــاط با دیگر طرح های تجلی نیز بیان کرد: 48 
درصد سهام شرکت فولاد سرمد ابرکوه متعلق به تجلی 
است. فولاد شرق خراسان نیز با 2/5 میلیون تن کنسانتره 
در حال اجرا ســت که ســرمایه آن قابل افزایش تا پنج 
میلیون تن است. پروژه فولاد غرب ایرانیان با ظرفیت تولید 
یک میلیون تن گندله تولید از پروژه های مهمی است که 
تجلی ســهامدار آن است، مواد اولیه این شرکت را فولاد 

صبانور تامین می کند.
گفتنی اســت، 17 درصد این افزایش سرمایه متعلق به 
شرکت چادرملو، 17 درصد متعلق به گل گهر و 51 درصد 
متعلق به شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن فلزات است. 
هر سه این سهامداران عمده وجوه خود را به شکل نقد و 
غیرنقد به حســاب شرکت واریز کرده اند و جزو مطالبات 
آنها محسوب شده است. فقط 15 درصد از آن مانده است 
که در بورس از طریق ســلب حق تقدم سهامداران عرضه 

خواهد شد.
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در بررسی اهمیت دانش بنیان ها در توسعه بخش معدن مطرح شد:

نقش استارت آپ ها در کاهش قیمت مواد معدنی

نقش شــرکت های دانش بنیان در توسعه بخش معدن آنقدر مهم 
است که حتی گفته می شــود اقتصاد معدنی بدون دانش بنیان ها 
معنی ندارد اما هنوز شرایط رشد آن در کشور فراهم نشده است. تا 
جایی که سهم استارت آپ ها در تولید ناخالص داخلی کشور تنها دو 

درصد است که عددی بسیار ناچیز است.

در ایــن بین تحریم ها از یک طرف و سیاســت های داخلی از طرف دیگر 
مانع تراشی می کنند. وجود قوانین دست و پاگیر، نرخ ارز، موانع صادراتی از 
جمله عوامل موثر برای ضعف رشد استارت آپ ها دانسته شده است. با توجه 
به اینکه تا ســال 1404 هدف گذاری شده که  50 درصد از تولید کشور را  
دانش بنیان ها بر عهده داشته باشند و روی درآمدزایی آنها حساب شده است؛ 
بنابراین اعداد و ارقام با هم جور در نمی آیند و باید تا دیر نشده استارت آپ ها 
را به صحنه آورد. با توجه به اینکه امروز مجموعه هایی که فعالیت ســنتی 
انجام می دهند دیگر جایگاهی ندارند باید این عرصه را بیشتر جدی گرفت.

کمتر از پنج سال است که شرکت های دانش بنیان تشویق شده اند  در کنار 
معدنی ها باشند. حضور این شرکت ها در کنار شرکت های معدنی و صنعتی 
از آنجایی موثر است که می تواند به رشد بخش معدن  در کشور و در نهایت 
توسعه صادرات کمک کند. کارشناسان باور دارند حضور فعال آنها در بخش 

معدن به شــدت به کاهش قیمت تمام شده کمک کرده و ما را  از شرایط 
موجود به شرایط مطلوب می رساند.

در همین رابطه نشست تخصصی بررسی ظرفیت های صادراتی محصولات 
معدنی و صنایع مرتبط به صورت آنلاین با همکاری مرکز نوآوری و شتابدهی 
صادرات اتاق ایران و کمیسیون معدن این اتاق برگزار شد. مهدی اقتصادی 
رییس مرکز نوآوری و شتابدهی صادرات اتاق ایران در این جلسه گفت: بعد 
از نفت، صنایع معدنی مهم ترین نقش را در توسعه صادرات بر عهده دارند. 
امروز این حوزه می تواند نقش مهمی در اقتصاد مقاومتی ایفا کند و  بیشتر 
نگاه ها به شرکت ها و صنایع معدنی است. خوشبختانه کشور ما پهنه های زیاد 
معدنی دارد که اکتشاف و استخراج نشده اند. حال برای توسعه آنها می توان از 

ظرفیت شرکت های دانش بنیان و نوآور کمک گرفت.
توسعه معادن با بهره از ظرفیت دانش بنیان ها

رییس مرکز نوآوری و شــتابدهی صادرات اتاق ایران با اشاره به اینکه سهم 
شرکت های دانش بنیان در اقتصاد ایران بسیار ناچیز است، ادامه داد: تنها دو 
درصد از تولید ناخالص داخلی کشور در حوزه شرکت های دانش بنیان است 
که نقش بسیار ناچیزی است. امروز بسیاری از شرکت های دانش بنیان در 
حوزه هایی غیر از معدن فعالیت می کنند که این مساله جای نگرانی دارد. 
به همین ترتیب نیاز به فعالیت تشکل ها ازجمله کمیسیون صنایع و معادن 
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اتاق ایران در این حوزه احساس می شود تا از شرکت های نوآور کمک گرفت.
اقتصادی با اشــاره به هدف گذاری داشتن سهم 50 درصدی دانش بنیان ها 
در تولید کشور گفت: تا ســال 1404 هدف گذاری شده که   50 درصد از 
تولید کشور بر اساس دانش بنیان ها باشد و روی  درآمدزایی آنها حساب شده 
اســت. برای رسیدن به این هدف باید با همکاری دانش بنیان ها از ظرفیت 
کشورهایی مثل سوریه و افغانستان استفاده کرد. به این صورت که مواد خام 
را گرفته و فرآوری کنیم. او تصریح کرد: رســیدن به چنین اهدافی ارتباط 
موثر بین وزارت صمت، کمیسیون ها ، وزارت خارجه و همه کسانی که برای 
اعتلای اقتصاد کشور تلاش می کنند را می طلبد. او تاکید کرد: می توان دفاتر 

بازرگانی قوی با کمک وزارت خارجه و همسویی وزارت صمت ایجاد کرد.
اجتناب از حرکت های موازی

رییس مرکز نوآوری و شــتابدهی صادرات اتاق ایران با اشــاره به همراهی 
مجموعه های مختلف در کنار هم گفت: کمک به اعتلای این شرایط نیاز به 
هم افزایی جمعی دارد که با برگزاری جلسات مختلف می تواند شکل بگیرد. 
در این روند، تک روی و حرکت های موازی به ضررمان می شود که باید از آنها 
اجتناب کرد. خوشبختانه اتاق ایران رویه جدیدی را در پیش گرفته که نشان 

می دهد به حمایت از دانش بنیان ها علاقه مند است.
اقتصادی خاطرنشان کرد: اقتصاد ما در سال 1400 بر اساس اقتصاد نوآور و 
دانش بنیان پایه گذاری می شود. بنابراین باید از مواردی که موجب دوری از 
چنین شرکت هایی می شود اجتناب کرد. امروز خام فروشی آفتی است که 

چاره ای جز برون رفت از آن نداریم.
لزوم تامین زیرساخت ها

در ادامه این نشست محمدرضا بهرامن رییس خانه معدن ایران تصریح کرد: 
هرچه در خصوص زیرساخت های استفاده از پتانسیل استارت آپ ها در داخل 
کشور سرمایه گذاری شود، جای دوری نخواهد رفت چراکه تغییرات اساسی 

نیاز کشور است.
رییس خانه معدن ایران با اشاره به اینکه بخش معدن در کشور یک بخش 
مزیتی است، خاطرنشان کرد: صرفا اینکه یک ماده معدنی را تولید کنیم، 
مساله مهمی نیست بلکه باید توجه کرد که بخش معدن می تواند زنجیره 
کاملــی را در کنار خود ایجاد کند. با علم به اینکه در هر بخش معدن 17 
شــغل در زنجیره ایجاد می شود باید گفت که می توان برنامه ریزی خاصی 
داشته باشیم. در این بین استفاده از نوآوری جدید و استارت آپ در صنعت 

معدنکاری از ابتدای معدنکاری  یعنی اکتشاف تا فرآوری کلیدی است.
همکاری دانش بنیان ها و دانشگاه

بهرامن با اشاره به اینکه استفاده از این تکنیک در بخش صنعت با همکاری 
بخش دانشگاه ایجاد شده است، ادامه داد:  یکی از اولویت های تشکل های 
معدنی ارتباط با دانشگاه ها است؛ چراکه ما به دنبال توسعه و نوآوری جدید 

هستیم و این مهم بدون نزدیکی با محیط دانشگاهی امکان پذیر نیست.
رییس خانه معدن درباره اهمیت شــرکت های دانش بنیان و ارتباط آنها با 
دانشگاه اظهار کرد: هرچند دانش در دانشگاه ها وجود دارد ولی تکنولوژی 
لازم برای پیشرفت را نداریم. بنابراین اینجا شرکت های دانش بنیان اهمیت 
پیدا می کنند و کار دانشگاه در ارتباط با صنعت و شرکت های دانش بنیان 
معنا پیدا می کند.او بــا بیان اینکه تمرکز بر نقش دانش بنیان ها در دنیای 
رقابتی امروز اجتناب ناپذیر اســت، تصریح کرد: اگر نوآوری جدیدی را در 

بخش های معدنی داشته باشیم و از مجموعه های استارت آپی بهره بگیریم 
شــاهد آن خواهیم بود که این مساله به شدت به کاهش قیمت تمام شده 

کمک می کند و ما را  از شرایط موجود به شرایط مطلوب می برد.
رییــس خانه معدن ایــران تاکید کرد: باید خودبــاوری به تمامی فعالین 
دانش بنیان داده شود. کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق می تواند این 
بخش را تقویت کند. حرکت های جدید می تواند منافع ملی را حفظ کرده و 

اثربخشی بالایی در اقتصاد داشته باشد.
نقش تحریم ها در افت رتبه ایران

در ادامه امید اصغری مدیر موسســه پژوهشی آموزشی یونیدرو با اشاره به 
اینکه رویداد اینوماین در قالب شناسایی و بررسی ایده های استارت آپ هاست، 
گفت: از سال 91 تا 96 میزان صادرات دانش بنیان که توسط پارک ها و مراکز 
رشد رصد شده روندی رو به رشد داشته است و به عدد 262 میلیون دلار 
رسیده است اما به دلیل تحریم ها شاهد افت بوده و این عدد به 70 میلیون 
دلار کاهش داشت. با این حال امیدواریم بتوانیم در ادامه مسیر به افق های 
خوبی دست یابیم چراکه هدف سال 1404  این است که حدود 50 درصد 

تولید به دانش بنیان ها تخصیص پیدا کند.
مدیر موسسه پژوهشی آموزشی یونیدرو با اشاره به نقش دانش بنیان ها گفت: 
امروز مجموعه هایی که فعالیت سنتی انجام می دهند دیگر جایگاهی ندارند و 
روند رو به اضمحلالی دارند. به این ترتیب تمامی مجموعه ها ا زجمله معدن 

هم باید به  رشد فناوری و دانش بنیان ها توجه کنند.
اصغری با اشاره به رتبه ایران در حوزه نوآوری  گفت: این رتبه طی سال های 
2011 تا 2020 تغییرات زیادی داشته است و عوامل زیادی روی آن تاثیر 
گذاشته است.  سال 2011 رتبه 95  بوده و تا 2014 روند نزولی داشته و  از 

2020 به عدد 67 رسیده است.
مدیر موسسه پژوهشی آموزشی یونیدرو با بیان اینکه معیار اندازه گیری رتبه 
ایران را می توان در دو عامل ورودی و خروجی بررســی کرد، یادآور شــد: 
سرمایه انسانی، زیرساخت، پیچیدگی بازار و… از موارد مورد توجه هستند. 
او ادامه داد: در حوزه نیروی انســانی مشکلی نداریم اما امروز باید به سمت 
رفع نواقص رفت و بحث حاکمیتی مربوط به حمایت از اســتارت آپ ها را 
تسهیل کرد چراکه در این حوزه ضعیف هستیم. برای این مهم بهتر است با 

کشورهای صاحب این حوزه مثل استرالیا ارتباط برقرار کنیم.
تسهیل شرایط صادراتی

اصغری با اشاره به اهمیت تسهیل شرایط صادراتی و در کل شرایط موجود 
برای دانش بنیان ها گفت: عوامل مختلفی بر صادرات موثر است که  از جمله  
می توان به میزان خرج کردن دولت، قانون، نرخ ارز و سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی اشاره کرد. حال باید این عوامل را جداگانه بررسی کرد و متناسب 
با این موارد از دانش بنیان ها توقع داشته باشیم. او تاکید کرد: باید به سمت 
رفــع موانع رفت و تلاش کرد که مجموعه های دانش بنیان برای حضور در 
بازارهای بین المللی علاقه مند شوند. مدیر موسسه پژوهشی آموزشی یونیدرو 
پیشنهاد داد: گرفتن »آی پی« بین المللی یکی از مهم ترین مواردی است 
که اکثر استارت آپ ها از آن بی بهره هستند. این مهم می تواند برای ورود به 
بازارهای بین المللی بسیار تاثیر گذار باشد. شناخت بازارها از دیگر عوامل موثر 
است که مرکز نوآوری اتاق بازرگانی می تواند این موارد را به دانش بنیان ها 

آموزش دهد.
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رئیــس  هیأت عامل ایمیدرو در هشــتمین 
کنفرانس بین المللی استیل پرایس با بیان اینکه 
ایمیدرو به دنبــال نگاه یکپارچه »از معدن تا 
صنعت« در زنجیره فولاد است، گفت: وزارت 
صمت درصدد برنامه ریــزی برای تأمین گاز 
شرکت های فولادی اســت. در همین راستا 
رایزنی هایی در حال انجام است تا نگرانی ها و 

دغدغه ها در این خصوص کاهش یابد.

مهندس وجیه اله جعفری رئیس  هیأت عامل ایمیدرو 
در هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس با 
بیان اینکه خروجی این کنفرانس به سیاستگذاری 
زنجیره فــولاد کمک خواهد کرد، اظهار کرد: امروز 
تولید شــمش فــولاد کشــور از 30 میلیون تن و 
ظرفیت نصب  شده از 40 میلیون تن گذشته است 
و صادرات فولاد در سالجاری به میزان 5.8 میلیون 
تن رشد داشــته اســت. وی در ادامه افزود: قطعاً 
اهمیت صنعت فولاد در کشــور بر کسی پوشیده 
نیســت و در این زنجیره برای آهن  اســفنجی 36 
میلیون تن و برای گندله 66.7 میلیون تن ظرفیت 
نصب  شده داریم، اما در بخش مواداولیه مشکلاتی 
وجــود دارد. رئیس هیأت عامل ایمیدرو با تأکید بر 
در نظر گرفتن توانمندی های داخلی و کشــورهای 
همســایه خاطرنشان کرد: با توجه به اهمیت فولاد 
و پیشرفت هایی که در تولید فولاد انجام شده است؛ 
می توان بــه قابلیت بازیافت 100 درصدی، افزایش 
اســتحکام در صنعــت ســاختمانی و موادغذایی، 
ارزآوری برای کشــور و بالا رفتن کیفیت لوله های 
گاز  اشاره کرد که همه این موارد نشان می دهد که 
این صنعت در حال رشــد است. وی اذعان داشت: 
در ســال 2050 تقاضای فولاد به 2 میلیارد و 669 
میلیون تن می رســد و در بیشتر کشورها افزایش 
تولید فولاد پیش بینی می شود که در این راستا باید 
برنامه ریزی کنیم. امسال نیز در سومین سال متوالی 
موفق به کسب رتبه دهم تولیدکننده فولاد جهان 
شدیم و با توجه به برنامه ریزی کلان؛ ظرفیت تولید 
55 میلیون تن فولاد در کشور محقق خواهد شد و 
امســال 7 میلیون به 40 میلیون تن ظرفیت نصب  
شده اضافه خواهد شــد. مهندس جعفری با بیان 
اینکه در حال حاضر در صنعت فولاد کشور به میزان 

21.5 میلیارد دلار سرمایه گذاری شده و 19 میلیارد 
دلار آن در حال استفاده و تولید است، تصریح کرد: 
نخســتین چالش برای فولاد، تأمین مواداولیه آن 
است؛ این در حالی اســت که امروز ذخیره قطعی 
ســنگ  آهن کشــور  2.8 میلیارد تن است که طی 
سال های گذشته به میزان یک میلیارد تن به ذخایر 
کشور اضافه شد، اما پاســخگوی نیاز نخواهد بود. 
وی با بیان اینکه در 30 استان کشور بیش از 640 
هزار کیلومتر معدن در حال اکتشــاف است و برای 
اینکه بتوانیم ذخایر معدنی کشور را افزایش دهیم 
باید به سمت معادن زیرزمینی و رو به عمق برویم، 
ادامه داد: زیرســاخت هایی همچون برق، آب، گاز، 
حمل ونقل و جاده و ریل در صنعت فولاد مهم است. 
در همین خصوص طی چند ســال گذشته صنعت 
فولاد توانست با انتقال آب خلیج فارس این مشکل 
را تــا حدودی حل کند که این اقــدام می تواند به 
توسعه وپایداری در زنجیره فولاد کمک کند. رئیس 
هیأت عامل ایمیدرو تأکید کرد: در حال حاضر سالانه 
107 میلیون متر مکعب آب خلیج فارس توســط 
آب شیرین کن ها برداشته می شود که سهم ایران 2.5 
درصد است و باید این کار با سرعت بیشتری انجام 
شــود. به گفته وی در بخش فولاد بین 8 تا 9 هزار 
مگاوات برق نیاز است و پیش بینی ها نشان می دهد 
که 12 هزار مگاوات برق برای این صنایع لازم است؛ 
این در حالی است که در فصل تابستان قطع شدن 

برق برای 12 شــرکت عدم نفع داشــته و در این 
زمینه نیز قرار بر تولیــد و احداث 10 هزار مگاوات 
انرژی توسط شــرکت های معدنی و فولادی است. 
مهندس جعفری با بیان اینکه تامین زیرساخت  در 
حوزه ریلی وجاده ای در دستور کار قرار گرفته است ، 
یادآور شــد: وزارت صمت درصدد برنامه ریزی برای 
تأمین گاز شــرکت های فولادی اســت؛ در همین 
راستا رایزنی هایی در حال انجام است تا نگرانی ها و 
دغدغه ها در این خصوص کاهش یابد. آنچه امروز در 
زنجیره فولاد باید مدنظر قرار گیرد؛ توسعه در زنجیره 
پایین دستی است. در واقع اگر بتوانیم مصرف فولاد 
را در صنایع پایین دستی افزایش دهیم؛ ضمن حفظ 
حیات تولید، صادرات هم خواهیم داشت. وی بیان 
کرد: سطح بلوغ شرکت های فولادی قابل قبول است، 
اما نیازمند فناوری های نوین و هوشــمند با هدف 
افزایش بهره وری اســت. آنچه در ایمیدرو و وزارت 
صمت مدنظر است؛ نگاه کامل به صنعت ومعدن تا 
تولید محصول کیفی اســت و در مابقی زنجیره به 
لحاظ فنی وبومی سازی در حد قابل قبولی کار شده 
اســت، اما باید به فکر صنایع پیشــران نیز باشیم . 
معــاون وزیر صمت در پایان عنوان داشــت: حفظ 
محیط  زیست و ارتقاء زیست محیطی در فولاد کشور 
مطرح است و کشور چین از طریق تفاهمنامه هایی 
به دنبال صفر کردن کربن و ضایعات فولاد است که 

ایران نیز باید این موضوع را مدنظر قرار دهد.

مهندس جعفری رئیس  هیأت عامل ایمیدرو در کنفرانس استیل پرایس:

ایمیدرو به دنبال نگاه یکپارچه 
» از معدن تا صنعت« در زنجیره فولاد است

هشتمینکنفرانسبینالمللیاستیلپرایس
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استفاده از تکنیک های جدید و دستگاه های به 
 روز در بخش اکتشاف ضروری است و لازم است 
که از روش های جدید استخراج از معادن به ویژه 

معادن عمقی استفاده کنیم.

دکتر اردشــیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران در هشتمین کنفرانس بین المللی 
استیل پرایس با بیان این مطلب گفت: سیستم های 
اکتشاف در دنیا تغییر کرده و ما نیز نباید از این موضوع 
غافل باشیم؛ لذا باید استفاده از دستگاه های جدید و به 
روز دنیا در دستور کار قرار گیرد. دکتر سعدمحمدی با 
تأکید بر اینکه تغییر تکنیک باید در دستور کار فولاد 
قرار گیرد و نباید از تکنیک های تولید غافل شد، افزود: 
باید به تغییر تکنیک توجه بیشتری داشته باشیم و 
انجمن فولاد با بررســی بیشتر این موضوع اطلاعات 
بیشتری را در اختیار ایمیدرو به  عنوان راهبر قرار دهد. 
وی ادامه داد: اگر در زمینه فولاد نیز به تغییر تکنیک 
توجه نکنیم؛ قطعاً از بازار جا می مانیم. در حال حاضر 
ورق هایی که برای تولید خودرو استفاده می شود؛ وزن 
بسیار کمی داشته و مقاومت بیشتری نیز دارند؛ ضمن 
اینکه مصرف انرژی را نیز کاهش می دهند. مدیرعامل 
شرکت ملی صنایع مس ایران تأکید کرد: باید برای 
حضور در تجارت جهانی هر چه ســریع تر نسبت به 
شناسایی بازارهای هدف اقدام کرد. وی با بیان اینکه 
چین بازار بسیار بزرگی برای مصرف فولاد خام بوده؛ 
وضعیت رشد تولید در این کشور را قابل ارزیابی دانست 
و گفت: تقاضای این کشور در سال 2010 حدود 44.7 
درصد جهان بود که در ســال 2020 به حدود 56.2 
درصد رسیده است. دکتر سعدمحمدی در ادامه میزان 
گــردش مالی در فولاد را 1.5 تریلیــارد دلار در دنیا 
اعلام کرد و این رقم را به لحاظ حجم مبادلات تجاری 
قابل توجه دانست. وی در ادامه به تشریح وضعیت بازار 
جهانی پرداخت و گفت: به طور نمونه سهم خاورمیانه 
از تقاضای فولاد برخلاف تولید آن کاهشی بود و از 3.7 
درصد در 2010 به حدود 2.6 درصد در 2020 رسید. 
مدیرعامل »فملی« تصریح کرد: کشور ما هم علاوه بر 
برنامه ریزی در زمینه تولید فولاد؛ باید به سمت افزایش 
مصرف نیز حرکت کند و برای آن برنامه ریزی هایی را 
داشته باشد. دکتر سعدمحمدی گفت: در صورت عدم 
هماهنگی بین بخش تولید و بازار شاهد بروز مشکلاتی 

خواهیم بود؛ در صورتی  که مازاد تولید داشته باشیم 
و در داخل برای آن بازاری تعریف نشــده باشد؛ ناچار 
هستیم محصول خود را با نازل ترین قیمت صادر کرده 

تا بتوانیم گردش مالی ایجاد کنیم.
نمی توان با بنگاه های اقتصادی کوچک

 در بازارهای صادراتی رقابت کرد
وی با تأکید بر اینکه همان میزان که برای رشد تولید 
برنامه ریزی می کنیم به همان میزان نیز برای تقاضا و 
بازارهای هدف باید برنامه ریزی داشت، گفت: باید با 
شناسایی دقیق بازارهای مصرف و واردکنندگان فولاد 
در دنیا سعی کنیم که با تجمیع شرکت های بزرگ 
فولادی توان رقابت و حضــور در بازارهای صادراتی 
خود را افزایش دهیم. مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مس ایران با بیان اینکه با بنگاه های اقتصادی کوچک 
نمی توان در بازارهای صادراتی موفق عمل کرد، هشدار 
داد: مصرف ســرانه فولاد کشور رو به کاهش است؛ با 
این شــرایط در صورت از دست دادن بازار داخلی به  
طور قطع در بازارهای صادراتی نیز با مشــکل مواجه 
خواهیم شد. دکتر سعدمحمدی در ادامه به کنترل 
و غلبه کشــورها بر کرونا اشــاره کرد و گفت: در این 
شــرایط تنها کشوری که توانسته رشد تولید خود را 
حفظ کند؛ کشــور چین بوده است، اما اکثر کشورها 
مانند هند یا ژاپن تولیداتشان کاهش یافته است. وی 

با بیان اینکه فولاد مبارکه اصفهان به  عنوان بزرگترین 
شــرکت معدنی و فولادی در ایــران 10.3 میلیون 
تن تولید داشته اســت، افزود: این در حالی است که 
میزان تولید شرکت های بزرگی مانند بائو استیل 115 
میلیــون تن بوده و گروه اچ بی آی اس 47 میلیون تن 
تولید فولاد داشته است. مدیرعامل »فملی« در بخش 
دیگری از ســخنانش به وضعیت کشورهای فعال در 
حوزه صــادرات وواردات فولاد پرداخت و گفت: چین، 
اروپا و ترکیه کــه از بزرگترین صادرکنندگان فولاد 
هستند؛ در بین واردکنندگان بزرگ فولاد جهان نیز 
قرار دارند. وی با اشاره به خسارت هایی که قطع برق 
در فصل تابستان به صنایع فولادی تحمیل کرد، یادآور 
شد: برای برون رفت از این بحران و حتی موضوع گاز 
نیاز به برنامه ریزی داریم. قطع برق در تابستان امسال 
منجر به ضرر و کاهش درآمد در صنعت فولاد شده 
است. دکتر سعدمحمدی در ادامه به تشریح وضعیت 
بازار فولاد خاورمیانه پرداخت و اظهار داشت: در منطقه 
خاورمیانه تقاضای فولاد طی دهه های گذشته همواره 
بیشــتر از عرضه آن بوده و رشد تولید فولاد در این 
منطقه شکاف عرضه وتقاضا را در این منطقه کاهش 
داده است. به گفته مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس 
ایران دسترسی به انرژی ارزان در خاورمیانه عامل اصلی 
توسعه سریع بازار تولیدات از جمله فولاد بوده است. 
دکتر سعدمحمدی همچنین گفت: امروز در دنیا 39 
درصد مصرف انرژی از نفت تأمین می شود؛ در حالی 
 که تا ســال 2050 سهم نفت در تأمین انرژی به 13 
درصد کاهش می یابد و برق نیز طی 30 سال آینده از 
19 درصد به 49 درصد خواهد رسید. وی با اعلام اینکه 
تا سال 2035 هر سال 4 تریلیون دلار سرمایه گذاری 
در زمینه زیرساخت ها صورت خواهد گرفت، افزود: با 
توجه به اینکه قیمت حمل ونقل در کشور ما در مقایسه 
با دنیا گران است؛ دولت باید به سمت سرمایه گذاری 
در بخش زیرساخت ها حرکت کند و تمام خطوط ریلی 
کشور طبق برنامه ریزهای صورت گرفته 2 خطه شود. 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران همچنین در 
پایان این سخنرانی درباره چشم انداز اقتصاد دنیا طی 
یک دهه آینده گفت: پیش بینی می شود که تا سال 
2030 چین جایگزین اقتصاد آمریکا  شود. از این رو 
برای حضــور در بازارهای جهانی نیاز به برنامه ریزی 

دقیق تری داریم تا در این زمینه موفق شویم.

دکتر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در هشتمین کنفرانس استیل  پرایس:

تکنیک ها را باید تغییر داد 
و از روش های جدید استخراج استفاده کرد
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در هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس 
پنل تخصصی با عنوان چالش تأمین مواداولیه 

برای صنعت فولاد 1400 و 1401 برگزار شد.

ســیدرضا عظیمی مجری طــرح احیــاء معادن 
کوچک ومتوسط مقیاس در پنل تخصصی با عنوان 
چالش تأمین مواداولیه برای صنعت فولاد 1400 و 
1401 اظهــار کرد: طرح احیاء معادن؛ یک طرح در 
اقتصاد مقاومتی مطرح شد و اکنون لازم است تقریبا 
670 معدن را به حالت فعال سازی برسانیم. این کار 
در قالب تفاهم نامه با شــرکت های معدنی وفولادی 
مانند فولادمبارکه، چادرملو و  ... انجام شده و معادن 
به آنها معرفی شــده اســت.  وی در ادامه افزود: در 
نهایت اقدامات صورت  گرفته عارضه یابی معادن انجام 
شد. اکنون زیرساخت لازم برای ملاقات معدنداران با 
صنایع معدنی به وجود آمده و تفکیک سازی صورت 
گرفته است . به گفته عظیمی اکنون 170 پروژه برای 
احیاء معادن تعریف شده است، اما نکته اینجاست که 
ایجاد کانال های ارتباطی شرکت های بزرگ با معادن 
چگونه است؟ در این زمینه می توان در گام نخست 
کارگروه های بزرگ را شرکت هایی مثل فولادمبارکه 
و ذوب آهــن برگزار کنند و یا برنامه بازدید از معادن 
و صنایع معدنی انجام شــود. همچنین مربیگری و 

فعالیت گروه های استارتاپی در نظر گرفته شود.
وی در ادامه افزود: سیاســت باید بر حمایت معادن 
کوچک باشد و ارتقاء کیفی وکمی، ایجاد زیرساخت 
به صورت مشــترک و همچنین نیروهای انســانی 
شرکت های بزرگ نیز در اختیار معادن قرار گیرند. 
در این میان می بینیم که شرکت فولادمبارکه نیز در 
حــوزه معادن ورود کرده و اقداماتی را در این زمینه 
انجام داده اســت. عظیمی در ادامه افزود: همچنین 
ایجاد کلینک های تخصصی در بخش معدن می تواند 
در این زمینه مثمرثمر باشــد. بــه گفته وی؛ طرح 
احیاء معادن 11 هزار و 955 نفر اشتغالزایی داشته و 
می تواند بیشتر هم شود. همچنین 23 میلیون تن به 
ظرفیت تولید موادمعدنی اضافه شده است. عظیمی 
افزود: امروز بهتر اســت به ســمت فرآوری برویم تا 
معادن نیز به سمت توسعه اکتشافات حرکت کنند.  
امیر صباغ مدیر ســرمایه  گذاری ایمیدرو نیز در این 
پنل تخصصی اظهار کرد: رشد اقتصاد دنیا در سال 

2020 منفی شد و ادامه  دار شده است، اما چین رشد 
بیــن 6 تا 8 درصد را دارند و هند هم دارای رشــد 
مثبت اقتصادی است. به گفته وی از سال 2019 و 
با شــیوع ویروس کرونا تعطیلی معادن شروع شد و 
میزان تولید چین نیز کاهش یافت، اما در ادامه مسیر 
شاهد رشد فزاینده ماهانه واردات نفت، سنگ آهن، 
مــس و گاز طبیعی چین بودیــم. وی ادامه داد: با 
وجود کاهش قابل ملاحظــه تولید محدودیت های 
کرونایی در بنادر وجود داشت که به طبع منجر به 
افزایش حمل کانتینری طی یک سال گذشته شده 
اســت. در واقع رشد قیمت حمل دریایی روی رشد 
قیمت کامودیتی  ها به ویژه محصولات معدنی اثرگذار 
بوده اســت. صباغ افزود: بحران از نیمه دوم امسال 
در خصــوص افزایش قیمــت موادمعدنی همچون 
سنگ آهن و زغالســنگ اتفاق افتاد. از سوی دیگر 
اعلام شد که میزان تولید چین نباید بیشتر از سال 
2020 باشد که در نتیجه روی قیمت فولاد اثرگذار 
بود و در نهایت قیمت سنگ آهن و زغالسنگ کاهش 

پیدا کرد.
به گفته وی کاهش تولید فولاد چین به کاهش تورم 
قیمت ها در جهان و ایران کمک می کند و امیدواریم 
که برای سال جدید میلادی روند خوبی برای صنایع 

مختلف معدنی پیش  رو داشته باشیم.
صبــاغ در ادامه صحبت های خود به تولید محصول 
تلفیقی اشــاره کرد و گفت: اگر بازار ایران در حوزه 
ورق گرم دارای کســری عرضه اســت؛ شــرکت 
فولادمبارکه ورق گرم وارد می کند و با تولید تلفیقی 

و قیمت مناسب محصول تولیدوعرضه می کند. وی 
همچنین به مبحث تامین انرژی نیز اشــاره کرد و 
گفت: ایران طی 3 تا 4 ســال آینده محدودیت برق 
خواهد داشت و قرار است که از طریق بورس انرژی 
شرکت ها  نیاز خود را تامین کنند. در همین راستا 
نیز با ترکمنستان برای خرید 20 میلیون متر مکعب 
گاز مذاکره کرده ایم تا با تلفیق گاز داخلی نیاز صنایع 
را در بورس انرژی تامین کنیم. برای تامین برق نیز 
می توان از این روش اســتفاده شود. صباغ افزود: اگر 
صنعت گاز و برق وارد بورس انرژی شــوند؛ می توان 
به روند تولید و تامین انرژی آنها امیدوار بود؛ در غیر 
این صورت صنایع فولادی و آلومینیومی با ریسک 
بالایی در تولید برخوردار خواهند شد. وی همچنین 
گفت: 12 هزار مــگاوات برای تولید انرژی با کمک 
شرکت های معدنی و صنایع  معدنی در دستور کار قرار 
گرفته اســت که با وزارت نفت در حال مذاکره برای 

اجرایی کردن این طرح هستیم.
صباغ خاطرنشان کرد: با توجه به کمبود انرژی گاز؛ 
بهتر است در مسیر پایین دست فولاد یا بالادستی آن 

یعنی معدن سرمایه  گذاری صورت گیرد.
مهرداد اکبریان رئیس انجمن ســنگ آهن ایران نیز 
بــه عنوان یکی دیگر از ســخنرانان این پنل گفت: 
اکتشافات یک اقدام ملی و حاکمیتی است و با توجه 
به ریسک بالای آن؛ نیازمند تجهیزات خاصی است 
که در این زمینه دولت اطلاعات را تامین کرده و در 
اختیار بخش خصوصی قرار می دهد. وی ادامه داد: 
دولت باید اکتشافات را حمایت کند و نقطه توسعه 
معدن همین موضوع است که از سوی خانه معدن 
و تشکل های معدنی از دولت خواسته شده است که 
امیدواریم بتوانیم حوزه اکتشاف را گسترش دهیم . 
اکبریان به افق چشــم  انداز فولاد بــرای تولید 55 
میلیون تن فولاد اشــاره کرد و گفت: ایکاش فولاد 
آلیاژی و فولاد خاص در کشور تولید می شد و دیگر 
نیازی به تولید 55 میلیون تن فولاد نداشتیم؛ چراکه 
لازم اســت تامین زیرســاخت ها و انرژی برای این 
میزان تولید فراهم شــود. وی همچنین به موضوع 
قیمت گذاری زنجیره فولاد اشاره کرد: دولت در این 
موضوع دخالت کرده است و حالت سرکوب برای آنها 
دارد. در این میان بورس می تواند برای کشف قیمت 

و عرضه مواداولیه تاثیر بسزایی داشته باشد.

در هشتمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس بررسی شد؛

چالش های تأمین مـواد  اولیـه 
بر ای صنعت فولاد

هشتمینکنفرانسبینالمللیاستیلپرایس
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هشتمینکنفرانسبینالمللیاستیلپرایس

ضرورتصادرات12میلیونتنفولادبراساسبرنامهطرحجامعفولادکشور
جعفریطهرانیدبیرهشتمینکنفرانسبینالمللیاستیلپرایستأکیدکرد:

دبیــر هشــتمین کنفرانــس بین المللی 
اســتیل پرایس گفت: بر اساس برنامه طرح 
جامع فولاد کشور 12 تا 1۵ میلیون تن از ۵۵ 

میلیون تن فولاد باید صادر شود.

کیــوان جعفری طهرانی در هشــتمین کنفرانس 

بین المللی استیل پرایس اظهار کرد: تهدید صنعت 
فولاد کشور توسط کشــورهای منطقه موضوعی 
اســت که مغفول باقیمانده اســت. خط لوله تاپی 
یا همان ترانس افغانســتان برای انتقال گاز  یکی 
از اتفاقاتی اســت که اگر اجرایی و به پاکســتان و 
هندوستان وصل شود؛ خطری برای فولاد ایران به 
همراه خواهد داشت؛ این در حالی است که طالبان 
نیز امنیت انتقال این خط را اعلام کرده است. وی با 
بیان اینکه گازرسانی به هندوستان برای فولاد ایران 
خطرناک است؛ چراکه طی چند سال آینده تولید 
فولاد هندوستان به 350 میلیون تن می رسد، افزود: 
عمان در 2030 قرار است به تولید 25 میلیون تن 
فولاد برســد؛ این در حالی اســت که اخیرا قطر، 
عمان و امارات اعلام کردند که 3 میلیارد دلار برای 
تامین گاز از طریق خط دلفین قطر در نظر خواهند 
گرفــت و در نهایت منجر بــه افزایش تولید فولاد 
این کشورها خواهد شد. دبیر هشتمین کنفرانس 

بین المللی استیل پرایس خاطرنشان کرد: بر اساس 
برنامه طرح جامع فولاد کشــور 12 تا 15 میلیون 
تن از 55 میلیون تن فولاد باید صادر شود؛ این در 
حالی اســت که 4 سال بیشتر فرصت باقی نمانده 
است. حال اگر توسعه صادرات نداشته باشیم؛ بازار 
فولاد منطقه را به قطر، عمان و پاکستان خواهیم 
باخت. وی ادامــه داد: تامین خوراک کارخانه های 
جنوب کشــور قرار اســت از کدام کشورها تامین 
شوند؟ این در حالیست که با حضور طالبان امکان 
اســتفاده از معدن حاجی گک افغانستان از دست 
رفت و پاکستان با طالبان برای این معدن به توافق 
رسید. از طرف دیگر هند نیز به ذخیره قطعی بسیار 
بالایی از سنگ آهن رسیده است. جعفری طهرانی 
تصریح کرد: با توجه به شــرایط موجود؛ باید دید 
قراردادهایی که در خارج از کشــور و توسط دیگر 
کشورها در حوزه فولاد بسته می شود؛ چه تاثیری 

بر صنعت فولاد کشور خواهد داشت.

امکانکاهش۶۰درصدیهزینههایمعدنیباروشهایجدیدبهرهبرداری
تقیزادهمدیرعاملشرکتمعدنیوصنعتیچادرملومطرحکرد:

مدیرعامل شرکت معدنی وصنعتی چادرملو 
گفت: با روش هــای جدید بهره برداری تا 60 
درصد هزینه های معدنی را می توان کاهش 

داد.

ناصر تقی زاده در هشــتمین کنفرانس بین المللی 
اســتیل پرایس اظهار کرد: بحث اکتشاف به طور 
جدی از ســوی تمامی فعالان و مدیــران در این 

کنفرانس مورد تأکید قرار گرفت.
وی افــزود: اگر در کویر مرکزی ایران اکتشــاف 
بر مبنــای اصولی علمی صورت گیــرد؛ قطعاً به 
چندین میلیارد تن اکتشــافات معدنی دســت 
می یابیم. بنابراین ضروری اســت تا کنسرسیونی 
متشکل از شــرکت های بزرگ فارغ از بحث های 
مالکیتی تهیه شود تا در این زمینه ورود کنند. در 
همین خصوص سیستان وبلوچستان نیز از جمله 
استان های معدنی اســت که در این زمینه مورد 

غفلت قرار گرفته است.
مدیرعامل شرکت معدنی وصنعتی چادرملو گفت: 
بــا روش های جدیــد بهره برداری تــا 60 درصد 
هزینه های معدنــی را می توان کاهش داد. قطعاً تا 

زمانی که گازوئیل 309 تومانی است؛ معادن را به 
گورستان تبدیل کرده ایم. 

وی ادامه داد: باید مشارکت با دانشگاه ها موردتوجه 
قرار گیرد که البته در این راســتا شرکت چادرملو 
با دانشگاه امیرکبیر در این بخش همکاری دارد و 
نیاز اســت که بیش از گذشته شرکت ها به بخش 

مشارکت دانشگاه و صنعت توجه داشته باشند.
تقی زاده خاطرنشــان کرد: لازم اســت مطالعاتی 
توســط ایمیدرو برای صنایع بــا ارزش  افزوده بالا 
تشکیل شود تا به عبارتی پیشنهاداتی ارائه دهند و 
در این زمینه بخش خصوصی نیز می تواند مشارکت 

داشته باشند.
وی عنوان داشــت: شــرکت های بزرگ بخشی از 
توســعه کشور را به دوش می کشند. برخی شهرها 
به دلیل توسعه بیش از حد از میان رفته و بالعکس 
برخی شــهرهای دیگر نیز مــورد بی مهری قرار 
گرفته اند؛ بنابراین باید شرکت های بزرگ تشویق 

شوند تا به سمت مناطق محروم بروند.
مهندس تقــی زاده همچنین خاطرنشــان کرد: 
ضرورت سرمایه  گذاری در امر اکتشاف؛ اولویت اول 

توسعه این صنعت است .

وی با اشــاره به ضــرورت ســرمایه گذاری در امر 
اکتشــاف که اولویت اول توسعه این صنعت است؛ 
پیشنهاد داد تا کنسرسیومی مشترک از واحدهای 
بزرگ معدنی و صنعت فولاد تشــکیل شود تا در 
ایــن زمینه حرکتی جدی و مؤثــر صورت پذیرد. 
مدیرعامــل چادرملو همچنین بر اهمیت توجه به 
توسعه پایدار و توجه به آمایش سرزمین تاکید کرد 
و گفت: اصول اخلاقی، دینی و انسانی به ما تکلیف 
می کند که به مناطق حوزه فعالیت خود نیز توجه 

کنیم و فقط به فکر درآمدزایی نباشیم.
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هشتمینکنفرانسبینالمللیاستیلپرایس

رئیس انجمن تولیدکنندگان فــولاد ایران گفت: اگر 
بحث انرژی در صنعت فولاد حل نشود در تولید دچار 
مشکل خواهیم شد و باید در برنامه های تولید بازنگری 
شود. بهرام سبحانی در هشتمین کنفرانس بین المللی 
استیل پرایس اظهار کرد: نزدیک به 2 میلیارد تن فولاد 
تولیدی در جهان داریم که سهم ایران 30 میلیون تن 
است که اکنون با قطعی برق ممکن است این میزان 

تولید کمتر شود.
وی افزود: اکنون ظرفیت نصب شــده 40 میلیون تن 
بوده و 25 درصــد از این ظرفیت به دلایل مدیریتی، 
لجســتیکی و ... خالی اســت؛ در گذشــته قرار بود 
شرکتهای فولادی سنگ آهن خود را از طریق معادن 
تامین کنند، اما این شرکت ها از توسعه افقی به سمت 
توسعه عمودی و در نهایت به سمت فولادسازی رفتند.
رئیس انجمــن تولیدکنندگان فولاد ایــران گفت: 
اکنون مشــکل کوره های القایی کمبود خوراک است 
که اجــازه نمی دهد خطوط تولید کنترل شــوند؛ از 
زمانــی که ظرفیت تولید کمتر از 25میلیون تن بود، 
محدودیت های برق و گاز وجود داشته است. بنابراین 

ممکن اســت تنها از 55میلیون تن 50 میلیون تن 
ظرفیت آن ایجاد و به مرحله تولید برسد.

وی خاطرنشان کرد: امسال نیز این محدودیت های برق 
خیلی زیاد بود و بر روند تولید اثر گذاشت. اکنون نیز 
برای زمستان با کمبود گاز مواجهیم و در نهایت روی 
تامین برق نیز اثر خواهد داشــت؛ حتی با رسیدن به 
55 میلیون تن فولاد، با وجود محدودیتها امکان بهره 

برداری از آن وجود ندارد.
سبحانی با اشاره به سرمایه گذاری شرکتهای صنعتی 
و معدنی برای تولید برق اذعان داشت: در خوشبینانه 
ترین حالت سرمایه گذاری شرکتها برای تولید برق در 
3 ســال آینده به بهره برداری می رسد؛ همواره 12 تا 
14 میلیون تن مازاد تولید داریم که باید صادر شود که 
متاسفانه منع صادراتی برای آن گذاشته می شود. این 
در حالیست که ایران تحریم بوده و فروش محصولات 
بسیار سخت است نباید محدودیتهای داخلی داشته 
باشــیم . وی تصریح کرد: صادرات باید تسهیل شود و 
برنامه برای ایجاد ارزش افزوده محصولات گذاشــته 
شــود؛ امروز حساســیت هایی روی موضوع گازهای 

گلخانه ای  وجود دارد. بر اساس آمار موجود، 4درصد 
کربن پخش شده در اروپا برای فولاد است و 22درصد 
سهم گازهای گلخانه ای برای فولاد است. از اینرو قرار 
است اتحادیه اروپا بر مبنای میزان کربن منتشر شده 
برای شرکتها تعرفه تعیین کند که در این صورت برای 

ایران تعرفه های سنگینی در نظر گرفتع خواهد شد.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران عنوان داشت: 
اکنون فرآیند ccs وجود دارد که با استفاده از آن کربن 
خروجی از تولیــد فولاد را جمع آوری می کند. ما نیز 
می توانیم این روش را در ایران را اجرایی کنیم ، اما در 
ادامه باید به ســمت تولید فولاد پاک حرکت کنیم؛ 
امیدواریم در شهرهای صنعتی و بزرگ مثل تهران و 
اصفهان به این سمت حرکت کنیم و واحدهای تحقیق 

و توسعه و سرمایه گذاران به این سمت بروند.
وی در پایان تأکید کــرد: اگر بحث انرژی در صنعت 
فولاد حل نشود در تولید دچار مشکل خواهیم شد و 

باید در برنامه های تولید بازنگری شود.

رئیسانجمنتولیدکنندگانفولادایران:

اگربحثانرژیدرصنعتفولادحلنشود
درتولیددچارمشکلخواهیمشد

مدیرعامل شــرکت ذوب آهن اصفهــان با بیان 
این که ادغام کارخانجــات، معادن و واحدهای 
تولیــد محصولات فولادی یک ضرورت اســت، 
گفت: قیمت نفت دارای روند صعودی اســت و 
پیش بینی می شــود به بالای 100 دلار افزایش 
یابد و قطعاً در قیمت تمام شده فولاد تأثیرگذار 
خواهــد بود. منصــور یزدی زاده در هشــتمین 
کنفرانــس بین المللــی اســتیل پرایس اظهار 
کــرد: قیمت نفت دارای روند صعودی اســت و 

پیش بینی می شــود به بالای 100 دلار افزایش 
یابد و قطعاً در قیمت تمام شده فولاد تأثیرگذار 
خواهد بود. وی با بیان این که ذوب آهن و میدکو 
تنها تولیدکننده کوره بلند کشــور بوده و دارای 
چالش های مشترک هســتند، افزود: باید روی 
بازارهای خارجی تمرکز داشته باشیم و به سمت 
واردات برویــم؛ چالش رقابت ناســالم در تولید 
محصولات غیر اســتاندارد به یک تهدید جدی 
تبدیل شــده است. مدیرعامل شرکت ذوب آهن 
اصفهان خاطرنشــان کرد: نیاز است تا در داخل 
کشور به یک هم بستگی برسیم که بخشی از آن 
نیازمند تعامل شــرکت ها و بخشی دیگر مربوط 
به حاکمیت اســت؛ پتانسیل خوبی در پاکستان 
و افغانســتان پیــش روی ما اســت. همچنین 

سرمایه گذاری کشــورهای حاشیه خلیج فارس 
در صنعت فولاد هم تهدید و هم فرصت اســت. 
وی با بیان این کــه ادغام کارخانجات، معادن و 
واحدهای تولید محصولات فولادی یک ضرورت 
است و باید در این زمینه تعصبات کنار گذاشته 
شــود؛ ما باید از تولید محصــولات تکراری به 
سمتی برویم که علاوه بر اینکه نیاز ما را بر آورده 
میکند افق خــود را متمرکز کنیم . یزدی زاده با 
بیان این کــه امکان ایجاد یــک میلیون واحد 
مســکونی وجود دارد اما بخش عمده ای از آن 
باید توسط اسکلت فلزی انجام شود،ما بی نیاز از 
واردات نخواهیم بود و بحث زیرساختها نیز مورد 
توجه قرار گیرد. در توسعه زیر ساختی به شکل 

همگون انجام نشده است.

مدیرعاملشرکتذوبآهناصفهانتأکیدکرد:

ضرورتادغامکارخانجات،معادن
وواحدهایفولادسازی
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مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکــه گفت: در 
مجموعه فولاد مبارکه گنجینه ای از سرمایه های 
انسانی متخصص و با تجربه وجود دارد و بسیاری 
از اقداماتی که برای بهبود و ارتقای تولید در این 
مجموعه انجام شده توسط متخصصان داخلی 

بوده و این روند ادامه پیدا خواهد کرد.

دکتر محمدیاســر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه در بازدید از خطوط تولید ناحیه نورد گرم و با 
همراهی تنی چند از  معاونین و مدیران شرکت در دیدار 
با کارکنان این ناحیه، ضمن شنیدن مسائل، مشکلات 
و دغدغه های کارگران، با حضور در جلســه تعاملی 
کمیته تحول نورد گرم که در سالن شهید خزایی این 
ناحیه برگزار شد، اظهار کرد: هدف ما بهره مندی از توان 
کارکنان برای رهبری و مدیریت مجموعه فولاد مبارکه 
است چراکه مشارکت کارکنان در سطوح مختلف و 
استفاده از نظرات و تجربیات آنان، ازجمله ضروریات 
اداره یک مجموعه معظم و گسترده مانند فولاد مبارکه 
است و سعی ما این است که از این ظرفیت و پتانسیل 
به شایستگی بهره ببریم؛ بنابراین باید سازوکاری تعریف 
شود تا کارکنان در همه سطوح سازمانی، در مدیریت و 
اداره شرکت سهیم شده و نقش آفرین باشند. وی ادامه 
داد: طی بازدیدی که از ناحیه نورد گرم فولاد مبارکه 
داشتم، انرژی مثبتی دریافت کردم چراکه این بخش 
از خط تولید، یکی از بخش های بسیار مهم و به نوعی 

گلوگاه شرکت فولاد مبارکه است.
طیب نیا ادامه داد: با توجه به میزان و نوع تجهیزاتی که 
در این خط وجود دارد، عملکرد فعلی نشان می دهد 
این بخش از سرمایه های انسانی خوبی برخوردار است، 
به طوری که عاشقانه، دلســوزانه و متعهدانه تلاش 
می کنند و این موضوع در عملکرد آن ها کاملاً مشهود 

است.
وی با اشاره به دغدغه های فعالان و کارکنان این ناحیه 
گفت: دلیل حضور مــا در این ناحیه، برطرف کردن 
دغدغه های کارگران است و ما باید با نگاه مدیریتی، 
رعایت عدالت و انصاف را برای تمامی خطوط داشته 

باشیم تا انگیزه لازم برای پرسنل فراهم شود.
به گفته مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، آنچه باعث 
بهبود یافتن این بخش خواهد شد، پیشنهاداتی است 
که توسط سرمایه های انسانی در خط نورد گرم مطرح 

می شــود؛ البته انتظار کارکنان این است که مدیران 
مشکلات را رفع کنند اما در این میان از کارکنان نیز 
انتظار می رود پیشنهادات عملی و تکنیکی ارائه کنند تا 

مشکلات برطرف شوند. 
وی افزود: باید سطح اتوماسیون و بهره وری خط تولید 
در برنامه های این ناحیه ارتقا پیدا کند، کما این که تا 
کنون نیز این اقدامات صورت گرفته اما انتظار بهبود 
یافتن آن توســط متخصصان و فعالان در این بخش 
وجود دارد چراکه بهبود روند کار پایانی ندارد و همواره 

می تواند ادامه داشته باشد.
طیب نیــا افزود: آنچه در خطــوط بهره برداری فولاد 
مبارکه دیده می شود، وجود گنجینه ای از سرمایه های 
انســانی و متخصصان ماهر است؛ نخبگان متعددی 
وارد مجموعه فولاد مبارکه شده اند که در حال حاضر 
به افراد خبره ای در صنعت تبدیل شــده که قبلاً در 

دانشگاه های معتبری نیز تحصیل کرده اند.
به گفته وی، سرمایه های انسانی فعال در فولاد مبارکه 
باید در توسعه خطوط تولید سهیم باشند و این تنها 
وظیفه معاونت توسعه فولاد مبارکه نیست؛ البته اکنون 
نیز بسیاری از اقدامات صورت گرفته از سوی کارکنان 
و سرمایه های انسانی متخصص فولاد مبارکه و تسلط 

آن ها بر امور انجام شــده چراکه در بسیاری از موارد، 
امکان حضور کارشناسان خارجی وجود نداشته و باید 

توسط نیروهای داخلی انجام شوند.
وی تصریح کرد: داشتن جسارت و جرات برای انجام 
این دســت از اقدامات از سوی نیروهای داخلی فولاد 
مبارکه با حمایت مدیریت همراه خواهد بود که البته 
در خطوط تولید ناحیه نورد گرم امکان خطرپذیری 
زیادی وجود ندارد، با این حال اقدامات صورت گرفته با 

جسارت و جرات زیادی انجام شده است.
طیب نیا ادامه داد: بســیاری از اتفاقات باید به دستان 
توانمند کارشناسان داخلی انجام شود. البته مواردی 
مانند حوزه تامین و تدارک و یا بخش هایی که نیازمند 

کارشناس خارجی است، پیگیری خواهند شد.
لازم به ذکر است، در ابتدای این جلسه، مدیر ناحیه 
نورد گرم شــرکت فولاد مبارکه گزارشی از عملکرد 
این ناحیه و برخی از دستاوردهای مهم آن در رابطه با 
ایمنی، تولید، کیفیت و کنترل هزینه ها ارائه کرد و چند 
نفر از کارکنان در رده های سازمانی مختلف ناحیه نورد 
گرم به نمایندگی از همکاران خود در رابطه با مشکلات 
موجود بر سر راه پیشبرد اهداف شرکت و همچنین 

مشکلات کارکنان مطالبی را ارائه کردند.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:

وجود گنجینه ای از سرمایه های
 انسانی متخصص در مجموعه فولاد مبارکه



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

Jahane Madan

 ماهنامه جهان معدن  شماره پنجاه و هشت  آبان ماه 1400 
Jahane Madan

24

با وجود اینکه فعالان بخش خصوصی در حوزه صنایع فولادی همگی طرفدار ایجاد شفافیت در بازار عرضه و تقاضای محصولات معدنی و 
فولادی هستند و بورس کالا را نیز ابزاری برای ایجاد این شفافیت می دانند، اما معتقدند که سازوکار فعلی بورس کالا و شیوه ای که برای 
عرضه کالاها در نظر گرفته شــده است، شفافیت لازم را ندارد به طوری که این روش امکان مهندسی بازار را برای برخی از شرکت های 
خصولتی ایجاد کرده و سود زنجیره فولاد را به صورت نامساوی میان اعضای زنجیره تقسیم می کند. در این خصوص این اظهارنظر بارها 
مطرح شــده که شاید بهتر باشــد برای معادن و فلزات، بورس تخصصی ایجاد شود. موضوع دیگری که همواره مورد انتقاد تشکل ها و 
فعالان بخش خصوصی در این حوزه قرار می گیرد، عدم مشورت دولت با فعالان بخش خصوصی است. از این رو این درخواست از دولت 
سیزدهم وجود دارد که نرخ مشارکت دولت با بخش  خصوصی افزایش پیدا کند. در این خصوص حتی برخی از فعالان تشکل های فولادی 
اعلام می کنند برای یک بار هم که شــده دولت به فعالان بخش خصوصی اجازه دهد که آنها برای این حوزه بخشــنامه صادر کنند، چرا 
که به هر حال تجربه و آگاهی فعالان صنایع معدنی و فولادی از این حوزه به مراتب بیشــتر از دولتمردان است و می توانند با مشورت با 

دولت،  بخشنامه ای کاربردی تر را برای تنظیم بازار و ایجاد شفافیت ارائه دهند.

ضرورت ایجاد بورس تخصصی
 برای معادن و فلزات

۵ تشکل زنجیره فولاد در نشستی مشترک تاکید کردند :

ضرورت ایجاد بورس تخصصی
 برای معادن و فلزات
ضرورت ایجاد بورس تخصصی
 برای معادن و فلزات
ضرورت ایجاد بورس تخصصی
 برای معادن و فلزات
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بر این اســاس و طی نشستی که پنج تشــکل فولادی کشور برگزار کردند، 
همگی بر به کارگیری بخش خصوصی در تصمیم گیری ها و تدوین شیوه نامه ها 
برای این صنعت تاکید کردند و ضمن اشــاره به شیوه نامه  جدید که در حال 

تنظیم است و این تشکل ها اطلاعات زیادی از آن ندارند، گلایه کردند.
احمد خوروش رییس انجمن نوردکاران فولادی ایران با بیان اینکه دولت فعلی 
میراث ابرتورم دولت قبل را به دوش می کشد، اظهار کرد: دولت سیزدهم در 
شرایط تحریمی و ابرتورم کشور را تحویل گرفت، لذا به همت این دولت نیاز 
است تا از این وضعیت خارج شویم. خوشبختانه دولت جدید برای برون رفت 

از مشکلات تلاش بسیاری دارد و ما نیز آماده همکاری هستیم.
اعلام آمادگی برای تدوین شیوه نامه های کارشناسی

وی ضمن اشــاره به اینکه باید در دســتورالعملی تدوین شــده با دولت در 
رفع مشــکلات همکاری کنیم، گفت: برای استفاده از ظرفیت ها باید دولت 
از نظرات انجمن ها اســتفاده کند. در گذشته شاهد صدور دستورالعمل ها و 
بخشــنامه های متعدد و خلق الســاعه بوده ایم که فعالیت های اقتصادی را با 
چالش و گاها با شکســت  مواجه می کرد، اما امروز اعتقاد ما بر این است که 
دولت سیزدهم در جهت رفع مشکلات این صنعت در حال تلاش است، لذا ما 
نیز آماده همکاری کامل با دولت برای تدوین شیوه نامه هایی کارشناسی شده 
و قابل اجرا هســتیم تا نتایج مثبت برای رفاه جامعه به دنبال داشــته باشد. 
تمایل ما بر این است این دستورالعمل ها در اختیار همه انجمن ها قرار گرفته 

و از نظر کارشناسی آنها استفاده شود.
نظر فعالان بخش خصوصی پرسیده شود

در ادامه این نشست، ابراهیم جمیلی رییس کمیسیون معادن  و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی ایران، ضمن تاکید براینکه فولاد همواره نقش بزرگی در اقتصاد 
کشور داشته و یکی از مزیت های مهم کشور در ایجاد اشتغال، تولید و صادرات 
است، اظهار کرد: بهترین و مهم ترین کار، اعتماد به تشکل ها و بخش خصوصی 
اســت و تجربه نشان داده که اگر دولت تمایل دارد برای انجام برنامه های خود 
هزینه ها را کاهش دهد، باید از توان بخش خصوصی کمک بگیرد؛ در غیر این 
صورت متحمل هزینه های بسیار خواهد بود و کار نیز به نتیجه مطلوب نخواهد 
رسید. وی ادامه داد: خوشبختانه دولت سیزدهم تاکید خوبی بر رسالت اصلی 
بخش خصوصی داشــته تا بتواند به منافع ملی و اقتصادی کشور کمک کند. 
در زنجیره فولاد، از معدن گرفته تا صنایع پایین دستی، کارخانه های متفاوتی 
فعالیت می کنند که عملکرد مختلفی با یکدیگر دارند. ضروری است که منافع 
همه کارخانه های بزرگ و کوچک و متوسط مورد توجه قرار گیرد، اما از سوی 
دیگر امروز تشکل ها به این نتیجه رسیده اند که در کنار هم می توانند به تولید 
بیشتر برسند، لذا در چنین شرایطی دولت باید نقش حمایتی داشته باشد. لازم 
است که پیش از اعلام رسمی این دستورالعمل نظرات تشکل ها دریافت شود. 
اگر پیش از اعلام رسمی دستورالعمل ها و شیوه نامه ها، نظر رسمی تشکل ها و 
فعالان اقتصادی پرسیده شود، می تواند کمک کننده اقتصاد کشور باشد. جمیلی 
خاطرنشــان کرد: باید کمک کرد ارزش افزوده بیشتری ایجاد شود. همچنین 
سرمایه گذاری ها توسعه یافته و طرح های توســعه ای بیشتری به بهره برداری 
برســد. امروز تنها بحث تولید فولاد مطرح نیســت؛ بلکه باید سرمایه گذاری 
کشورهای همسایه را رصد کرد تا از رقابت در بازار عقب نمانیم.وی تصریح کرد: 
در حال حاضر که فشارهای خارجی در حداکثر میزان خود قرار دارد، نباید با 
فشــار داخلی آرامش بازار را برهم زد؛ وارد کردن التهاب مضاعف به بازار قطعا 
به ضرر اقتصاد خواهد بود. بخش خصوصی آماده همکاری است اما خواسته آن 
حمایت است. ما در اتاق بازرگانی در کنار تشکل ها به دنبال حفظ منافع ملی 

هستیم.

مخالف قیمت گذاری دستوری هستیم
همچنین مهرداد اکبریان، رییس انجمن ســنگ آهن ایران، طی این نشست 
نیز گفت: رمز موفقیت دولت، اعتماد به بازار و بخش خصوصی است. ما نیز 
به اقتصاد آزاد تاکید داریم و با توجه به اینکه مخالف قیمت گذاری دستوری 
هســتیم، اعتقاد بر این داریم که بورس می تواند راه حل منطقی باشد. اما با 
نحوه عرضه در بورس موافق نیســتیم و اعتقاد بر یک بورس عادلانه داریم. 

حتی می توان بورسی برای این حوزه به صورت اختصاصی در نظر گرفت.
وی به نقش دولت برای برون رفت از مشــکلات اشــاره کرد و گفت: دولت 
یا باید زیرســاخت ها را بزرگ کند تا بــورس کالا از عهده کار برآید یا باید 
بــا احداث یک بــورس تخصصی ویژه معادن و فلزات، مشــکل این صنعت 
را مرتفع کند. همچنین تشــکیل شــورای عالی آهن و فولاد نیز ضرورتی 
اجتناب ناپذیر اســت و دولت و مجلس نیز باید آن  را به رسمیت بشناسند تا 

ضمانت اجرایی داشته باشد.
دولت بخش خصوصی را در کنار خود ببیند

در ادامــه، کریم رحیمی رییــس انجمن فولاد آذربایجان هــم در ابتدای 
صحبت های خود ضمن اشاره به نقش صنعت فولاد آذربایجان در اشتغال زایی 
و همچنین کسب مقام دوم در ارزآوری این استان، خاطرنشان کرد: استان 
آذربایجان شــرقی طی سال های اخیر در حوزه فولاد به موفقیت های خوبی 
رســیده و در تولید 15 درصد و در صادرات هشــت درصد کل کشور را در 

اختیار گرفته است.
وی ضمن تاکید بر اینکه دولــت، بخش خصوصی را نباید در تقابل با خود 
بدانــد، بلکه باید همراه دیده و در تمــام تصمیم گیری ها از نظرات آن بهره  
ببرد و در چنین شــرایطی چالش های موجود قابل حل خواهد بود، تصریح 
کرد: با توجه به شــرایط حاکم بر کشــور و روابط بین المللی، صنعت فولاد 
می تواند تاب آوری اقتصادی کشــور را بالا ببــرد در نتیجه باید تصمیمات 
بخــش خصوصی و فعالان این بخش را پوشــش دهد. ما دوســت نداریم 
تصمیمات پشت درها گرفته شود؛ لذا خواستار مشارکت بخش خصوصی در 

این تصمیمات هستیم.
رحیمی ادامه داد: امروزه حامل های انرژی بزرگ ترین مزیت کشور است اما 
با چالش مواجه هســتیم. در نیمه اول سال برق نداریم و در نیمه دوم سال 
در بحث تامین گاز با مشکل همراه هستیم. از میزان 25درصد مصرف انرژی 
صنعت، تنها هفت درصد ســهم صنعت فولاد است؛ لذا باید برای تامین نیاز 
در این حوزه پیش بینی هایی صورت می گرفت. ما برای صادرات برنامه ریزی 
داریــم و گاهی بازاریابــی زمانی چند ماهه صرف می کنــد اما در نهایت با 
یک بخشــنامه، کل تلاش ها از بین می رود. امــا امیدواریم که دولت بخش 

خصوصی را در کنار خود ببیند تا از چالش ها گذرکنیم.
استقبال از عرضه در بورس

آنوش رحام دبیر ســندیکای لوله و پروفیل نیز در این نشســت مشــترک 
تشــکل های فولادی ضمن تاکید بر لزوم انحصارزدایی به انحصار در بورس 
کالا اشــاره کــرد و گفت: به رغــم اینکه وزیر صمت مبنــای قیمت گذاری 
زنجیره فولاد را ریال اعلام کرده اســت اما همچنان شاهدیم قیمت گذاری 
بر اســاس نرخ های جهانی و نرخ فوب اجرایی می شــود و بعضا قیمت فوب 
یک منطقه خارجی برای محصولات در نظر گرفته می شــود. این در حالی 
است که هزینه های حمل و نقل بین المللی تا 400 درصد رشد داشته است. 
بنابراین تمامی این موارد و در تضاد با سیاســت های وزارت صمت است. در 
دســتورالعمل ها نیز تعارضاتی در بخش بورس و نظام عرضه و تقاضا وجود 

دارد.
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وی ضمــن تاکید بر اینکه تشــکل ها از عرضه در بورس اســتقبال خواهند 
کــرد اما بورس که همچون ذره بین می ماند را در فاصله اشــتباهی بگیرند، 
تصویر ارائه شــده از واقعیت دور خواهد بود، افزود: از ســوی دیگر در این 
دستورالعمل، بخشی از معامله گران به عنوان تنظیم گر بازار معرفی شده اند 
کــه می توانند خرید کرده و محصول را انبــار کنند و در صورت تقاضا ارائه 
کنند. در نتیجه اصل انحصارزدایی با انحصارزایی در این دستورالعمل ادغام 

شده است. ضمن اینکه در قانون واژه ای به نام تنظیم گر نداریم.
دبیر ســندیکای لوله و پروفیل تصریح کرد: بحث دیگر ســاختار وزارتخانه 
اســت و ما به عنوان تشــکل باید با معاونت، بورس، سازمان توسعه تجارت 
و… ارتباط داشته باشیم اما بهتر است ساختار به صورتی باشد که تشکل ها 
تنها با یک معاونت ارتباط داشته باشند. ما از وزیر صمت خواستاریم یک بار 

اجازه دهند بخش خصوصی دستورالعملی ارائه دهد.
رحام ضمن تاکید بر اینکه لازم اســت تشکل ها در تصمیم گیری ها حضور 
داشته باشند، گفت: با اقتصاد دستوری به اهداف نخواهیم رسید. دولت باید 
در شرایط برابر بستر تولید و اشتغالزایی را برای بخش خصوصی ایجاد کند. 
وی تصریح کــرد: میلیاردها دلار یارانه در واحدهای تولیدکننده فولاد خام 
به عنوان ســود شناسایی می شود در نتیجه اگر این باشد ادعای ما در سود 

صنعت فولاد اشتباه است.
بیانیه مشترک پنج تشکل زنجیره فولاد ایران

در بیانیه مشــترک که توسط پنج تشــکل زنجیره فولاد ایران یعنی رییس 
انجمن نــوردکاران فولادی ایران، رییس انجمن ســنگ آهن ایران، رییس 
اتحادیــه آهن و فلزات ایران، رییس انجمن نوردکاران آذربایجان شــرقی و 

دبیر سندیکای لوله و پروفیل فولادی تهیه شده،  آمده است:

1- ضرورت دارد تصمیمات اقتصادی دولت با مشــارکت بخش خصوصی و 
قوانین و مقررات علم اقتصاد که قرن ها بیشینه دارد و تجربه ای است جهانی، 
اتخاذ شود و از صدور دستورالعمل ها و بخشنامه های خلق الساعه پرهیز شود.
2- فراهم کردن زمینه و بستر ویژه برای مشارکت تولیدکنندگان در راستای 
ارتقای توان نظام تولید کشــور با رویکرد اشتغال زایی، صادرات و ارزآوری و 
حفــظ و ارتقای ارزش افزوده و قبــل از هر چیز تامین و تدارک بازار داخل 

کشور.
3- ضرورت پاســخگویی و پذیرش تبعات تصمیمات و اقدامات مســوولین 
امر در مقاطع مختلف زمانی و ارزیابی آثار عملکرد آنان بر اقتصاد کشــور به 

صورت نظام مند و مستمر توسط مسوولین نظارتی کشور.
4-  توزیع متوازن و عادلانه یارانه های پیدا و پنهان بخش های مختلف تولید 
در سراســر زنجیره تولید فولاد متناسب با ارزش افزوده حاصل از فعالیت هر 

بخش از چرخه تولید فولاد.
5- اهتمــام جدی دولت محترم با اولویت به تامین مواد اولیه و نیاز صنایع 
داخلی به جهت رونق دهی و توســعه تمامی حلقه های زنجیره فولاد کشور 
و ایجاد ســاختار برای رســیدن به قیمت منصفانه در صنایع پایین دستی 
بــا توجه به میــزان ارزش افزوده در این زنجیره به منظور حفظ اســتقلال 

اقتصادی کشور.
6- ایجاد شــورای عالی آهن و فولاد، با مشارکت همه فعالین زنجیره فولاد 
و تصمیم ســازی و ایفای نقش تخصصی و دلســوزانه در سیاستگذاری های 

صنعت فولاد کشور.
7- جلب نظر و اراده دولت محترم در ایجاد بســتر مشارکت و اخذ نظرات 
کارشناســانه تشکل های حاضر در اجرای دســتورالعمل های وزارت محترم 

صمت در بازار فولاد کشور به ویژه پنج تشکل حاضر.

مهرداد اکبریانابراهیم جمیلی

آنوش رحام کریم رحیمی احمد خوروش
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تاکنون در مورد چگونگی موانع تولید و عدم 
توسعه صنعتی در ایران بحث ها و نظرات زیادی 
مطرح شــده، اما کمتر در فضای رسانه ای و 
تحلیلی کشور بحث از چرایی توقف در مسیر 

توسعه صنعتی صورت گرفته است.

تحلیلگران در این رابطه معتقد به دو نوع اشکال هستند؛ 
اشکالاتی از منظر اجرا و تاکتیک که همان چگونگی ها را 
مطرح می کند. مانند بی ثباتی اقتصادی، تحریم ها، قوانین و 
مقررات متضاد و ضدتولید و سیاست های ارزی که امکان 
برنامه ریزی حتی به صــورت کوتاه مدت را از صنعتگران 

ایرانی سلب کرده است.
نوع دوم اشــکالات، مبانی ســاختاری دارند که به بحث 
چرایی موضوع مربوط می شود. نبود رویکرد مشخص در 
سیاست های کلان اقتصادی که مشخص نیست اقتصاد 
ایران را در مسیر دولتی، بازار آزاد یا تعاونی هدایت می کند 
یکی از این موارد اســت. در واقع شــواهد طی سال های 
گذشته حاکی از اجرای هر سه مولفه با محوریت اقتصاد 
دولتی اســت که ملغمه ای ایجاد کرده و به سردرگمی و 
انحراف منابع دامن زده اســت. فقدان یک اســتراتژی 
مشــخص توســعه صنعتی نیز یکی دیگر از مقوله های 
ساختاری است؛ امری که کشتی راه صنایع کشور را بدون 
قطب نما در مسیر متلاطم دشواری ها، تحریم و نیز موانع 

تولید همچنان هدایت می کند.
در همین راستا مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی 
با عنوان آسیب شناسی اســتراتژی توسعه صنعتی در 
ایران به بررسی این موضوع پرداخته است. مهمترین 
بخــش این گزارش بــه نقد و ارزیابی کاســتی های 
درونی و بیرونی استراتژی توســعه صنعتی در ایران 

بازمی گردد.
با مروری بر تاریخچه این مســاله، درمی یابیم که تقریبا 
در اواخر ســال ۱۳۷۹ بود که یک سند استراتژی صنعتی 
با محوریت دکتر مسعود نیلی اقتصاددان در ایران تدوین 
شد. این موضوع در زمان دولت های نهم و دهم علاوه بر 
بازنگری به یک برنامه جدید منتهی و در نهایت نیز اجرایی 
نشــد. با پایان دولت احمدی نژاد بــا دیگر در دولت های 
یازدهم و دوازدهم این برنامه با بازنگری هایی مواجه شد 
کــه آخرین آن به ســال ۱۳۹۶ بازمی گردد. جایی که بار 
دیگر موضوع استراتژی توسعه صنعتی مغفول واقع شد 
و در نهایت نیز وزارت صمت در دولت گذشــته طرح ها و 
برنامه هایی در این خصوص اعلام کرد که هنوز جزئیات 

آن به طور کامل مشخص نیست.
به گفته ناظران علت این دست به دست شدن ها و تعلل در 
اجرای یک استراتژي صنعتی واحد در ایران به ضعف مبانی 

تحلیلی، ناکامی در شناسایی مناسب اهداف و نیز ضعف در 
تبیین وضع موجود بازمی گردد. در این رابطه می توان گفت 
استراتژی صنعتی در ایران نیز مانند سایر حوزه با رویکردی 
آرمان گرایانه تدوین شــده و به نوعی گرفتار ناواقع گرایی 
است. همین منجر به ایجاد تناقض در بهره وری و کارایی 
شده که در سطح کلان شکست آن در برنامه های توسعه 
و در سطح میانی انباشــت چالش ها در بخش صنعت را 

نشان می دهد.
در بخش کاستی های بیرونی نیز عواملی از قبیل مسائل 
سیاســی و تحریم ها، شوک های مدیریتی و کاستی های 
برنامه نویســی و قانون نویســی مشهود اســت. در واقع 
بررسی ها نشــان می دهد اقتصاد ایران در طول دهه های 
اخیر آســیب های فراوانی از این شوک ها متحمل شده و 
همین امر یکی از موانع اصلی رشد سرمایه گذاری و متعاقب 

آن توسعه صنعتی در کشور بوده است.
آسیب های اقتصاد ایران در طول یک دهه

در این راســتا پیامدها و تبعات بی ثباتی اقتصادی و نبود 
راهبرد مشخص صنعتی در کشور باعث شده تا علاوه بر 
عدم جذابیت بخش صنعت برای سرمایه گذاری داخلی و 
نیز صفر شدن سرمایه گذاری خارجی، نرخ تشکیل سرمایه 
از سال ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۹ تنها ۱۰ درصد باشد. بررسی ها نشان 
می دهد در سال ۱۳۹۹ برای دومین بار نرخ استهلاک از 
نرخ سرمایه گذاری بیشتر شده است. به طوری که اگر قرار 
باشد سالانه ۵ درصد رشد سرمایه گذاری را افزایش دهیم 
در سال ۱۴۱۳ و اگر ۱۰ درصد رشد سرمایه گذاری داشته 

باشیم در سال ۱۴۰۶ تازه قادر خواهیم بود به نقطه سال 
۱۳۹۰ بازگردیم.

از ســوی دیگر بررسی تورم در دهه ۱۳۹۰ نشان می دهد 
که رقم آن به ۲۳/۳ درصد رســیده که بالاترین نرخ تورم 
در پیش و بعد از انقلاب محســوب می شود. در واقع تورم 
دهه ۱۳۶۰ با وجود جنگ تحمیلی ۱۹ درصد بوده که سه 
درصد از دهه ۱۳۹۰ کمتر است. در این میان سوای شوک 
ارزی در سال های ۱۳۹۰ و ۱۳۹۱، برآوردها نشان می دهد 
نرخ ارز در طول هفت سال گذشته ۷۶۵ درصد رشد کرده 
است؛ امری که علاوه بر تحمیل هزینه های تولید بیشتر 
به فعالان صنعتی، دورنمای فعالیت های آنها را نیز برای 
رسیدن به ظرفیت اسمی تولیدشان در  هاله ای از ابهام قرار 

داده است.
به همین دلیل است که کارشناسان معتقدند امروز با توجه 
به واقعیت های میدانی و آســیب هایی که بخش صنعت 
ایران از فقدان یک استراتژی مشخص و واقع بینانه خورده 
است، لزوم یک برنامه و راهبرد جدی، قابل اجرا و به دور 
از تمایلات آرمان گرایانه جزئی اساسی از مولفه های خروج 
صنایع از رکود و بازگشــت به نقطه شروع رشد اقتصادی 
اســت، چراکــه در این میان بخش صنعــت تنها تولید 
محصول، ماشــین آلات و کارخانه نیست، بلکه ضامنی 
برای اشتغال پایدار، فناوری، ورود به بازار جهانی، تعریف 
مزیت نسبی و تحول اقتصادی محسوب می شود و حتی 
می تواند عاملی در جهت ایجــاد گفت و گوی ملی برای 
خروج از بن بست کنونی با تعریف یکپارچه منافع ملی میان 

گروه های مختلف سیاسی و اقتصادی باشد

پیامدهای فقدان استراتژی توسعه صنعتی در ایران مورد بررسی قرار گرفت:

کشتی بدون قطب نمای صنعت
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تحریم های  و  داخلی  نسنجیده  سیاست های 
آمریکا از عواملی هســتند که گفته می شود 
این روزها هیچ کشوری حاضر نیست با قیمت 
جهانی از ایران کالا بخرد. در بخش معدن هم 
این مساله صدق می کند. به طور مثال ترکیه 
فولاد را با قیمت هر تــن ۵80 دلار از ایران 
می خرد و با سود حدود 170 دلاری به ازای هر 

تن صادر می کند.

به این ترتیب ما فولاد را با قیمتی به مراتب ارزان تر به 
خارج از کشور صادر می کنیم و به عبارتی گفته می شود 
که مجبور هستیم به همه تخفیف بدهیم! کارشناسان 
دلایل این امر را در سودجویی و منفعت طلبی برخی 
از شــرکت های دولتی و خصولتــی، وجود مافیای 
فولاد ، نبود مدیریت و ضعف بهره از کارشناسان در 
صنعت فولاد کشور می دانند. آنها باور دارند عده ای 
که به عنوان مافیای فولاد شناخته می شوند از شرایط 

فعلی سود می برند. در واقع در تولید داخل از منابع 
انرژی ارزان قیمت استفاده می شــود اما با صادرات 
مواد خام به خارج از کشــور آن هم به قیمتی ارزان 
سودی نصیب اقتصاد کشور نمی شود و سود نهایی به 
جیب تولیدکنندگان خارجی می رود. به این ترتیب 
می توان گفت که تمرکز بر خام فروشــی باعث شده 
ارزش افزوده و سوبسیدی که دولت برای پایین نگه 
داشتن قیمت ها به بخش خصولتی تزریق می کند، 
در کل بــه هدر برود. در این خصوص ســیداحمد 
رضوی نیک رییس هیات مدیره نوردکاران فولاد ایران 
گفت: متاسفانه به دلیل سودجویی و منفعت طلبی 
برخی از شرکت های دولتی و خصولتی، ایجاد رانت و 
 واسطه گری در زنجیره فولاد، نبود مدیریت و متولی 
شایسته و ضعف بهره از کارشناسان در صنعت فولاد 
کشور امروز شاهد آن هستیم که خام فروشی صورت 
گرفته و مواد معدنی هم با قیمتی بســیار ارزان در 

اختیار دیگر کشورها قرار می گیرد.

منفعت محصولات معدنی 
در جیب کشورهای همسایه

تمرکز بر خام فروشــی باعث شده که ارزش افزوده و 
سوبسیدی که دولت برای پایین نگه داشتن قیمت ها 
به بخش خصولتی تزریق کــرده، در کل هدر برود 
و تمام منفعت آن دودســتی تقدیم دیگران شــود. 
رییس هیات مدیره نوردکاران فولاد ایران با بیان این 
مطلب به وضعیت کشور ترکیه پرداخت و گفت: از 
آنجا که هزینه انرژی در این کشور به مراتب بالاتر از 
ایران است، در نتیجه سنگ آهن را از ایران خریده و 
محصول نهایی را با تمرکز بر دستگاه دیپلماسی خود 
به تمام کشورها با قیمت جهانی به فروش می رساند.

با اینکه ایران در حوزه فولاد رتبه نهم جهانی را دارد 
اما خام فروشی در کشورمان رواج گرفته که می تواند 
مشکلات زیادی را ایجاد کند. رضوی نیک در این باره 
گفت: با اینکه در محصولات طویل حدود 35 میلیون 
تن ظرفیت تولید داریم اما سال قبل تنها 12 میلیون 

بررسی اقتصاد بخش معدن در ایران

ضعف ها و  ر  اهکار  ها
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و 300 میلیون تن تولید شــد. از طرفی از مجموع 
محصولات نهایی تولیدشــده در مقاطع طویل تنها 
دو میلیون و 400 هزار تن صادر شــده است. اینها 
باعث شده که در این عرصه حدود 180 هزار میلیارد 
تومان رانت ایجاد شود. به این ترتیب مافیای فولاد و 
رانت خواران دستشان در جیب ملت و دولت است و 

تنها به منافع خود فکر می کنند.
رییس هیات مدیره نوردکاران فولاد ایران تصریح کرد: 
متاســفانه به نام ارزآوری و به بهانه تحریم ها شاهد 
خودتحریمی در زنجیره فولاد هستیم. امروز مافیای 
فولاد از نبود و خلاء قانونی و نظارت نهادهای نظارتی 
استفاده کرده و تنها به منافع خود فکر می کند. به 
طور خاص در حوزه ســنگ آهن شاهد هستیم که 
دولت این مهم را با یک سوم قیمت جهانی در اختیار 
فولاد ســازان داخلی قرار می دهد و در ادامه سالانه 
30 هزار میلیارد تومان هم سوبســید انرژی به آنها 

پرداخت می کند.
رضوی نیک با بیان اینکه سوبسیدها همه در اختیار 
فولادسازان است و آنها از منابع انرژی رایگان بهره مند 
هســتند، ادامه داد: در شــهری همچون اصفهان 
فولادسازان آب مصرفی بخش کشاورزی را به صنعت 
سرازیر کرده اند. با اینکه این منطقه خشک مناسب 
فولادسازی نبوده اما بر تولید فولاد تاکید شده است. 
البته این اشتباه از روز اول کلید خورد و بنا به دلایل 

سیاسی فولاد در شهر اصفهان واقع شد.
رییس هیات مدیره نوردکاران فولاد ایران با اشاره به 
اینکه دود این مساله به چشم کارگران می رود،  گفت: 
متاسفانه معادن کشور از دل کوه ها خارج می شوند و 
کارگران معدن هم حقوق کمتر از 130 دلار گرفته 
و از آن طرف فولاد ساز با انرژی ارزان قیمت و کارگر 
ارزان آن را به مواد اولیه شمش و بیلت و بلوم تبدیل 
کرده و دست به خام فروشی محصولات معدنی زده 
و آن را به کشورهای حوزه خلیج فارس می فروشد. به 
این ترتیب با شعار ارزآوری تمام دسترنج و اشتغال 
کارگــر ایرانــی و ارزش افزوده را دودســتی تقدیم 

بیگانگان می کنند.
جذابیت های صادراتی از ایران

 و موانع موجود داخلی
رییس هیات مدیره نوردکاران فولاد ایران تصریح کرد:  
صادرات مواد خام ایران نه تنها منجر به افزایش نرخ 
بیکاری در ایران شده بلکه باعث شده که مواد اولیه 
ارزان قیمت وارد کشورهای همسایه شود، در نتیجه 
آنها تمایل دارند مواد اولیه شمش و بیلت را از ایران 
وارد کنند. از طرف دیگر متاسفانه دولت روی مواد 
خام ایرانی هیچ گونه عوارضی نگذاشــته اســت. در 
نتیجه مواد خام معدنی ایران زیر قیمت جهانی وارد 

کشورهای دیگر می شود.

رضوی نیک گفت: با این وضعیت ما دسترنج کارگر 
ایرانی، سوبســید و ارزش افزوده کشور را دودستی 
تقدیم آنها می کنیم. این در حالی است که متاسفانه 
همه کشــورهای وارد کننده بر محصــولات ایرانی 
تعرفه های شــدیدی بســته اند. او ادامه داد: به طور 
مثــال عراق 135 تــا 180 دلار روی میلگرد ایران 
تعرفه بســته است. با اینکه این مشکل برای ترکیه 
هم وجود داشت اما این کشور توانست مشکل خود را 
حل کند. این در حالی است که دولت ایران نزدیک 
به سه سال است که هیچ اقدامی برای رفع مشکل 

انجام نداده است.
رییس هیات مدیره نــوردکاران فولاد ایران تصریح 
کرد: چنین سیاســت هایی باعث شده که شمش 
ایران نزدیک به 100 دلار ارزان تر وارد کشــورهای 
وارد کننده مواد خام از ایران شــود. از برکت شمش 
ارزان ایرانی هم اینکه آن کشورها امروز تولید کننده 
مقاطع طویل شده اند و در نتیجه بازارهای صادراتی 
ایران را کور کرده اند. او خاطرنشان کرد:  امروز میلگرد 
ایرانــی 570 دلار هم خریدار نــدارد در حالی که  

قیمت جهانی میلگرد بالغ بر 740 دلار است.
انتظار از دولت

دولت گاهی با سیاستگذاری و گاهی هم بدون توجه 
به سیاست ها مانع توســعه بخش معدن می شود. 
رییس هیات مدیره نوردکاران فولاد ایران درباره این 
پرسش که چه انتظاری از دولت دارید، گفت: دولت و 
دستگاه دیپلماسی کشور باید به کمک زنجیره فولاد 
بیاید. وزارت صمت بر صــادرات مواد اولیه عوارض 
وضع کند؛ حداقل به اندازه تعرفه ای که کشورهای 

وارد کننده محصول نهایی تعیین کرده اند.
او ادامــه داد: در این روند مشــوق های صادراتی به 
مواد خام قطع شــود و در واقع مشوق صادراتی به 
محصولات نهایی با ارزش افزوده بالاتر تعلق گیرد. در 
ادامه مجلس هم باید حمایت قانونی از این مســاله 
داشــته باشــد. رضوی نیک تاکید کرد: حل چنین 
مشکلی حداقل افزایش اشتغال را به همراه می آورد 
و مشکل بیکاری 250 هزار کارگر در داخل کشور را 

حل می کند.
نفوذ مافیای فولاد در بدنه وزارت صمت

رییس هیات مدیره نوردکاران فولاد ایران با اشاره به 
ضعف مدیریت در بدنه دولت و وزارت صمت گفت: 
ضعف کار کارشناســی و نبود کارشــناس واقعی از 
جمله مشکلات امروز است. در دوره قبل هشت وزیر 
و سرپرست وزارت صمت تغییر کرد، به این صورت 
که می توان گفت به طور نســبی هر سال یک وزیر 
عوض شــده است. در این شرایط می توان گفت که 
مافیای فــولاد در بدنه وزارت صمت هم نفوذ کرده 
اســت، چراکه تمامی امتیازات را ریالی گرفته اند و 
سپس موادخام را به عنوان محصول میانی نامگذاری 

کرده و به قیمت دلاری می فروشند.
رضوی نیک خاطرنشان کرد: متاسفانه بخش دولتی 
از رانت های کلانی برخوردار هســتند، در حالی که 
بخش خصوصی از هیچ کدام آنها استفاده نمی کنند. 
برای اینکــه جایگاه ایران را بالا ببریم باید قیمت ها 
را به قیمت های جهانی نزدیک کرده و سوبســیدها 
به زنجیره فــولاد و مشــوق های صادراتی فقط به 

محصولات نهایی تعلق گیرد.
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 در شرایطی که وزیر صمت ماه گذشته 
از برنامه ریزی برای رشــد 10 درصدی 
بخش صنعــت و معدن صحبت کرده و 
در دیدار با اعضای اتاق بازرگانی ایران 
به  خصوصی  بخش  کمک  خواستار  نیز 
منظور تحقق رشد 12 درصدی صنعت 
در سال آینده شده است، از هم اکنون 
نگرانی ها در خصوص قطعی گاز و برق 
شــدن  مطرح  حال  در  دوباره  صنایع 

است.

در همیــن رابطه فتحعلی محمدزاده معاون 
فنی ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتــی ایران اعلام کرد کــه نگران فصل 
سرما هســتیم؛ چراکه خاموشی ها در فصل 
تابســتان در صنعت و به ویژه شهرک های 

صنعتی، خسارت های بالایی به دنبال داشت 
و به همین دلیل همه تلاش ما این اســت 
مجددا واحدهای مستقر در شهرک ها دچار 
خسارت نشــوند. این نگرانی در حالی ادامه 
دارد که در زمینه ســرمایه گذاری در بخش 
صنعت نیز اکنون چالش های متعددی وجود 
دارد و برآوردهــا حاکی از آن اســت که در 
سال گذشته برای دومین بار نرخ استهلاک 

از نرخ سرمایه گذاری بیشتر شده است.
بی توجهی به واقعیت های اقتصادی

در همیــن رابطــه دکتــر بهمــن آرمان 
اقتصاددان و اســتاد دانشــگاه در خصوص 
وعده های داده شــده مبنی بر افزایش رشد 
صنعتی و ناســازگاری آن بــا واقعیت های 
میدانــی اقتصاد ایــران، توضیح می دهد: از 
آنجا که اکنون ضعیف ترین عملکرد از سوی 

مســوولان پس از انقلاب را شاهد هستیم، 
طبیعتا احتمال تحقق وعده های داده شده 
از ســوی آنها نه تنها انــدک بلکه در برخی 
موارد عمــلا غیرممکن اســت. همین امر 
را در صحبت هــای وزیر صمــت به منظور 
تلاش برای تحقق رشد 12 درصدی بخش 
صنعت در سال آینده شاهد هستیم. ایشان 
پیشــتر نیز صحبت هایی در خصوص تولید 
ســه میلیون دستگاه خودرو در سال مطرح 
کرده بود. حال ســوال این اســت که تولید 
سه میلیون دســتگاه خودرو با این سطح از 
کیفیت و تکنولوژی که حتی کشــورهایی 
نظیر عراق، لبنان و ســوریه نیز خریدار آن 

نیستند آیا مقرون به صرفه است یا خیر؟
وی در ادامه می افزاید: به همین دلیل است 
که صحبت هــا در مورد رشــد صنعتی نیز 
با شــک و تردیدهای فراوانی مواجه است. 

دکتر بهمن آرمان در خصوص واقعیت های میدانی اقتصاد ایران خبر داد:

نامعادله تحقق رشد صنعتی
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از همین حــالا اظهارنظرهایی دال بر قطع 
شــدن گاز مجتمع های پتروشیمی، فولاد و 
صنایع انرژی بر مانند آلومینیوم وجود دارد. 
بنابرایــن نمی توان در این شــرایط انتظار 
افزایش تولید در این صنایع اســتراتژیک و 
بزرگ را که عملا تضمین کننده رشد بخش 
صنعت هستند، داشــته باشیم. این صنایع 
همچنین تغذیه کننده بسیاری از واحدهای 
پایین دســتی هستند و طبیعتا قطعی گاز و 
برق آنها موجب کاهش تولید صنایع کوچک 
و متوسط در نیمه دوم سال جاری می شود. 
به همین دلیل است که معتقدم طرح چنین 
وعده هایی عمــلا بی توجهی به واقعیت های 

روز اقتصادی است.
پایین ترین نسبت سرمایه گذاری 

به تولید ناخالص داخلی
این اقتصاددان در بخش دیگری از سخنان 
خود خاطرنشان می کند: در شرایط تحریم 
و در وضعیتی که فضای کسب و کار مناسب 
سرمایه گذاری نبوده و آمارها نشان می دهد 
که از اواســط دولــت دوم آقــای خاتمی 
نســبت  پایین ترین  دارای  ایــران  تاکنون، 
ســرمایه گذاری به تولیــد ناخالص داخلی 
در منطقه خاورمیانه و شــمال آفریقاست، 
نمی تــوان انتظار رشــد دورقمی در بخش 
صنعت را داشت. در این رابطه شاهد هستیم 
که وزرا و مسوولان کشــور به صورت کلی 
مطالبی را عنوان می کنند که پایه و مبنای 
درســتی ندارد. در همین رابطه اســت که 
وزیر صمت نیز لازم است مشخص کند که 
هدف گذاری ها برای تحقق رشد صنعتی به 
صورت دقیق و با آمار و ارقام قرار اســت در 

کدام صنایع صورت بگیرد.
در واقع در کشوری که نه تنها سرمایه گذاری 
خارجــی صــورت نمی گیرد، بلکــه بر پایه 
آمارهای غیررســمی در حدود 10 میلیارد 
دلار خروج سرمایه در سال نیز دارد، انتظار 
چندانی از رشــد صنعتی نمی توان داشت و 
لازم است در این راســتا، هدف گذاری ها با 
اظهارنظرهای دقیــق، جزئیات، رقم، عدد و 
دلایل، توجیه و مشــخص شود. آنچه امروز 
برآوردهــا نشــان می دهــد، دال بر کاهش 
تولیدات صنعتی طی ماه های آینده است و 
ممکن اســت حتی تا سه ماهه نخست سال 

آینده نیز این وضعیت ادامه پیدا کند.

فرصت طلایی دولت سیزدهم
 برای تامین سرمایه

بهمن آرمان همچنین در پاسخ به این سوال 
کــه با توجه بــه پایین بودن نرخ تشــکیل 
ســرمایه و نیز عدم سرمایه گذاری خارجی، 
مطابــق گفتــه مســوولان بــرای صنعتی 
نیاز به ســالانه 200 هزار میلیــارد تومان 
سرمایه گذاری است و در این شرایط چگونه 
می توان این حجم از سرمایه گذاری را محقق 
کرد؟ توضیح می دهد: امروز برای ثابت نگه 
داشتن تولید گاز طبیعی که تکافوی مصرف 
داخلی را نمی دهد، نیاز به 80 میلیارد دلار 
به منظور  ســرمایه گذاری داریم. همچنین 
بهره برداری از حوزه های نفتی مشــترک  با 
عراق در غرب کارون و ســاخت پالایشگاه 
خوزســتان حداقل نیاز به 15 میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری وجود دارد. سوال این است 
که این ارقام قرار اســت از کجا تامین شود؟ 
به همین دلیل اســت که معتقدم وعده های 

داده شده را نمی توان چندان جدی گرفت.
البتــه اکنون بــا تمامی مشــکلاتی که در 
دارد،  وجــود  ســرمایه گذاری  خصــوص 
ناحیه ســازمان  از  مثبتــی  صحبت هــای 
به طــوری  می شــود  مطــرح  ایمیــدرو 
که قــرار اســت 2 آذر ســهام نخســتین 

 شــرکت ســهامی عام پروژه محور منتشــر 
شود.

این موضوع به عنــوان ابزار کمکی می تواند 
بخشــی از مشــکلات کنونی صنعت را حل 
کنــد. آن هم محــدود به طرح هــای نیمه 
تمامی که توانســته اند ارز خــود را تامین 
کرده و ماشــین آلات خود را وارد کنند و در 
همین راســتا از طریق تاسیس شرکت های 
سهامی عام پروژه محور، می توان کمک قابل 

ملاحظه ای به اقتصاد کشور شود.
وی در ادامــه می افزاید:  عــلاوه بر بخش 
صنعــت، اکنون در بخش های دیگری مانند 
ساخت آزادراه ها، تکمیل سدهای برق آبی، 
شــبکه های آبیاری و غیره کــه هیچکدام 
ارتباطی با ارز و تحریم هــا ندارند، نیازمند 
تکمیل پروژه ها هســتیم. بنابراین دولت در 
این زمینه باید از فرصتی که به وجود آمده 
اســتفاده کرده و بخشــی از اقتصاد کشور 
را به حرکــت درآورد. البته این موضوع در 
صورتی محقق می شود که مشکلات موجود 
حل شــده و نحوه مدیریت بورس نیز تغییر 
کند،  چرا که بورس با این روشی که انتخاب 
کرده، انتظــار چندانی نمی توان از نقش آن 
برای کمک به بخش صنعت به منظور رشد 

یا حداقل ثابت نگه داشتن تولید داشت.
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دبیر اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی تاکید کرد:

کمبودماشین آلات
چالش جدی توسعه بخش معدن

داخلی  و محدودیت های  تحریم های خارجی 
از جمله مشکلاتی هستند که بخش معدن با 
آن روبه رو است. هرچند این حوزه حدود سه 
سالی اســت که به شکل مستقیم با مشکل 
تحریم روبه رو شده اما کارشناسان باور دارند 
که مشکل کلیدی تر در مانع تراشی های داخلی 

است. 

تحریم های خارجی و محدودیت های داخلی از جمله 
مشکلاتی هستند که بخش معدن با آن روبه رو است. 
هرچند این حوزه حدود سه سالی است که به شکل 
مستقیم با مشکل تحریم روبه رو شده اما کارشناسان 
باور دارند که مشــکل کلیدی تر در مانع تراشی های 
داخلی اســت. ایــن مهم را می توان در مقایســه با 
وضعیت کشورهایی مثل ترکیه متوجه شد. به طور 
مثال با اینکه این کشور از نظر زمین شناسی به ایران 
نزدیک است اما شرایط بهتری دارد. معدنکاران این 
کشور ماشین آلات مورد نیاز خود را به صورت قسطی 
آن هم با آخریــن تکنولوژی ها خریداری می کنند؛ 
شــرایطی که به هیچ وجه در مورد معدنکار داخلی 

صدق نمی کند.
درباره اینکه گفته می شود بازگشت بخش معدن و 
صنایع معدنی کشور به شرایط نرمال در بخش های 

مختلف اکتشاف، استخراج و ماشین آلات و جبران 
عقب ماندگی ها نیازمند ســرمایه گذاری 50 تا 75 
میلیارد دلاری اســت، کامــران وکیل دبیر اتحادیه 
تولید کنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی 
ایران گفت: چنین اعداد و ارقامی بیشتر غیرواقعی 
و اغراق آمیز اســت. اگر حتــی 10 میلیارد دلار هم 
ماشین آلات داشته باشیم، معدنی برای آن نخواهیم 

داشت. بنابراین مشکل جای دیگری است.
او با اشــاره به مشکلاتی که در کشور باعث افزایش 
قیمت ماشــین آلات معدنی می شود، گفت: قیمت 
ماشین آلات راهســازی و معدنی مثل ماشین آلات 
ســواری اســت و در خارج از کشــور اعداد و ارقام 
عجیبی نیستند. اما در ایران به دلیل محدودیت ها 
و  تحریم ها شاهد هستیم که قیمت ها بالا رفته است. 
در این شرایط نمایندگی هایی از شرکت های چینی 
وارد کشور شده اند و ماشین آلاتی را وارد می کنند که 

چندان دوام و استقامتی ندارند.
مشکل در سیاستگذاری است

دبیــر اتحادیــه تولید کننــدگان و صادرکنندگان 
محصولات معدنی ایران با اشــاره به اینکه بالا بودن 
ارزش ماشین آلات، عددهای سرمایه گذاری در بخش 
معدن را غیرواقعی می کند، تصریح کرد: مساله مهم 
در این بین نحوه سیاستگذاری هاست. این موضوع 

را به راحتــی می توان در معادن ســنگ تزئینی و 
مقایسه ایران با کشور ترکیه ملاحظه کرد. با اینکه 
ترکیه به لحاظ زمین شناسی به ایران نزدیک است 
و گاهــی معادنی که راندمان کمی دارند هم در این 
کشور دیده می شوند اما با توجه به اینکه معدنکاران 
ماشین آلات را از دم قسط تهیه می کنند و نقدینگی 
قابل توجهی برای تهیه ماشین آلات صرف نمی شود، 
در نتیجه شاهد جلو رفتن این کشور و عقب افتادگی 

سنگ تزئینی ایران به نسبت ترکیه هستیم.
وکیــل ادامه داد: امروز ترکیه مقام اول، چین دوم و 
ایتالیا مقام سوم را به خود اختصاص داده اند. این در 
حالی است که ایران رتبه 80 را دارد. به این ترتیب 
ملاحضه می شــود با اینکه پتانسیل های معدنی در 
دو کشــور ایران و ترکیه یکی هستند اما تفاوت از 
زمین تا آسمان است! با توجه به این موارد باید گفت 
ســرمایه گذاری 50 تا 75 میلیارد دلاری اغراق آمیز 

است و مشکل جای دیگری است.
دبیــر اتحادیــه تولید کننــدگان و صادرکنندگان 
محصولات معدنی ایران تاکید کرد: اگر دولت ایران 
دست از سر اقتصاد بازار بردارد و به اندازه یک میلیارد 
دلار ماشین آلات وارد کشور کند مشکل حل می شود. 
در واقع با آزادسازی ماشین آلات بحث انقلاب معدنی 
و جایگزینی معدن به جای نفت نیز محقق می شود.

بخش معدن مدیریت واحد ندارد
بی ثباتــی و ناپایــداری سیاســتگذاری از جمله 
مواردی اســت که فعالان معدنی از آن گله دارند. 
آنها بــاور دارند که دولت هیچ وقــت یک برنامه 
هدفمند و منظم نداشــته و مــدام در حال تغییر 
سیاستگذاری هاست که این مهم ضربات سنگینی 
را به توســعه بخش معــدن وارد می کند. وکیل 
درباره این پرســش که دلایل اینکه بخش معدن 
در ســال های گذشته نتوانســته آن  طور که باید 
و شــاید اعتماد لازم را در ســرمایه گذاران جلب 
کند چیســت، گفت: متاســفانه در بخش معدن 
مدیریت واحد، استراتژی و برنامه ریزی بلند مدت 
وجود ندارد. به طور مثال در10 ســال اخیر بارها 
شــاهد وضع عوارض صادراتی، وضع و لغو حقوق 
دولتــی و… بوده ایــم. به طور مثــال در دولت 
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حســن روحانی محدودیت هایی گذاشته شد 
و صادر کننــده معدنی باید از وزارتخانه مجوز 
می گرفت که بیشــتر بــه امضاهای طلایی و 
بحث های ســلیقه ای ختم شد. به این ترتیب 
وقتی ثبات در سیاســتگذاری وجود ندارد و 
نقشه راه توســعه آن بخش مشخص نیست 
بالطبع سرمایه گذار علاقه کمتری دارد به این 
حوزه ورود کند. دبیر اتحادیه تولید کنندگان 
و صادرکنندگان محصــولات معدنی ایران با 
اشــاره به تفاوت بخش معــدن با بخش های 
دیگر در اقتصاد ایران گفــت: طبق آمار 15 
درصد پروانه های اکتشاف کشور در طول 10 
ســال اخیر منجر به پروانه بهره برداری شده 
اســت. به ایــن معنا که 100 نفــر در حوزه 
اکتشاف سرمایه گذاری کرده اند و از این بین 
تنهــا 15 نفر به معدن رســیده اند و 85 نفر 
دیگر نتوانسته اند سرمایه ای که هزینه کرده اند 
را بازگرداننــد. او تصریح کرد: با توجه به این 
مســاله باید گفت بخش معدن ریسک هایی 
دارد که بخش های دیگر ندارند. به این ترتیب 
یکی از دلایل عدم اعتماد سرمایه گذاران هم 
همین ماهیت نامعلوم بخش معدن اســت و 
مســاله دیگر را باید در رفتار متناقض دولت 

جست وجو کرد.
وکیل ادامه داد: دولت یک روز به صادرات مواد 
معدنی جایزه می دهد و روز دیگر به دلیل این 
مساله جریمه دریافت می کند و در نهایت روزی 
هم آن را ممنــوع می کند! به این ترتیب اینها 
مواردی هســتند که باعث می شــوند شخص 
سرمایه گذاری که بخواهد نقشه راهی برای 15 
سال آینده خود بنویسد به هیچ وجه سراغ بخش 

معدن نرود.

هزینه سنگین تحریم بر دوش معادن
دبیر اتحادیــه تولید کنندگان و صادرکنندگان 
محصولات معدنی ایران در پاسخ به این سوال 
که تحریم ها چقدر در توســعه معادن کشــور 
اثرگذار بوده اند،  گفت: اگر ســنگ آهن از ایران 
یا افغانســتان صادر شود قضیه بسیار متفاوت 
اســت. به دلیل اینکه افغانستان تحریم نیست 
بنابراین تفاوت قیمت را هم نمی پردازد اما تفاوت 
آن برای ایران گاهــی از پنج دلار به 100 دلار 
می رســد. همچنین فولاد هــم تفاوتش از 18 
دلار به400 دلار می رســد. به این ترتیب اینها 
همه هزینه هایی است که صادر کننده ایرانی باید 
بپردازد تا گواهی کشور مبدا را تغییر دهد. با این 
حال فراموش نکنیم که تحریم ها تنها پنج درصد 
در بازار محصول معدنی اثر گذاشته اند و مشکل 
مهم تر مانع تراشــی های داخلی هستند. وکیل 
تصریح کرد: تصمیمات داخلی گاهی با محدود 
و محروم کردن گرفتاری هایی که ادارات موازی 
دارند مثل منابع طبیعی، محیط زیست و سازمان 
انرژی اتمی تداخل دارد. در نتیجه اثر تحریم های 
داخلی خیلی بیشتر از تحریم های بین المللی 
اســت. این مســائل باعث می شــد که زمانی 
مطرح شود ما نگران تصمیمات ترامپ نیستیم 
بلکه نگران تصمیمات جهانگیری هســتیم!او 
با بیان اینکه صنایع معدنی از تحریم ها آسیب 
نمی بینند، خاطرنشان کرد: هرچند آمریکا فولاد 
و مــس ایران را تحریم کرد اما هزینه تحریم ها 
برای این حوزه ها حدود پنج درصد بوده در حالی 
که هزینه تحریم داخلی، وجود مدیران بی سواد 
و سیاستگذاری غلط بیش از اینها بوده است. این 
همه باعث شده فعالان اقتصادی در معادن خود 

را ببندند و به دنبال فعالیت دیگری بروند.

رقمی که قابل دستیابی نیست
مهرداد اکبریان نایب رییس کمیسیون معادن 
اتاق ایران نیز چندی پیــش اظهار کرد که به 
باور کارشناسان بازگشت بخش معدن و صنایع 
معدنی کشور به شــرایط نرمال در بخش های 
مختلف اکتشــاف، اســتخراج و ماشین آلات و 
سرمایه گذاری  نیازمند  عقب ماندگی ها  جبران 

50 تا 75 میلیارد دلاری است.
ایران  اتــاق  نایب رییس کمیســیون معادن 
تصریح کرد: تامین این رقم نه از سوی دولت 
و نــه بخش خصوصــی و در کوتاه مدت قابل 
دســتیابی نیســت و به نظر نمی رسد دولت 
نیز چنین برنامــه ای را برای بخش معدن در 

کوتاه مدت دیده باشد.
وی خاطرنشــان کرد: مهم تریــن موضوع در 
اولویت بنــدی این ســرمایه گذاری ها در مقوله 
اکتشافات است، به طوری که باید از میزان ذخایر 
کشــور برای یک دوره حداقل 20 ساله آگاهی 
داشته تا قادر به برنامه ریزی در این بخش باشیم 
و در این راستا نیازمند یک آمایش ملی هستیم. 
نایب  رییس کمیسیون معادن اتاق ایران، اولویت 
دوم سرمایه گذاری ها را تامین ماشین آلات روز 
و نوسازی ناوگان فرسوده قدیمی و پرُاستهلاک 
ماشین آلات معدنی کشور عنوان و تصریح  کرد: 
در این زمینه نیاز است تا دولت پای کار آمده یا 

شرکت های بزرگ به انجام کار بپردازند.
وی تاکید کرد: اهمیت این موضوع آن قدر است 
که دولت و شــرکت ها نباید به سود بازرگانی 
این مساله فکر کنند، بلکه حتی باید بتوان این 
ماشــین آلات را به قیمت تمام شده وارد کشور 
کرده و به نوســازی ناوگان قدیمی معدنکاری 

بپردازند.

بازگشت بخش 
معدن و صنایع 

معدنی کشور به 
شرایط نرمال 
در بخش های 

مختلف اکتشاف، 
استخراج و 
ماشین آلات 

و جبران 
عقب ماندگی ها 

نیازمند 
سرمایه گذاری 

۵۰ تا ۷۵ میلیارد 
دلاری است.
نایب رییس 

کمیسیون 
معادن اتاق 

ایران تصریح 
کرد: تامین این 
رقم نه از سوی 

دولت و نه بخش 
خصوصی و در 

کوتاه مدت قابل 
دستیابی نیست و 
به نظر نمی رسد 
دولت نیز چنین 

برنامه ای را برای 
بخش معدن در 
کوتاه مدت دیده 

باشد
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با توجه به اینکه کشورهای توســعه یافته به عناصر پایه و مواد 
معدنی نیاز دارند و ایــران نیز دارای 81 نوع ماده معدنی متنوع 
است، در نتیجه اکتشاف در حوزه عناصری همچون سنگ آهن، 
مس، روی، طلا و نقره بسیار کلیدی است. در این شرایط می توان 

طوری پیش رفت که به توسعه اقتصادی کشور نیز کمک کرد.

کارشناسان باور دارند آنقدر منابع معدنی مهم هستند که می توان گفت 
امروز جنگ اصلی بر ســر تامین منابع معدنی است. مساله ای که به طور 

حتم جنگ آب و انرژی را نیز با خود به همراه خواهد آورد.
البتــه با وجود منابع غنی که در ایران وجود دارد باید گفت که برخی از 
منابع معدنی شرایط مناســبی ندارند. به طور مثال درحالی که ظرفیت 
تولید فولاد کشور تا سال 1404 باید 55 میلیون تن باشد و برای رسیدن 
به این هدف تولید ســنگ آهن کشــور باید به 130 میلیون تن برسد اما 
در حال حاضر ظرفیت تولید ســنگ آهن 80 میلیون تن اســت و طبق 
برآوردهــا در نهایــت 80 درصد این عدد یعنــی 44 میلیون تن محقق 

خواهد شد.

در این رابطه امیربیژن یثربی برگزیده بنیاد ملی نخبگان به »جهان معدن« 
گفت: امروز در حوزه دانش بنیان ها توانایی ایجاد ارزش افزوده داریم. البته 
باید به رونق دو حوزه اکتشــاف و استحصال توجه کرد. از آنجا که معدن 
در این عرصه مزیت مطلق دارد باید به مواردی که در رابطه با اکتشــاف 
مواد معدنی در کشــور وجود دارد و همچنین قوانین بین المللی در این 

عرصه توجه ویژه کرد.
توانمندی معدنی ایران

ایران دارای 81 نوع از انواع مختلف مواد معدنی اســت. ذخایر اثبات شده 
سنگ آهن ایران به مقدار 2/7 میلیارد تن )0/8 درصد کل ذخایر جهان( 
و ذخایر سنگ معدن مس به مقدار 2/6 میلیارد تن )0/4 درصد از ذخایر 
جهانی( اســت. همچنین ایران دارای 11 میلیون تن روی )چهار درصد 

از ذخایر جهانی( است.
کل ذخایر اثبات شــده معادن ایران در حدود 60 میلیارد تن برآورد شده 
که با اجرای اولویت نخســت اکتشافی کشــور در گستره ای به مساحت 
500 هزار کیلومترمربع، انتظار می رود به بیش از 100 میلیارد تن برسد. 
از ایــن رو بخش معدن و صنایع معدنی یکی از حوزه های مهم و اثرگذار 

لزوم توجه نهادهای حاکمیتی و بخش خصوصی به حوزه اکتشاف و استحصال

جنگ کشور ها  بر سر تامین منابع معدنی
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در تولید و تجارت کشور به شمار می آید.
برگزیده بنیاد ملی نخبگان با اشاره به مساحت کشور و توان معدنی ایران 
گفت: کشــور ما یک میلیون و 648 هزار و 195 کیومتر مربع مســاحت 
دارد و در ایــن بین ما حدود یک درصــد از خاک های دنیا را در اختیار 
داریم. با توجه به اینکه یک کشــور معدن خیز هستیم از نظر تنوع مواد 
معدنی در رتبه دوازدهم قرار گرفته ایم و شصت و هشت نوع ماده معدنی 
را در اختیار داریم بنابراین باید یک درصد از اکتشــافات عمیق کشــور 
را در اختیار داشــته باشــیم. این در حالی است که نه تنها یک درصد از 
اکتشافات عمیق را هم در کشور انجام نمی دهیم بلکه هیچ گونه اکتشاف 

ژرف نیز نداریم.
یثربی با اشــاره به اینکه در حوزه اکتشاف نیاز دنیا به عناصر پایه کاملا 
مبرم و مشــهود اســت،  ادامه داد: اکتشــاف در حوزه عناصری همچون 
ســنگ آهن، مس، روی، طلا و نقره حائز اهمیت اســت. به خصوص در 
رابطه با سنگ آهن باید گفت که ما طرح جامع فولاد را داریم و از طرفی 
کشــورمان در حال توسعه اســت. به این ترتیب می توانیم در این حوزه 
خوب پیش برویم و به توسعه کشور کمک کنیم. از آنجا که امروز توسعه 
به شــدت به فولاد و صنایع مشتق شــده از آن همچون تولید کنندگان 
ورق وابسته است، بنابراین این حوزه به شدت مورد توجه قرار می گیرد.

قیمت گذاری نامناسب سنگ آهن
زمانی که از ســنگ آهن صحبت می کنیم در واقع از شــرکت های بزرگ 
دنیا یاد می شــود، در حالی که نامی از ایران برده نمی شود. امروز حوزه 
سنگ آهن کشور از مشکلات گسترده ای همچون قیمت گذاری نامناسب 
و عدم ســرمایه گذاری رنج می برد. در این بین قیمت گذاری دســتوری 
ســنگ آهن تبدیل به سوبسیدی برای فولادی ها و کاهش سرمایه گذاری 
در بالادست شده است. ملاحظات دستوری دولت در حوزه سنگ آهن به 
نفع حلقه های میانی یعنی همان زنجیره تولید شمش در زیرمجموعه های 

آهن و فولاد تمام شده است.
در حالی که ظرفیت تولید فولاد کشــور تا سال 1404 باید 55 میلیون 
تن باشد و برای رسیدن به این هدف تولید سنگ آهن کشور باید به 130 
میلیون تن برســد اما در حال حاضر ظرفیت تولید سنگ آهن در کشور 
80 میلیون تن است و طبق برآوردها در نهایت 80 درصد این عدد یعنی 

44 میلیون تن محقق خواهد شد.
در واقع گفته می شود سیاست ها به نحوی است که در سال های گذشته 
بیش از 200 معدن ســنگ آهن را به تعطیلی کشانده است. در این بین 
کارشناسان به مهم ترین راهکارهای بهبود وضعیت کشف، تولید و عرضه 
سنگ آهن در کشــور از جمله لزوم تغییر نگاه حاکمیت و افکار عمومی 
نسبت به بخش معدن، توجه ویژه به معادن کوچک مقیاس، اولویت بخشی 
به تامین تجهیزات و ماشین آلات مورد نیاز و سرمایه گذاری دولت در امر 
اکتشــافات و زیربناها بــه خصوص حمل ونقل ریلــی، آب، برق و گاز و 
استفاده از نوآوری ها و فناوری های جدید موجود در جهان اشاره می کنند.

در این رابطه یثربی با بیان اینکه ایران در حوزه ســنگ آهن به مشــکل 
برخورده اســت، گفت: امروز برخی از ذخایر روباز در حال اتمام هستند. 
برای حل این مشکل باید به بخشی از ذخایر زیرزمینی ورود کنیم. البته 
این یک واقعیت اســت که ما در کشور تجربه آنچنانی در رابطه با ذخیره 
زیرزمینی در قیاس با آنچه در دنیا اتفاق می افتد، نداریم. شــاید یکی از 
قدیمی ترین دســتاوردهای ما در حوزه زیرزمینی و بخش کانســارهای 
فلزی معدن زیرزمینی منگنز ونارچ قم اســت. به این ترتیب تجربه کمی 

در این حوزه وجود دارد.

برگزیده بنیاد ملی نخبگان با اشــاره به تاثیر تحریم ها و ضعف تکنولوژی 
در ضعف ایران در بخش اکتشافات زیرزمینی گفت: به هر حال در حوزه 
زیرزمینی به دلیل تحریم ها، ضعف ورود تکنولوژی و ماشین آلات مربوطه 
اقدامات خاصی انجام نشــده است. بنابراین در رابطه با تامین سنگ آهن 
مورد نیاز به طور حتم به مشکل برمی خوریم. البته شنیده ها حاکی از آن 
است که دو شرکت اصلی فولادی یعنی ذوب آهن اصفهان و فولاد مبارکه 
در حوزه اکتشاف اقداماتی را انجام داده اند که اتفاق بسیار مبارکی است.

بخش دولتی و خصوصی باید وارد  عمل شوند
یثربی با اشــاره به اینکه امروز در دوران پســاکرونا به سر می بریم ادامه 
داد: با توجه به اینکه ایران یک کشــور در حال توســعه است و با عنایت 
به اینکه دوران پســاکرونا دقیقا با انقلاب صنعتی چهارم مصادف شــده 
است، بنابراین نیاز به توسعه و بهره از عناصر پایه بیش از پیش احساس 
می شود. او خاطرنشان کرد: امروز جنگ اصلی، جنگ انرژی و آب نیست 
بلکه مســاله مهم تر جنگ تامین منابع معدنی اســت. البته جنگ تامین 
منابــع معدنی به طــور حتم جنگ آب و انرژی را نیــز با خود به همراه 

می آورد.
او با اشــاره به اولویت های اکتشــافی دیگر در کشور گفت: اگر بخواهیم 
اولویت های اکتشــافی را با توجه به ارزش افزوده به موارد دیگری تعمیم 
دهیم، می توان از ســرب و روی ســخن گفت که از ارزش بسیار بالایی 
برخوردار است. همچنین عناصر نادر و کمیاب شامل عناصر نادر خاکی، 
 لیتیــوم، نیکل و کبالت نیز دارای اهمیت بســیاری هســتند. عناصری 
که در صنایع های تک مورد اســتفاده قــرار می گیرند. همچنین عناصر 
گروه پلاتین شــامل پالادیوم، روتنیم و…، ســنگ آهن هایی که همراه 
بــا تینانیوم،  پالادیوم و منگنز هســتند، گــروه کرومیت به خصوص که 
 با منابــع نیکل کبالت و… هســتند نیز از اهمیت بســیاری برخوردار 

هستند.
برگزیده بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: امروز با کمک نهادهای حاکمیتی 
و بخش خصوصی باید به حوزه اکتشــاف و استحصال توجه شود. درواقع 
هر دو مجموعــه یعنی بخش خصوصی و دولتی باید در این عرصه ورود 

کرده و گام های مثبتی بردارند.
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در آستانه آذر ماه و ازسرگیری مذاکرات، امیدها به 
احیای برجام پررنگ شده است. طی سه سالی که از 
زمان بازگشت تحریم ها علیه ایران می گذرد کیک 
اقتصادی کشــور هشت درصد کوچک شده، نرخ 
تشکیل سرمایه روند نزولی به خود گرفته و انجام 

سرمایه گذاری در کشور تقریبا متوقف شده است.

خسارت های یادشــده در حالی به بدنه اقتصاد 
ایران تحمیل شــده که برجام در سال های 94 
و 95 شــروعی بود برای جذب سرمایه خارجی 
در پروژه های زیرساختی و صنایع نفت و انرژی، 
شــروع موفقی که پس از مدت زمان کوتاهی 
به پایان خود نزدیک شد و عقب گرد اقتصادی 
کشــور را رقم زد. به باور صاحب نظران، انزوای 
اقتصادی ایران در ســایه تحریم ها در صورتی 
که تداوم داشته باشد خروج از تله رکود تورمی 
ناممکن می شود و گســتردگی فقر در جامعه 
شــدیدتر می شود. دولت ســیزدهم هرچند بر 
اهمیت تعامل با جهان تاکید می ورزد، اما تاکنون 
موضع شفافی در خصوص مذکرات و برجام ارائه 
نکرده است. کارشناسان اما امیدوارند که هشتم 
آذر آغازی باشد بر پایان دادن به سال ها تحمل 
تحریم تا شاید امکان جبران خسارت های وارد 

شده به اقتصاد در سال های بعد فراهم شود.

در زمین دشمن بازی نکنیم
آن طور که یک اقتصاددان می گوید، اقتصاد ایران 
یک اقتصاد بسیار بسته است و تعامل با جامعه 
جهانی نیز در پایین ترین سطح خود قرار دارد. 
دور زدن تحریم ها و مبادلات کالا به کالا نیز که 
از زمان بازگشــت تحریم ها در دستور کار قرار 
گرفته، موجبآسیب های زیادی به بدنه اقتصادی 
کشور شده است. از نگاه بنده حق جامعه ایرانی 
این نیست که از قافله پیشرفت و تمدن جهانی 
عقب بماند؛ چه آنکه در یک اقتصاد بسته مردم 
روز به روز فقیرتر می شوند و سرعت عقب ماندگی 
ایران از کشورهای منطقه نیز بیشتر می شود. کما 
اینکه مطابق سند چشم انداز قرار بر این بود که 
اقتصاد ایران شاگرد اول منطقه آسیای جنوب 
غربی باشد، اما این مساله محقق نشده که یکی 
از دلایل اصلی آن نیز بسته بودن اقتصاد ایران 

بوده است.
مهدی پازوکــی در گفت وگو با »جهان معدن« 
گفت: با توجه به هماهنگی هایی که بین مجلس 
و ســه قوه وجود دارد، اگر دولت فعلی ایران را 
به قافله پیشرفت و توسعه هدایت نکند و ابعاد 
فقر گسترش پیدا کند، ناامیدی در جامعه بیشتر 
می شود و این نیز باعث خروج نخبگان و مهاجرت 

اندیشمندان از کشور خواهد شد. باید بپذیریم که 
اقتصاد ایران زمانی شکوفا می شود که با جامعه 
جهانی در ارتباط باشیم. در صورتی که سیستم 
بانکی ایران قادر نباشــد با سیستم بانکی دنیا 
ارتباط داشته باشــد که در حال حاضر نیز این 
ارتباط تقریبا متوقف شده است، عقب ماندگی 
کشور تشدید می شود که این نیز به نفع دشمنان 
ایران خواهد بود. بدیهی است کشورهای منطقه، 
به ویژه آنهایی که سر ناسازگاری با ایران دارند از 
عقب ماندگی ایران نفع می برند، اما ما نباید در 

زمین دشمن بازی کنیم.
به گفته پازوکی، حتی اگر بهترین اقتصاددانان 
هم وارد حوزه سیاســتگذاری شــوند، در یک 
اقتصاد بســته کاری نمی توانند انجام دهند. لذا 
اقتصاد امروز ایران در گرو سیاست خارجی است 
و به جای آنکه اقتصاد در  اختیار سیاست باشد، 
باید سیاســت در اختیار اقتصاد باشد. انقلاب 
نکردیم که مردم فقیر شوند، رفاه جامعه کاهش 
یابد، منزلت ایــران پایین بیاید و جامعه ایرانی 
تا این اندازه عقب بماند، بنابراین بدون شــک 

مذاکرات به نفع ایران است.
آن طور که این اقتصــاددان می گوید، یکی از 
دلایلی که موجب شــد در انتخابات سال 96 

»جهان معدن« تاثیر احیای برجام بر اقتصاد ایران را بررسی می کند:

خـروج از بن بـست
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رای مردم به آقای روحانی به 24 میلیون 
نفر برســد این بود که جامعه ایرانی آقای 
روحانی را فردی می دانســت که می تواند 
با غرب ارتباط موثر داشــته باشد. یکی از 
شعارهای وی نیز تغییر و ارتباط با جامعه 
جهانــی بود. بدون شــک در صورتی که 
آمریکا در ســال 97 به بازگشت تحریم ها 
رای مثبت نمی داد، اقتصاد ایران در حال 
حاضر دوره شکوفایی خود را طی می کرد. 
کما اینکه در ســالی که ایــران برجام را 
پذیرفت، براساس گزارش رسمی سازمان 
برنامه و بودجه همه شــاخص های کلان 
اقتصادی ایران از قبیل نرخ رشد اقتصادی 
و نرخ رشد ســرمایه گذاری مثبت و تورم 
نیز روند نزولی به خود گرفت. اما از زمانی 
کــه تحریم ها مجددا علیه ایــران اعمال 
شد روند این شــاخص های اقتصادی به 
کل تغییر کرد. این مســاله نشان می دهد 
که سیاســت خارجی نقش بســزایی در 

پیشرفت و تعالی کشور دارد.
پازوکی تاکید کرد: باید امیدوار باشــیم که 
مذاکــرات فعلی در چارچــوب منافع ملی 
باشــد و دولت نیز به مذاکرات با غرب رای 
مثبت دهد. ما می دانیم که همه کشــورها 
اعم از چین، روسیه و آمریکا به دنبال تامین 
منافع خود هستند و بنابراین ایران نیز باید 
به دنبال منافع خود باشد. بر همین اساس، 
انجام مذاکره به نفع جامعه ایران و به زیان 

دشمنان ایران خواهد بود.
عبور از تحریم، خواسته اصلی تجار

آنطور که یک فعال اقتصادی نیز می گوید، 
همــه آنهایی کــه در صحنــه تجارت و 
تولیدی کشــور حضور دارند یک خواسته 
مشــخص از دولت دارند و آن هم چیزی 
نیســت جز عبور از تحریــم از هر طریق 
که ممکن اســت. بدیهی است در صورتی 
که دولت بتواند به نتیجه مشــخصی در 
خصــوص تحریم و مذاکرات برســد لازم 
اســت در قدم های بعدی به ســمت حل 
مســاله FATF و ســوئیفت نیز حرکت 
کنیم تا تبادلات نظام بانکی ایران با نظام 

بانکی جهانی از سر گرفته شود.
مســعود دانشــمند در گفت وگوی خود با 
»جهان معدن« گفت: حل مسائل یادشده 

به توسعه تولید و تجارت کشور می انجامد و 
باعث اشتغالزایی بیشتر می شود و در نهایت 
موجب می شود که اقتصاد روی ریل صحیح 

خود قرار بگیرد.
به گفته وی، اقتصاد ایران حتی در سال هایی 
که برجام امضا شــد نیز چندان نتوانست 
بــه نفع فعالان اقتصادی عمل کند و تولید 
و تجــارت آنچنان که تصور می شــد جان 
نگرفت. در ســال های گذشته که با تحریم 
مواجه بوده ایم نیز تغییری در رویه تجاری 
کشور اتفاق نیفتاده و کماکان تولیدکنندگان 
و فعالان اقتصادی بــا تنگنا و چالش های 

متعددی روبه رو هستند.
دانشمند معتقد است که فعالان اقتصادی 
علاقه ای بــه ورود به بحث های سیاســی 
ندارند و تنها خواســته ای که دارند تلاش 
 FATF برای لغو تحریم هاست و حل مساله
و سوئیفت اســت. حل این مسائل موجب 
می شود که فعالان اقتصادی بتوانند دست به 
کار صادراتی بزنند. در حال حاضر هر تاجری 
که بخواهد صادرات انجام دهد، شرکت های 
پتروشــیمی و فولادی درخواست می کنند 
که تجار 100 درصد پول خود را به صورت 
نقــدی تحویل آنها بدهند تــا کالا تحویل 
آنها داده شود، این در حالی است که نحوه 
پرداخت هزینه ها در صورت نبود تحریم ها 

می تواند از طریق LC )اعتبارات اسنادی( 
صورت بگیرد.

دانشــمند ادامه داد: نکته مهم آنکه در این 
حالت مشکل بازگشــت ارز وجود نخواهد 
داشــت و ارز صادراتــی از طریق LC وارد 
نظام بانکی می شود، بنابراین فعالان بخش 
 FATF خصوصی می دانند که تحریم ها و
و نبود ســوئیفت خســارت های زیادی به 
کشور زده و همین نیز باعث شده که تجار و 
بازرگانان قدیمی از اقتصاد کشور کناره گیری 
کنند و اقتصاد را به دســت آنهایی بسپارند 
که در نهایت موجب پدیدار شدن اشخاصی 

مانند بابک زنجانی ها می شود.
به گفته وی، فعالان اقتصادی با این جریان ها 
موافق نیستند و خواســتار آن هستند که 
تجارت ایــران مانند جهان بر پایه اعتبارات 
اسنادی باشد. تجار دخالتی در امور سیاسی 
کشور ندارند و تنها خواستار عبور از تحریم 
و حرکت اقتصاد بر ریل صحیح خود هستند 
تا با از بین رفتن آثار تحریم بتوان به راحتی 
دســت به کار تجاری زد و از همه مسائلی 
که این ســال ها بر اقتصاد ایران گذشته از 
قبیل مشکلات ارزی و چالش بازگشت ارز 
و نگرانی از اینکه مبادا نقل و انتقالات ارزی 
تجار، آنهــا را در مظان اتهام خروج ارز قرار 

دهد، در امان بماند.

اگر بهترین 
اقتصاددانان 

هم وارد حوزه 
سیاستگذاری 
شوند، در یک 

اقتصاد بسته کاری 
نمی توانند انجام 
دهند. لذا اقتصاد 

امروز ایران در گرو 
سیاست خارجی 
است و به جای 
آنکه اقتصاد در  
اختیار سیاست 

باشد، باید سیاست 
در اختیار اقتصاد 

باشد. انقلاب 
نکردیم که مردم 
فقیر شوند، رفاه 

جامعه کاهش 
یابد، منزلت ایران 

پایین بیاید و جامعه 
ایرانی تا این 

اندازه عقب بماند، 
بنابراین بدون شک 

مذاکرات به نفع 
ایران است



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

Jahane Madan

 ماهنامه جهان معدن  شماره پنجاه و هشت  آبان ماه 1400 
Jahane Madan

38

خطــر افت دوباره تولیــد در یک قدمی 
صنایع معدنی قرار دارد. همزمان با تورم 
و فشار زیاد محیط کسب وکار نامساعد بر 
بنگاه   ها، کاهش دسترسی به انرژی، خطر 
تهدید  را  تولید  رونق  که  اســت  سومی 

می کند.

در واقــع با نزدیک شــدن به فصل زمســتان و 
مشکلات ناشی از افت فشار گاز، به نظر می رسد 
ســناریوی قطع برق و کاهش دسترسی صنایع 
به ســوخت محتمل است. این وضعیت احتمالا 
پیش از هر بخشــی به سراغ صنایعی می رود که 
ســطح بالایی از مصرف برق یــا گاز را دارند. در 
بین همه صنایع، صنایع فلزی و بنگاه   های فعال 
در بخش کانی   های غیرفلزی از جمله واحدهای 

تولیدکننده   ای هســتند که خطر خاموشــی و 
قطع دسترســی به گاز را بــه دلیل مصرف زیاد 
احساس می کنند. در تابستانی که گذشت، این 
دو بخش بیشــترین آسیب را از قطع مکرر برق 
در کشور متحمل شــدند. در عین حال، این دو 
بخش همزمان با ســقوط تولیــد و افت ماهانه 
درآمد، بــا افزایش هزینه تولید ناشــی از تورم 
و شــدت گرفتن نوســانات ارزی روبه رو شدند. 
مشــاهده شامخ کل صنعت در هر یک از این دو 
بخش نیز نشان می دهد که خاموشی و بی   برقی 
موجب شده اســت تا به یکباره سطح تولید این 
دو بخش ســقوط کند و در کنار نزول امید آنها 
به احیای تولید، شــامخ کل دو صنعت بین 15 
تا 25واحد کاهش یابد. بررسی »دنیای اقتصاد« 
نشان می دهد، به جز چالش انرژی و بی   برقی که 

در کنار تورم، آینده صنعت را با مخاطره روبه رو 
ساخته، مشکلات گسترده یادشده در سطح خرد 
و فضای کسب وکار معدن و صنایع معدنی است 
که تداوم فعالیت و سرمایه گذاری در این بخش 
را با چالش جدی روبه   رو کرده اســت. در نتیجه 
تغییراتــی که پاندمی در اقتصــاد جهان و بازار 
کامودیتی ها ایجاد کرده و نرخ برخی فلزات را به 
ارقامی تاریخی افزایش داده، ســه جبهه پرفشار 
مذکور صنایع معدنی در ایران را با چالش جدی 

روبه رو کرده اند.
در بررســی دقیق   تــر وضعیت صنایــع معدنی 
در زمســتان می تــوان بــه گفته   هــای فعالان 
اقتصــادی اســتناد کــرد. برای نمونــه عباس 
حسینی، نایب رئیس انجمن صنفی کارفرمایان 
صنعت ســیمان اواخر ماه گذشــته با اشاره به 

بر مبنای گزارش   های ماهانه شاخص مدیران خرید بررسی شد:

سه جبهه فشار بر صنایع معدنی
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داســتان تکراری قطع گاز صنایــع در روزهای 
ســرد سال، گفته بود: »از شــنبه هفته گذشته 
)15آبان1400(، همزمــان با کاهش دمای هوا 
قطع گاز واحدهای سیمانی آغاز شد و همچنان 
ادامــه دارد. هم   اکنون واحد   های ســیمانی که 
در مناطق شــمالی و شمال شــرقی کشور قرار 
دارند، با قطعی گاز مواجهند و تولید سیمان در 
این مناطق با ســوخت مازوت انجام می شود.« 
حوالــه دادن واحدهای تولیدی به مازوت و قطع 
دسترســی آنها به گاز طبیعی در شــرایطی رخ 
داده که رئیس کمیســیون صنایع اتاق بازرگانی 
ایران نسبت به کمبود این ماده نیز هشدار داده 
بود. علیرضا کلاهی چند روز پیش هشــدار داد: 
»تنها 10روز ذخیره مازوت در نیروگاه   ها  وجود 
دارد و در زمســتان هم کشور با مشکل کمبود 
برق مواجه خواهد شد و برای نخستین بار پس از 
پایان جنگ شاهد  خاموشی در زمستان خواهیم 
بود.« اعلام این هشدار وقتی جالب   تر می شود که 
همزمان وضعیت دو صنعت مذکور را از مجرای 
گزارش   هــای ماهانه شــاخص مدیــران خرید 
)شامخ( و شــرایط تولید این دو بخش از صنایع 
کشور را طی هفت ماه نخست سال بررسی کنیم.

از مجرای شــامخ به وضوح مشــخص است که 
صنایع توانسته اند به مدد صادرات، فروش داخلی 
و برخی اقدامات دیگر، دو جبهه پرفشــار تورم و 
فضای کسب وکار نامســاعد را مدیریت کنند و 
به حیات خود ادامــه دهند. با این حال، چالش 
انــرژی به مثابه ضربه نهایی بوده که تولید را در 
کارخانه ها به شدت کاهش داده است. افت تولید 
بســیاری از کارخانه ها در برخی روزها وضعیت 
بغرنجی است که می تواند با شدت گرفتن سرما 
در زمســتان دوبــاره خود را در ســطح صنایع 
بازنمایی کند و تولید بخش صنعت را به سطحی 

کمتر از مقادیر سال 1399 برساند.
از آنجــا کــه اثر ارزش افــزوده تولیدشــده در 
بخش   هایی نظیر ســیمان، فــولاد و محصولات 
فــولادی، آلومینیوم، مس و... ســهم بالایی در 
ارزش افزوده کل صنعت دارد، قطع دسترســی 
کارخانه ها به سوخت خطری است که رشد کل 

بخش صنعت را تهدید می کند.
مــرور دوباره آنچه در تابســتان 1400 رخ داد، 
نشــان می دهد نرخ شــامخ کل »صنایع تولید 
کانی های غیرفلــزی« در پایان خرداد که هنوز 
خاموشــی فشــار چندانی به تولید وارد نکرده 
بود، در ســطح عدد 58/ 61بوده است. این عدد 
بلافاصله بعد از خاموشی   ها در تیر 1400 به 11/ 
51 ســقوط کرده و در مردادمــاه تا 3/ 38نزول 
می کند؛ وضعیتی که گویای سقوط 23واحدی 

شــامخ کل ایــن گــروه تنها به دلیــل کاهش 
دسترســی به برق و نوســانات انرژی است. این 
وضعیت می تواند به دلایل متعددی در زمستان 
1400 بدتر شــود و علاوه بــر وضعیت درونی 
بنگاه   هــا، بازارهای مختلف را بــا چالش روبه رو 
ســازد. افت تولید سیمان از ماهانه 6میلیون تن 
به حدود 4میلیون تن در فاصله خرداد 1400 تا 

مرداد 1400 شاهد مهم این ادعاست.
در بخش صنایــع فلزی این وضعیــت تاثیری 
حاد مانند بخش کانی های غیرفلزی نداشــته، 
اما باعث افــت 15واحدی شــامخ کل صنعت 
در مرداد1400 نســبت به خرداد 1400 شــده 
اســت. در بخش فولاد، تولید در خرداد 1400 
حدود 4/ 2میلیــون تن بوده که با بروز بی برقی 
ابتدا به حدود 8/ 1میلیون تن در تیر و ســپس 
بــه حدود 3/ 1میلیــون تن در مرداد رســیده 
اســت. در مورد محصولات فــولادی نیز تولید 
از بالاتــر از 2میلیون تن در خــرداد 1400 به 
حدود 5/ 1میلیون تن در مرداد1400 ســقوط 
کرده اســت. افت محســوس تولید کاتد مس و 
شــمش آلومینیوم نیز دیگر شــاهد وضعیتی 
 اســت که نبود انرژی  برای صنایع مورد اشــاره

 به وجود آورده است.

این رشــته های صنعتــی در ماه   هــای بعد و با 
فروکش کردن خاموشــی   ها اندکی به ســمت 
ثبات تولید پیش رفتند، اما به واســطه بازگشت 
چالش انرژی در ماه   های زمستان و اعلام هشدار 
توانیــر و مدیران صنعت برق و گاز، همچنان در 
معرض خطر رکود قرار دارند. مســائل صادراتی 
و حجم عظیم نیــروی کار فعال در این بخش، 
اهمیت رســیدگی به وضعیت صنایع معدنی را 
دوچندان می کند. از این رو سیاســتگذار صمت 
لازم اســت تدبیــر لازم را برای تــداوم فعالیت 
صنایع معدنی به روش های مختلف به کار گیرد. 
از آنجا که اهمیت وجود حجم زیاد کالا در بازار 
یکی از راهبردهای تنظیم بازار دولت ســیزدهم 
اســت، تداوم تپش باثبات قلــب صنایع معدنی 
اثــر مهمی بر تولید انبــوه صنایع داخلی و وفور 
کالا در بازار خواهد داشــت. بازگرداندن تعادل 
به تولید برق، به ویژه از مجرای برق تجدیدپذیر 
که نیازی به ســوخت گاز طبیعی نداشته باشد، 
از یکســو و تامین گاز صنایع با مدیریت مصرف 
در بخش های مختلف )با ابزار قیمتی( از ســوی 
دیگر، اقدام مهمی است که باید در راهبرد دولت 
برای پایدارسازی اقتصاد انرژی ایران در اولویت 

باشد.
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تهران  قطعه سازان  انجمن  نایب رییس  اخیرا 
اعلام کرده اســت که به دلیل افزایش میزان 
بدهی و زیان خودروسازان به 200 هزار میلیارد 
تومــان و عدم امکان مدیریــت هزینه های 
جاری از ســوی آنها، بانک ها از اعطای وام به 
قطعه ســازان خودداری کرده و آنها را بیش 
از گذشــته به معضل کمبود نقدینگی دچار 
کرده اند. وی همچنین تاکید کرده که در این 
شــرایط و با توجه به امکان عدم تامین قطعه 
برای خطوط تولید خودرو، راهی به جز افزایش 

قیمت ها باقی نمانده است.

خودروسازان و قطعه سازان روی لبه تیغ
در همین رابطه مازیار بیگلو دبیر انجمن سازندگان 
قطعات و مجموعه های خودرو به خبرنگار ما توضیح 
می دهد: بانک ها یک سیســتم اعتبارسنجی دارند 
که به لحاظ حقوقی و حقیقی بــرای پرداخت وام، 
شاخص ها و صورت های مالی را بررسی می کنند. در 
واقع بــرای این کار پارامترهایی وجود دارد که برای 
بانک به منظور اطمینان از بازگشت پول از اهمیت 
زیادی برخوردار اســت. در این راستا اکنون سالیان 

سال است که متاســفانه شرکت های خودروساز ما 
مشمول ماده 141 هستند و در دو سه سال گذشته 
نیز به دلیل مشــکلات فزاینده و حجم بسیار بالای 
زیان انباشته آنها، چنین مشکلاتی به قطعه سازان نیز 
سرایت کرده است؛ به طوری که اکنون قطعه سازان 
بزرگ بیشتر و قطعه سازان کوچک تر هم به فراخور 
حال خود در حال دســت و پنجه نــرم کردن با این 

معضل هستند.
بــه همین دلیل اســت که بانک ها امــروز صنعت 
خودروسازی و قطعه سازی را صنایعی با ریسک بالا 
تلقی می کنند. البته تمامی ادله هم در صورت های 
مالی چنین امری را نشان می دهد. یعنی قطعه سازان 
به دلیل کمبود نقدینگی، عدم به روز شدن قیمت ها 
و افزایش هزینه های قیمت تمام شــده که ناشی از 
نابســامانی در مواد اولیه داخلی است، جرات لازم را 
برای تامین سرمایه از سوی بانک ها سلب کرده اند. در 
واقع به دلیل حرکت خودروسازان و قطعه سازان روی 
لبه تیغ، تعاملات بانک ها با این صنعت کمتر شده و 
برای افزایش خطوط اعتباری به واسطه نگرانی هایی 
که دارنــد، ملاحظاتی را به خرج می دهند. البته در 
این میان بانک هایی هم هستند مانند اقتصاد نوین 
و تجارت که در این شــرایط همکاری های ارزنده ای 

را با قطعه ســازان داشــته اند و امیدوارم شرایط به 
ســمتی پیش برود که بانک ها قطعه سازان را سوای 
خودروســازان در نظر بگیرند. البته قطعه سازان نیز 
در این راســتا باید ثابت کنند کــه ممات و حیات 
آنها تنها به دست خودروسازان نیست تا بانک ها نیز 
بتوانند مانند دهه 1370 و 1380 به عنوان یکی از 
ســتون های اصلی تامین مالی در کنار قطعه سازان 

باشند.
عدم اعطای وام عامل اصلی گرانی خودرو 

نخواهد بود
برخی تحلیل ها حاکی از این اســت که محدودیت 
اعطای تسهیلات از سوی بانک ها به قطعه سازان با 
توجه به اینکه این واحدها دچار مشکل نقدینگی و 
سرمایه در گردش هستند، می تواند در کاهش تیراژ 
تولید، افزایش هزینه ها و متعاقب آن گران تر شدن 
خودروها بینجامد؛ در همین رابطه مازیار بیگلو توضیح 
می دهد: صرف عدم همکاری بانک ها را نمی توان در 
افزایش قیمت خودرو لحاظ کرد؛ زیرا حجم کمبود 
نقدینگی در ابتدا ناشی از عدم توان خودروسازان در 
پرداخت مطالبات اســت. یعنی حال که این کمبود 
نقدینگی از سوی بانک ها تامین نمی شود، نمی توان 

در گفت و گو با دبیر انجمن قطعه سازان بررسی شد:

دست قطعه ساز زیر سنگ خودروساز
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آن را عامل اصلی افزایش قیمت خودرو دانست، 
چرا که آنچنان حجم مطالبات از خودروسازان 
بالا رفته و دیرکرد در پرداخت آن وجود دارد که 
عدم تامین مالی از سوی بانک ها چندان تاثیری 

روی قیمت ها نخواهد داشت.
طلب 36 هزار میلیارد تومانی 

قطعه سازان از خودروسازان
اخیــرا یکــی از اعضای هیات مدیــره انجمن 
قطعه ســازان اعلام کرده بود که اگر به داد این 
صنعت نرســند، نابود خواهد شد. این در حالی 
است که سال گذشته مطالبات قطعه سازان از 
خودروسازان در حدود 36 هزار میلیارد تومان 
عنوان شده و امســال برخی برآوردها از سوی 
فعالان این صنعت رقمــی در حدود 60 تا 70 
هــزار میلیارد تومان را نشــان می دهد. در این 
راستا دبیر انجمن قطعه سازان معتقد است: طلب 
قطعه سازان از خودروسازان چیزی در حدود 36 
تا 37 هزار میلیارد تومان اســت. اینکه برخی 
همکاران رقم های 60 تا 70 هزار میلیارد تومانی 
را مطرح می کنند، به اعتقاد من روش محاسبه 
آنها درست نبوده و مورد تایید انجمن هم نیست، 
زیرا عدد خودروسازان مشهود و مشخص است و 
در روش محاسبه آنها اشتباه صورت گرفته است.

طرح واردات خودرو باعث 
صادرات کاذب قطعه می شود

حدود ســه هفته قبل بار دیگر طرح آزاد شدن 
واردات خودرو از ســوی نمایندگان مجلس در 
صحن علنی مورد تصویب قرار گرفت. طرحی 
که یکــی از بندهای اساســی و در عین حال 
چالش برانگیز آن مجاز بــودن افراد حقیقی و 
حقوقی به واردات خــودرو در ازای صادرات آن 
و قطعات عنوان شده اســت. در این خصوص 
مازیــار بیگلو توضیــح می دهد: مصوبــه آزاد 
شــدن واردات خودرو برای قانونگذاران هم در 
بخشــی هایی دارای ابهام است. به همین دلیل 
است که معتقدم این بند موجب صادرات کاذب 
خواهد شــد. به این دلیل که آنچنان حاشــیه 
ســود واردات خودروهای خارجی بالاست که 
انگیزه ای را برای سوداگران به منظور جمع آوری 
قطعات بی کیفیت و استوک در بازار و صادرات 
آن ایجاد می کنند که حتی ممکن اســت این 
قطعات مصرف نشده و معدوم هم شوند؛ اما به 
همین واســطه مبنایی برای اخذ مجوز واردات 
قرار بگیرد. این اقدام برای ســوداگران بسیار با 
صرفه خواهد بود، زیرا حاشیه سودی که واردات 
خودرو ایجاد می کند بسیار بیشتر از آن قطعه ای 
اســت که در ازای آن صادر شده است. وی در 

ادامه می افزاید: این قانون قرار بود چند پارامتر 
را با هم در نظر بگیرد که متاسفانه تاکنون تنها 
بحث واردات در ازای صادرات آن مطرح شــده؛ 
موضوعی که برای خود ما هم باعث تعجب است. 
در این رابطه نگرانی کلی من این است که حال 
که یک صادرات 500 میلیون دلاری قطعه در 
سال صورت می گیرد و ارز حاصل از آن نیز برای 
تهیه کالاهای استراتژیک در اختیار بانک مرکزی 
گذاشته می شود، با این روش ممکن است این 
میــزان از درآمــد ارزی از اختیار بانک مرکزی 
خارج شود. یعنی بانک مرکزی در این شرایط 
باید 500 میلیون دلار ارز بیشــتری را عرضه و 
هزینــه کند که این امر خود باعث افزایش نرخ 
ارز خواهد شــد. در واقع بحث واردات در ازای 
صادرات قسمتی از بسته پیشنهادی بود که ما 
ارائه کرده بودیم؛ اما پیش از آن باید نحوه توزیع 
خودرو در داخــل و قیمت گذاری آن مدیریت 
می شد؛ به طوری که لازم بود ابتدا در 90 درصد 
بازار مصرفی که در داخل اســت ســاماندهی 
صــورت می گرفت تا بعــد 10 درصد مابقی از 
طریق واردات جبران شود. اتفاقا چندی پیش 
هم دبیر انجمن واردکنندگان خودرو نیز در این 
خصوص اظهارنظــر کرده و گفته که در مقابل 
این حجم از صادرات قطعه اگر بخواهیم خودرو 
وارد کنیم، عملا میزانی بیشتر از هزار تا 2 هزار 
دستگاه نخواهد بود که این امر هیچ تاثیری در 

ساماندهی و تنظیم بازار داخلی نخواهد داشت.

جزئیات مسیرهای صادراتی
 نباید اعلام شود

اخیرا و در شرایطی که کشور تحت سنگین ترین 
تحریم های اقتصادی قرار دارد، شنیده می شود 
که برخی مسوولان و نمایندگان صحبت هایی 
از صادرات قطعه خودرو می کنند که بعضا باعث 
تعجب نیز شده اســت. به طور مثال یکی از 
اعضای کمیسیون صنایع مجلس ادعا کرده که 
ایران به کارخانه های بنز و بی ام و، قطعه صادر 
می کند و یکی دیگــر از نمایندگان هم گفته 
که ایران صادرات موتورهای دیزلی خودروهای 
سنگین به آلمان انجام می دهد. در این راستا، 
دبیر انجمن قطعه ســازان به »جهان صنعت« 
می گوید: اگر هم چنین مساله ای وجود داشته 
باشد، بهتر اســت آن را عنوان نکنیم؛ زیرا در 
خارج از مرزهــای ایران عده ای در حال رصد 
صــادرات و واردات ما هســتند که مطمئنا با 
طرح جزئیات این موضوع مسیرهای صادراتی 
ما رصد شده و مشمول تحریم ها قرار می گیرد. 
من تنها می توانم ایــن را بگویم که صادرات 
قطعه در حال انجام اســت و شــاهد آن نیز 
واردات خودرو در قبال صادرات قطعه اســت؛ 
اما با توجه به شــرایط سیاســی و اینکه در 
خارج عده ای مترصد مسدود کردن مسیرهای 
صادراتی ایران هســتند، بهتر است مقاصد و 

مشتریان شناسایی نشوند.

اخیرا یکی از اعضای 
هیات مدیره انجمن 
قطعه سازان اعلام 

کرده بود که اگر 
به داد این صنعت 

نرسند، نابود خواهد 
شد. این در حالی 

است که سال 
گذشته مطالبات 

قطعه سازان از 
خودروسازان در 
حدود ۳۶ هزار 

میلیارد تومان عنوان 
شده و امسال برخی 

برآوردها از سوی 
فعالان این صنعت 
رقمی در حدود ۶۰ 
تا ۷۰ هزار میلیارد 

تومان را نشان 
می دهد
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دکتر »اردشیر سعدمحمدی« در مجمع عمومی فوق العاده با تشریح 
دلایل بنیادی برای افزایش سرمایه گفت: این صنعت بزرگ با توجه 
به طرح های توسعه در دســت اجرا و رشد ذخایر معدنی دستیابی 
به درآمد ۵/۵ میلیارد دلاری را تا 4 ســال آینده هدف گذاری کرده 

است.

اطمینان خاطر از وجود ماده اولیه، وجود بازار مصرف، داشتن دانش توسعه، 
کیفیــت بالای محصولات، وجود منابع مالی، داشــتن حداقل ریســک های 
بنیادی و ســرمایه گذاری منطبق بر الگوی  عرضــه و تقاضای جهانی، تغییر 
چهره انرژی دنیا از ســوخت های فســیلی به انرژی  های تجدیدپذیر و انرژی 
الکتریکی همه و همه شــاخص های اقتصادی  هســتند که بنگاه های معدنی 
مس در دنیا برای ســرمایه گذاری و تولید بیشتر در این صنعت ویژه در نظر 
می گیرند. در همین زمینه در اوایل آذرماه مجمع عمومی فوق العاده شرکت 
ملی صنایع مس ایران با هدف دستور کار افزایش سرمایه از 20 هزار به 40 
هزار میلیارد تومان و تامین مالی بخش بزرگی از طرح های توســعه معدنی 
مس در کشــور برگزار شــد. در این مراســم، دکتر »اردشیر سعدمحمدی« 

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران به تشریح عوامل و دلایل بنیادی 
برای افزایش سرمایه و سرمایه گذاری روی طرح های توسعه برای سهامداران 
پرداخت. در نهایت و با رأی سهامداران شرکت ملی صنایع مس ایران افزایش 
100 درصدی ســرمایه »فملی« به عنوان بزرگ ترین افزایش سرمایه تاریخ 
بورس از محل سود انباشــته به تصویب رسید تا نماد فملی صاحب سرمایه  

40 هزار میلیارد تومانی  شود.
کاهش عیار معادن و افزایش میزان تقاضا

مدیرعامــل شــرکت ملی صنایع مس ایــران در ابتدای مجمع با اشــاره به 
شــرایط جهانی تولید در حوزه صنعت مس گفت: بر پایه تحلیل موسســه 
ICSG از وضعیت تولید و مصرف مس دنیا در هفت ماهه سال 2021، مس 
محتوای معدنی 3.6 درصد در هفت  ماه اضافه  تولید داشــته است، این رقم 
در کنسانتره مس 5.5 درصد، اما در کاتد روش لیچینگ 4.3- درصد است.

ســعدمحمدی به دلیل این امر اشاره کرد و افزود: میزان خاک های اکسیدی 
دنیا تقریباً در حال کاهش اســت و این روند کاهشی در کشورهای متفاوت 
که بررســی کردیم؛ قابل رصد و ارزیابی اســت. در مجموع در دنیا با توجه 
به قیمت ها و کاهش میزان عیــار معادن و افزایش میزان تقاضا، روند تولید 

مدیرعامل »فملی« از دلایل افزایش سرمایه گفت:

رشد 4 برابری ذخایر معدنی مس طی 9 سال
مطمئن ترین صنعت برای سرمایه گذاری هستیم/ جزو 10 شرکت برتر دنیا در تولید مس قرار می گیریم
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مثبت است و به همین دلیل هم قیمت های مس فزونی پیدا کرده و افزایش 
مناسبی را شاهد آن هستیم.

وی اظهار داشــت: در سال 2030 یعنی کمتر از 9 سال آینده چین به عنوان 
رتبه اول در دنیا در اقتصاد جایگزین آمریکا خواهد شد. ژاپن رتبه سوم شد 
که در سال 2030 به رتبه چهارم تنزل پیدا می کند و هندوستان رتبه سوم 
را به دســت خواهد آورد. این بیانگر رفتار اقتصادی است که تا سال 2050 
برای دنیا شکل خواهد گرفت و شاید یکی از جذاب ترین نقاطی که بتوان به 
آن توجه کرد؛ کشــور اندونزی است که در سال 2050 رتبه هفتم دنیا را به 
خود اختصاص می دهد. این نگرش از آن لحاظ قابل ارزیابی است که بتوانیم 
روند توسعه را در کشورهای در حال توسعه و گرفتن جایگاه بین المللی مورد 

بررسی و ارزیابی قرار دهیم.
وی بر اساس نمودار به تأثیرپذیری اقتصاد جهانی از کووید 19 اشاره کرد و 
با بیان اینکه موقعیت کشــورها طی سال 2021 تا سال 2025 با رنگ های 
متفاوت نشــان داده شده، گفت: هندوستان بیشترین ضرر را در این سال ها 
خواهد داشــت و بیش از 15 درصد از اقتصــادش منفی خواهد بود. دومین 
کشور اندونزی است که به رنگ بنفش نشان داده شده است. سرانجام برزیل، 

اروپای غربی، روسیه، آمریکای شمالی و نهایتاً چین قرار دارند.
روند افزایشی قیمت مس خبری خوب برای سهامداران

مدیرعامل شــرکت مس با بیان اینکه یکی از نکاتی که توســط سهامداران 
سؤال می شــود که »اگر قرار است افزایش سرمایه دهید آینده قیمتی مس 
چه روندی را دنبال می کند؟« افزود: موسســات بزرگ دنیا که در پیش بینی 
 CRU، IMF، قیمت ها نظریــه دارند به اســتناد معادلات ریاضی مثــل
WORLD BANK و GOLDMAN SACHS و ... متوسط قیمتی 

که برای سال 2021 پیش بینی کرده اند 9318 دلار است.
وی ادامه داد: برای ســال 2022 به دلیل اینکه 138 هزار تن تقاضا بیشــتر 
از تولیــد خواهد بود؛ قیمت افزایش پیدا خواهد کرد و به 9913 دلار خواهد 
رسید و برای سال 2023 به 10405 دلار می رسد و در سال 2024 به دلیل 
اینکه یکســری از پروژه ها در دنیا وارد مدار تولید خواهد شد؛ به 9686  دلار 

رسیده و مجدداً در سال 2025 به 10062 دلار خواهد رسید.
ســعدمحمدی گفت: میزان جمعیت جهان تقریباً در سال 2035 بالغ بر 8 
میلیارد و 500 نفر خواهد شد و مصرف سرانه از 3.2 کیلوگرم فعلی به 4.2 
کیلوگرم می رســد. در خصوص تقاضای مس برای خودروهای برقی تا سال 
2050 بیش از 50 درصد خودروهای دنیا ظرف 30 سال آینده برقی خواهند 

شد. این موارد همه بیانگر افزایش تقاضاست.
مدیرعامل شــرکت مس افزود: با توجه به روندی که در سرمایه گذاری های 
دنیا اتفاق می افتد؛ قیمت مس بین 9500 تا 10 هزار دلار قرار می گیرد؛ این 
انگیزه ای برای سهامداران خواهد بود که سرمایه گذاری در بخش مس قطعاً 

یک سرمایه گذاری سودده، اقتصادی و کاملًا قابل توجیه است.
جزو 10 شرکت برتر دنیا در تولید مس قرار می گیریم

سعدمحمدی در ادامه به وضعیت تولید مس تصفیه شده در آسیا اشاره کرد 
و گفت: در ســال 2020 سه کشور برتر همچنان چین، شیلی و ژاپن با 23 
هزار 315 تن تولید بودند و پیش بینی  می شود در سال 2025 این سه کشور 

با 25هزار و 342 تن کشورهای برتر تولید کننده مس تصفیه شده باشند.
وی اظهار داشــت: در ســال 2021 میزان تولید بالغ بر 24500 میلیون تن 
شده که حدود 20 میلیون و 500 هزار تن از تولید ناشی از تولیدات معدنی 
است و نزدیک به 4 میلیون تن از قراضه ها در دنیا تولید می شود که مجموع 

آن مورد مصرف بین المللی قرار می گیرد.

وی اظهار داشت: در مصرف مس پالایش شده ایران رتبه 13 در آسیا و رتبه 
24 را در دنیا دارد. با ســرمایه گذاری هایی که انجام  شده؛ جایگاه ما در حال 
تغییر اســت. هدف ما این است که در این سرمایه گذاری ها جزو 10 شرکت 

برتر دنیا در تولید مس قرار بگیریم.
ســعدمحمدی در خصوص تولیدات معدنی مس گفت: در مس محتوی رتبه 
15 دنیــا و رتبه 4 در آســیا را داریم. در تولید آند رتبــه 12 دنیا و رتبه 5 
آســیا و در تولیدات پالایش شــده مس رتبه 19 دنیا و رتبه 7 آسیا داریم و 
امیدواریم در ســرمایه گذاری هایی که صورت می گیرد؛ انشاا... این رتبه ها به 

زیر 10 کاهش پیدا کند.
»دنیا در حوزه توسعه صنعت مس چه کار می کند؟«

مدیرعامل شرکت مس با طرح این نکته که قطعاً سهامداران خواهند پرسید 
»دنیا در حوزه توســعه صنعت مس چه کار می کند؟« و »آیا دنیا هم همین 
مســیر را طی می کند یا خیر؟« افزود: در آمریکا 113 هزار تن مس محتوی 
در سال 2025 شکل می گیرد. در آمریکای جنوبی و مرکزی از جمله شیلی، 
پرو و برزیل مجموعاً 644 هزار تن در پروژه هایی که سرمایه گذاری می کنند؛ 
مس محتوی معدنی به تولیدات جهانی اضافه خواهد شد. در آسیا 591 هزار 

تن مس محتوی معدنی است که در چین، هند و ایران قرار دارند.
وی با اشاره به گزارش های بین المللی و حضور ایران در این گزارش ها افزود: 
در آســیا 591 هزار تن به مس محتوی تا سال 2026 اضافه خواهد شد که 
ســهم ایران در فاز نخســت آن 295 هزار تن مس محتوی اســت. در قاره 
اقیانوسیه 65 هزار تن به ظرفیت مس محتوای اضافه خواهد شد. اروپا 561 

هزار تن و آفریقا 87 هزار تن اضافه خواهد شد.
وی اضافه کرد: خوشــحال هســتیم که نزدیک به 295 هــزار تن از این 2 
میلیــون و 100 تــن را ایران بر عهده می گیرد و جایگزین قســمتی از این 

بازارهای بین المللی می شویم.
آیا پتانسیل معدنی برای سرمایه گذاری داریم؟

ســعدمحمدی با بیان اینکه ممکن است این سؤال برای یک سهامدار مطرح 
شــود که »آیا الان که می خواهید افزایش سرمایه دهید؛ از ذخیره کافی هم 
برخوردارید؟« »آیا ماده اولیه برای این حجم از ســرمایه گذاری در دسترس 
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دارید؟«، ادامه داد: با توجه به تخصص و توان و شایستگی 
که همکاران ما در شــرکت ملی صنایع مس ایران 

در این مدت به کار بردند؛ ما ذخایر خود را به 
طور چشمگیری افزایش دادیم.

وی افزود: تقریباً چند ســال گذشــته 
ذخایر ایــران حدود 30 میلیون تن 

مس خالص بــود الان در جدول 
مــس خالص ما بــه 42 میلیون 
تن رسیده اســت. در واقع 4.8 
درصــد از ذخایر جهان مربوط 
به ایران اســت و رتبه هفتم را 
داریم. میــزان ذخایر مس دنیا 
طی چند ســال گذشته 850 
میلیــون تن مــس خالص بود 

که الان این میــزان ذخیره دنیا 
با اکتشــافات انجام شــده به 870 

میلیــون تن مس محتــوای خالص 
ارتقا پیدا کرده است.

»سریدون« معدنی در کلاس جهانی
مدیرعامل شــرکت مس به اقدامات سال 98 تا 

6 ماهه ســال 1400 در خصوص اکتشافات پرداخت و 
گفت: خوشحالم بگویم که کشف معدن جدید »سریدون« توسط 

همکاران شرکت مس ذخیره ای که تا الان به آن رسیده ایم بیش از 2 میلیارد 
تن با عیار 47 صدم درصد متوسط است که این ذخیره ارتقا پیدا کرده است 

و به شدت بالاتر می رود.
وی اظهار داشــت: این افتخار بزرگی اســت و ما یک معدن بسیار بزرگ در 
اندازه های مس سرچشــمه پیــدا کرده ایــم و روی آن کار می کنیم و قطعاً 

سرمایه گذاری اتفاق می افتد.
ســعد محمدی ادامه داد: در مس سونگون 263 میلیون تن با عیار 62 صدم 
درصد و در اکتشــاف جدید غرب معدن ســونگون نزدیک یک میلیارد تن 
اکتشــاف جدید با عیار 6 دهم درصد داشتیم. غرب میدوک در حال حاضر 
بیش از 400 میلیون با عیار 68 صدم درصد اکتشــاف شده است. مجموعه 
ایــن موارد که به قطعیت رســیدیم بیش از 4 میلیــارد و 200 میلیون تن 
ذخیــره جدید با عیار 53 صدم یعنــی 20 میلیون تن مس محتوی خالص 

است و این اکتشافات ادامه دارد.
مدیــر عامل شــرکت مس تصریــح کرد: میــزان ارزش برجــای ذخایری 
که در حال انجام اســت؛ بســیار زیاد اســت که اگر به عــدد و رقم تبدیل 
کنیم؛ ارزش دارایی های مس به شــدت افزایش می یابــد و بیانگر این نکته 
 اســت که مس یک شــرکت ارزشــمند به لحاظ تکیه گاه ســرمایه گذاری

 است.
ســعدمحمدی در توضیح دلایل وجود شــاخص های بسیار خوب اقتصادی 
بــرای ســرمایه گذاری در صنعت مــس ایران گفت: داشــتن پتانســیل 
معدنــی و اطمینــان خاطر از داشــتن مــواد اولیه مهمترین آیتم اســت 
 و بــا عنایت به ذخایر جدید مــواد اولیه برای بیش از 100 ســال موجود 

است. 
بنابراین ســرمایه گذاری جهت تبدیل کردن این پتانســیل بالقوه به درآمد 
بالفعــل وظیفه قطعی عملیاتی این شــرکت اســت؛ بنابراین دلیل افزایش 

سرمایه کاملًا واضح است.

رشد 4 برابری دخایر معدنی شرکت ملی مس
وی در خصوص منابع و ذخایر زمین شناسی معادن 
فعال و تازه کشــف شــده گفت: در سال 91 
حدود 2 میلیارد و 436 میلیون تن منابع 
و ذخایــر داشــتیم و در پایان 6 ماهه 
1400 بــه حــدود 9 میلیارد و 12 

میلیون تن رسیده است.
وی یادآور شــد: ایــن منابع در 
ســال گذشــته 7.5 میلیــارد 
تن بود امســال 9 میلیارد تن 
مطرح می شــود تمام این ها با 
عیار حد 2 دهم درصد ارزیابی 
شده اســت، الان دنیا عیار حد 
اقتصادیــش 11 صــدم درصد 
است؛ یعنی اگر عیار حد را روی 
11 صدم قرار دهیــم ذخایر ما به 
طور چشمگیری فزونی پیدا می کند.

90 هزار متر حفاری
 اکتشافی در 8 ماه

ســعدمحمدی افزود: در خصوص کارهای اکتشافی 
در سیســتم به تفکیک و در اســتان های مختلف کارهایی 
انجام  شــده اســت. مثلًا در ماهور، اصفهان، یزد، سیســتان و بلوچســتان، 
آذربایجان، کرمان و نقاط مختلف این اتفاق در حال شــکل گیری است. یکی 
از شاخصه های اکتشاف، حفاری است. حفاری طی دو سه سال گذشته رشد 
چشــمگیری داشته است. ســال 98 حدود 70 هزار متر بوده و سال 99 به 
100 هزار متر رسیده و امسال به 150 هزار متر می رسد که الان از 90 هزار 
متر عبور کرده ایم و این نشان دهنده این است که ما به اکتشاف بها می دهیم.

تولید 191 هزار تن کاتد در 8 ماه
وی به عملکرد سال 1400 پرداخت و گفت: در کل استخراج نسبت به برنامه 
8 درصد رشــد داریم. در سنگ ســولفوری و برداشت ماده معدنی 3 درصد 
رشــد و در کنســانتره مس با 819 هزار تن تولید 5 درصد رشــد داریم. در 
مس محتوی کنســانتره نیز با 191 هزار و 563 تن 4 درصد رشد را به ثبت 
رســاندیم. سعدمحمدی افزود: در آند تولیدی با 237 هزار تن 7 درصد رشد 
و در مس محتوی 4 درصد رشــد داشــته ایم و تا پایان ماه آبان با 191 هزار 
و 785 تن، 5 درصد رشــد داریم. سال گذشته همین موقع ما 183 هزار تن 
تولید داشتیم که امسال به 191 هزار تن افزایش یافته است ضمن اینکه این 
نکته را نباید فراموش کرد که تیرماه و مردادماه فشار زیادی روی شبکه برق 

کشور به دلیل افزایش دمای بی سابقه وجود داشت.
مدیر عامل شــرکت مس گفت: می توانید جاهــای دیگر را هم ارزیابی کنید 
به رغم اینکه این موضوع و مشکلات برق؛ اما تولیدمان حدود 5 درصد جلوتر 
اســت و مســیر خوبی را واقعاً داریم طی می کنیم و وظیفه خود می دانم که 
از تک تک کارکنان و مدیران کمال تشــکر را داشته باشم که در این شرایط 

کار را جلو می برند.
وی گفت: در تمام این موارد مس توانسته رکوردهای خود را بشکند. آخرین 
رکوردمان در تغلیظ سرچشــمه در ســال 99 بوده است که در سال 1400 
رکورد آن را شکسته ایم. در تغلیظ میدوک آخرین رکورد مربوط به سال 97 
بود که در سال 1400 با 104 هزار و 851 تن رکورد شکسته شده است. در 
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آند تولیدی رکورد در ســال 99 با 79 هزار تن بوده که الان به 83 هزار تن 
اضافه شده و رکورد شکسته شده است. مجموعه آند تولیدی با 235 هزار تن 
در سال 99 امسال به 237 رسیدیم در هشت ماهه رکورد زدیم. کاتد تولیدی 
در سال 99 حدود 64 هزار و 14 تن در پالایش خاتون آباد بود که به 65 هزار 

تن رسیدیم و رکورد زده شده است.
سعدمحمدی با بیان اینکه در کل شرکت نیز مجموعاً باز هم رکورد زده شده 
ادامه داد: تولید در پالایشگاه سرچشمه 359 تن در سال 93 بوده که با 363 
تن رکورد زده شده است. در پالایشگاه خاتون آباد در خصوص لجن الکترولیز 
و لجن آندی که داریم با 203 تن در ســال 99 با 211 تن رکورد زده شــده 
اســت و در کل شرکت هم با 574 هزار تن رکورد زده شده است. این موارد 

همگی به رغم قطعی برق است.
رشد 112 درصدی در فروش با ثبت ۵0 هزار میلیاردتومان درآمد

مدیر عامل شــرکت مس با بیان اینکه در فروش خوشــحالم بگویم که واقعاً 
امســال شــرایط بســیار خوبی را دنبال می کنیم گفت: ما ســال گذشته با 
توجه به اینکه رکورد بســیار خوبی داشــتیم 42 هزار میلیارد تومان فروش 
داشــتیم و آخرین عدد منتشــر شــده در کدال در هفت ماهــه 40 هزار و 
400 میلیــارد تومــان بود. در 8 ماهه که در این لحظــه آمار آن روی کدال 
نرفته اســت آنچه که اتفاق افتــاده بیش از 47 هزار میلیارد تومان اســت. 
 این عدد رشــد چشــمگیری داشــته و ما در 8 ماهه از کل ســال گذشته 

جلو زدیم.
وی اضافه کرد: 4 ماهه دیگر تا پایان سال داریم و امسال رکورد بسیار خوبی 
را به ثبت خواهیم رســاند. در همه سطوح چه شرایط خارجی و چه شرایط 
داخلی از لحاظ تناژی، ریالی و ارزی عبور کردیم و سیستم وظیفه خود را در 

این بخش هم به خوبی انجام داده است.

ورود 340 هزار تن کنسانتره جدید به چرخه تولید در سه ماهه اول 1401
سعدمحمدی به توسعه های شــرکت مس اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 
در فــاز اول بیش از 3 میلیارد و 500 میلیون یورو به اضافه 45 هزار میلیارد 
تومان که تقریبــاً نزدیک به 150 هزار میلیارد تومان می شــود برنامه ریزی 
کردیم که بتوانیم توسعه هایمان را شکل دهیم اما آنچه که در معاونت توسعه 
ارزیابی کردیم که بتوانیم در همه زمینه ها رشد را بالا ببریم مبلغی نزدیک به 
13 میلیارد دلار است. شرکت مس با توجه به پتانسیل هایی که دارد امیدوار 
اســت که بتواند طرح های توسعه جدید و بزرگی را برنامه ریزی کند و برای 

توسعه ها بتواند شرایط مساعدی را داشته باشد.
دستیابی به درآمد ۵/۵ میلیارد دلاری تا 4 سال آینده

مدیرعامل شرکت مس گفت: می خواهیم در فاز اول ظرف سه تا 4 سال آینده 
درآمدمان به بیش از 5/5 میلیارد دلار برســد و این اتفاق باعث می شود که 
ما جزو ده شــرکت برتر دنیا در تولید مس قرار بگیریم. این اتفاق استراتژیک 
برای کشور، اقتصاد ملی و شرکت ملی صنایع مس ایران است که این مسیر 

را به طور محکم، مقتدرانه و علمی پیش ببرد.
مدیرعامل شــرکت مس ادامه داد: ســال آینده با اضافه شدن درآلو حداقل 
120 هزار تن کنســانتره، معدن دره زار 150 هزار تن و فلوتاســیون سرباره 
70 هــزار تن به تولیدات شــرکت اضافه می شــود که با قیمت کنســانتره 
بــا 2200 دلار حداقل بالغ بر 650 میلیون دلار ســالانه از ســال آینده به 
درآمدهای شــرکت مس اضافه می شــود. به راحتی می توان ارزیابی کرد که 
 مس مســیر مثبــت را طی می کند و قطعــاً آینده خوبی را در کشــور رقم 
خواهد زد. وی گفت: در سال آینده درآلو، دره زار و فاز 3 تغلیظ سرچشمه را 
راه اندازی خواهیم کرد. فاز 3 ســونگون شروع شده و فاز 2 میدوک تا دو ماه 

دیگر عملیات اجرایی آن شروع می شود.
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با تکیه بر توانمندی های داخلی در فولاد اکُسین خوزستان صورت گرفت؛

نورد موفقیت آمیز تختال گرید X80  تولیدشده توسط فولاد مبارکه

متخصصان شــرکت فولاد مبارکه با تکیه بر 
توانمندی های خود توانســتند گرید X80 را 
تولید کنند تا برای ســاخت لوله های خطوط 
انتقال نفت و گاز، در شــرکت فولاد اکُسین 

خوزستان نورد گردد.

تختال گرید X80 به عنوان جدیدترین گرید فولادی، 
به دســت متخصصان داخلی فــولاد مبارکه برای 
نخستین بار در خاورمیانه تولید شده و کاربرد ورق 
نوردشده آن در ساخت لوله های خطوط انتقال نفت 
و گاز است. تولید تختال گرید 5L X80 API در 
شرکت فولاد مبارکه با توجه به دارا بودن کربن زیر 
0.08 درصد و منگنز بالای 1.8 درصد، شرایط تولید 
 API ورق فولادی با استحکام بالاتر نسبت به گرید
5L X70 را فراهم کرده که در ســاخت لوله های 
انتقال سیالات توسط شرکت های لوله سازی کشور و 
با تأییدیه شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران کاربرد 
دارد. تولید این گرید توســط فولاد مبارکه علاوه بر 
بی نیازی کشــور از واردات آن، گام مهمی در ارتقای 
کیفیت محصولات این شرکت در تراز استانداردهای 

جهانی محسوب می گردد.

گرید API۵LX80 محصولی
 با وزن کمتر و ماندگاری بالاتر

محمد تاجمیر ریاحی مدیر 
فروش داخلی شرکت فولاد 
مبارکه نیز در این خصوص 
خبرنگار  بــا  گفت وگو  در 
ما اظهار کــرد: برای تولید 
لوله هــای انتقــال نفت و 
گاز از فولادهایی با کیفیت های خاص و اســتاندارد 
API استفاده می شود که در شرکت فولاد مبارکه 
طراحی و تولید شده است. جدیدترین گرید فولادی 
تولیدشده در فولاد مبارکه 5L X80 API است که 
در شرکت فولاد اکسین خوزستان نورد شده و نتایج 

آزمایش های آن مثبت بوده است.
وی افــزود: اندازه لوله های مخصوص خطوط انتقال 
نفت و گاز در کشور عمدتا به میزان 56 اینچ و با گرید 
5L X70 API بوده که با جایگزین کردن محصول 
جدید بــا گریــد 5L X80 API می توان تمامی 
خطوط لوله های انتقــال نفت و گاز را با ضخامت و 

مقدار تناژ کمتر تولید و بهره برداری کرد.
مدیر فروش داخلی شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان 

کرد: با توجه به سبک تر شدن محصول نهایی، ازلحاظ 
تمامی شرایط متالوگرافی محصول،  بهره برداری بهتر 
و همچنین حمل ونقل راحت تر انجام می شود. ازنظر 
فنی نیز این گرید نســبت به گرید قبلی حدود 70 
مگاپاسکال استحکام تسلیم بالاتری دارد که ازلحاظ 
تولید تختال و نورد آن به تکنولوژی خاصی نیاز است 
که این امر توسط متخصصان داخلی شرکت فولاد 
مبارکه بومی سازی و اجرا شــده است. با این اقدام 
فولاد مبارکه، ایران جزو 10 کشور جهان محسوب 
می شود که توانسته این گرید را طراحی و تولید کند.
میزان جدایش انجمادی یکی از مهم ترین 

ویژگی های کیفی این گرید است 
علیرضا مولوی زاده مدیر 
روش های  و  متالــورژی 
فولاد  شــرکت  تولیــد 
مبارکــه نیــز در ایــن 
با  گفت وگو  در  خصوص 
خبرنگار مــا اظهار کرد: 
 API طراحی آنالیز تختال های فولادی با گرید
X80 با هماهنگی و تبادل نظر میان دو شرکت 
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فولاد مبارکه و فولاد اکســین خوزستان انجام 
شد.

وی با بیان اینکه یکی از مهم ترین ویژگی های 
کیفی این گرید میــزان جدایش انجمادی آن 
است، افزود: این پارامتر با درجه بندی مانسمان 
در تست ماکرواچ بررسی می شود و افزایش آن 
می تواند در برخی خواص ورق نهایی اشــکال 
ایجاد کند که خوشــبختانه با انجام تنظیمات 
تخصصــی در ریخته گری، درجه مطلوبی از آن 

حاصل شد.
فولاد مبارکه عزم خود را برای

 پشتیبانی از تولید کشور نشان داد
مداوم  ریخته گری  مدیر  قاســم خوشــدل پور 
شرکت فولاد مبارکه نیز در این خصوص تصریح 
کــرد: پــس از تولید انبوه و موفــق فولادهای 
مخصوص انتقال گاز شــیرین و ترش در سال 
گذشته و درخواست مشتریان در افزایش تنوع 
این نوع محصــولات و افزایش ویژگی های این 
محصولات، شــرکت فــولاد مبارکه عزم جدی 
خود را برای پشتیبانی از تولید کشور نشان داد 
و بار دیگر توانست تولید آزمایشی فولاد با گرید 

API-X80 را با موفقیت پشت سر بگذارد.
وی ادامه داد: در روزهای اخیر این تختال ها در 
شرکت فولاد اکسین خوزستان نورد شدند و در 
آزمایش های مربوط به ورق نیز به صورت کامل 
مورد تأییــد قرار گرفتند؛ ورق های X80 برای 
شرکت های لوله سازی ارسال شدند تا محصول 

نهایی و آزمایش های مربوطه تکمیل شوند.
مدیر ریخته گری مداوم شــرکت فولاد مبارکه 
خاطرنشــان کرد: این توفیق ارزشــمند، گام 
مؤثری در خودکفایی کشور در طراحی و تولید 
این نوع محصولات محسوب می شود و مرهون 
دانش فنی متخصصان فولاد مبارکه اســت که 
عزم راســخ خود را در اعتلای هرچه بیشــتر 

جایگاه این شرکت به کار گرفته اند.
 ۵L X80 API آزمایش تختال گرید
فولاد مبارکه بیانگر کیفیت بالای این 

محصول است
امین آسیابان مدیرعامل 
شــرکت فولاد اکســین 
کرد:  اظهار  خوزســتان 
شــرکت فولاد اکســین 
ســال  در  خوزســتان 
1388 راه اندازی شد که 
رســالت اصلی آن، رفع نیاز صنایع نفت و گاز 
کشور برای تولید لوله های خطوط انتقال نفت و 

گاز، ایجاد مخازن ذخیره سیالات و تحت فشار 
نفــت و گاز و میعانات حاصــل از فراورده های 

نفتی است.
وی بــا بیان اینکه 12 ســال از عمر شــرکت 
فولاد اکسین خوزســتان گذشته است، افزود: 
طی 2 ســال اخیر با همکاری شــرکت فولاد 
مبارکه توانسته ایم ورق های 5L API از گرید 
X42 تا گرید X70 را در فولاد اکســین نورد 
و جهت تولید لوله هــای خطوط انتقال نفت و 
گاز آماده کنیم و برای نخســتین بار در کشور، 
گریــد جدیــد 5L X80 API تولیدشــده 
در شــرکت فولاد مبارکه به صورت آزمایشــی 
 در شــرکت فولاد اکســین با موفقیــت نورد 

گردید.
مدیرعامل شــرکت فولاد اکســین خوزستان 
خاطرنشان کرد: ازجمله مهم ترین همکاری های 
فولاد اکســین و فــولاد مبارکه می تــوان به 
همــکاری برای تحقق اســتراتژیک ترین پروژه 
کشور یعنی پروژه انتقال نفت گوره به جاسک 
اشاره کرد که خودکفایی و جلوگیری از خروج 

ارز از کشور را به دنبال داشت.
وی ادامه داد: احــداث خط لوله انتقال نفت از 
گوره به جاســک، ثابت کرد که با تکیه بر توان 
متخصصان داخلی می توانیم به دســتاوردهای 
بزرگی در کشور دست یابیم که در گذشته در 

انحصار تنها 10 فولادساز در جهان بوده است؛ 
تختــال گرید 5L X80 API در کشــورهای 
محدودی تولید می شوند و برای تولید لوله های 
خطوط نفــت و گاز کاربرد دارند. این گرید در 
ایران برای نخســتین بار توســط فولاد مبارکه 
تولیــد شــده و نشــان از برخــورداری کیفی 
محصولات این شرکت از آخرین تکنولوژی های 

روز دنیا دارد.
آســیابان اذعان داشــت: این تختال با 2 ذوب 
آزمایشــی از ســوی شــرکت فولاد مبارکه به 
شرکت فولاد اکسین خوزســتان تحویل داده 
شــده و در حال تبدیل به ورق های ویژه تولید 
لوله های انتقال سیالات است که با کسب نتایج 
مثبت آزمایشــی، این ورق ها به صنایع نفت و 
گاز تحویل داده خواهد شد تا به صورت پایلوت 
در خط انتقال گاز مورد بهره برداری قرار گیرد 
و ازنظر کیفیت مورد تأیید شــرکت ملی گاز و 

وزارت نفت واقع شود.
 5L X80 API وی با اشــاره به مزایای گرید
نسبت به 5L X70 API تصریح کرد: کاهش 
وزن خطــوط لوله انتقال نفــت و گاز، کاهش 
هزینه های ســرمایه گذاری بــرای احداث این 
خطوط، کاهــش میزان فعالیت هــای جانبی، 
امــکان نصب شــیرآلات روی خطــوط لوله و 
امکان جوشــکاری خطوط لوله های تولیدشده 
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 API با این گرید، از مهم تریــن مزایای گرید
5L X80 به حساب می آید که دستاورد مهمی 

برای کشور است.
مدیرعامل شــرکت فولاد اکســین خوزستان 
 5L X80 API عنوان داشت: همچنین گرید
نســبت به  5L X70 API خواص مکانیکی 
بیشــتری دارد به طوری که منجر به اســتحکام 
و مقاومت بالاتری در برابر تنش های فشــاری 
خطوط لوله نفت و گاز در مســیرهای مختلف 
خواهد شــد و مقاومت در برابر ضربه و پارگی 
خطوط لوله را کاهش می دهد؛ با تولید تختال 
گرید 5L X80 API توســط فــولاد مبارکه، 
این برای نخســتین بار در خاورمیانه است که 
از چنین فولادی برای ساخت لوله های خطوط 

نفت و گاز استفاده می شود.
وی در پایان تأکید کرد: آزمایش های انجام شده 
روی تختال گرید 5L X80 API فولاد مبارکه 
نشان می دهد که این محصول از کیفیت بالایی 
برخــوردار بــوده و ازنظر خــواص متالورژی و 
مکانیکی نیز برای کاربردهای ویژه صنایع نفت 

و گاز قابل قبول و استاندارد است.

کیفیت محصولات فولاد مبارکه 
رو به افزایش است

ابوالفضــل حیدریان، مدیر کنتــرل کیفیت و 
آزمایشــگاه فولاد اکســین خوزســتان اظهار 
کرد: شرکت فولاد اکسین با همکاری شرکت 

توانســت  مبارکه  فولاد 
ســاخت  موردنیاز  ورق 
انتقال  خطوط  لوله های 
نفــت گوره به جاســک 
در  و  کنــد  فراهــم  را 
از  نهایت محصولاتی که 
تختال های فولاد مبارکه در این شــرکت نورد 

می شود مطابق با استانداردهای جهانی است.
 API وی با اشاره به ویژگی های تختال گرید
5L X80 شرکت فولاد مبارکه افزود: شرکت 
فولادی گریدهای  تختال های  اکســین  فولاد 
X40 تا X70 تولیدشــده در فولاد مبارکه را 
در دوره های زمانی مختلفی نورد و به محصول 

موردنیاز صنایع لوله سازی تبدیل کرده است.
مدیر کنتــرل کیفیــت و آزمایشــگاه فولاد 
اکسین خوزستان خاطرنشان کرد: شرکت های 
فولادســازی معدودی در دنیا ازجمله پوسکو 
 API کره جنوبــی توان تولید تختــال گرید
5L X80 را دارنــد و تولیــد ایــن گریــد با 
چنین کیفیتی توسط شــرکت فولاد مبارکه 
بســیار ارزشمند است.وی با اشــاره به مزیت 
کیفــی تختال گریــد 5L X80 API اذعان 
داشت: استحکام و جوش پذیری بالا نسبت به 
گریدهای قبلی ازجملــه مهم ترین مزیت های 
این گرید به حســاب می آید و تولید لوله های 
انتقال سیالات بسیار کاربردی است. امیدواریم 
با افزایش تعامل و همکاری با شــرکت فولاد 

مبارکــه شــاهد رســیدن به دســتاوردهای 
بزرگ تری برای کشور عزیزمان باشیم.

جرقه احداث خطوط لوله های نفت و گاز 
توسط شرکت فولاد مبارکه 

حمدالــه زاده  ارژنــگ 
فنی  بازرسی  سرپرست 
و  مهندســی  شــرکت 
اظهار  ایران  گاز  توسعه 
کــرد: تولید تختال های 
 API5LX80 گریــد 
اتفاق خوبی در صنعت فولاد کشــور محسوب 
می شود و در حوزه صنعت نفت و گاز نیز تولید 
این گرید به لحاظ کاهش ضخامت در خطوط 
لوله هــای سراســری که جــزو مأموریت های 
شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران است، گام 

ارزشمندی به حساب می آید. 
وی افزود: اگر خطوط انتقال سراســری نفت 
و گاز از ورق هــای X70 به X80 تغییر پیدا 
کند، سرعت پروژه ها بالاتر رفته و زمان تحویل 
کاهش  ســیالات  لوله های  پروژه های خطوط 
می یابد.  سرپرســت بازرســی فنی شــرکت 
مهندســی و توسعه گاز ایران خاطرنشان کرد: 
تولید تختال گرید APIX80 در فولاد مبارکه 
از اهمیت بالایی برخوردار است، چراکه تختال 
باکیفیت تولیدی در این شرکت، زمینه را برای 

تولید ورق های X8 فراهم می کند.
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در ایران مطالبات از دولت به حدی متراکم شــده که در 
حال کشاندن دامنه بحران به همه بخش ها و قسمت  های 
اقتصاد اســت. در واقع فعالان بخش خصوصی صرف نظر 
از حــوزه شغلی شــان اعم از تولیدکننــده، واردکننده و 
صادرکننده تا اصناف و فروشگاه ها هر روز درگیر مجوزهای 
گوناگون، قوانین و آیین نامه های جدید که پی در پی تغییر 
می  یابند، هستند. همچنین فرآیندها و روش های اجرایی 
روزانه و تغییر سیاست های کلان و برنامه  ریزی  های کوچک 
و بزرگ در سیستم دولتی تا آنجا دست و پا گیر می شوند 
که افراد فراموش می کنند بایــد مراقب ضربه خوردن از 

درون باشند و دچار مشکلات جدی نشوند.
به بیان دیگر، سخنی که بارها لابه  لای یادداشت  ها و نظرات 
مختلف به آن پرداخته  ام آن است که همگان از حداکثر 
توان خود در برابر دولتی که نسبت به بخش خصوصی کم 
توجه است، بهره می  برند و اصطلاحا عزم  شان جزم است. با 
وجود تمام جلساتی که دولت ها با  فعالان بخش خصوصی 
برگزار کرده اند، وعده  هایی داده  اند که عملی نشده و آخر 

کار خودشان را کرده  اند.
به واقع کمتر کسی از این همه موازی کاری میان تشکل، 
انجمن، سندیکا و اتحادیه در بخش خصوصی و آسیب  های 
آن می  نویسد. انگار وجود این همه ناهمواری و مشکل برای 
ما عادی شده است. متاسفانه جوامع مدنی بخش خصوصی 
در بدنه اصلی دچار یک سری مشکلات و سردرگمی   هایی 
است که البته معلول رفتار فعالان اقتصادی است. همواره 
تاکید کرده  ام که وقتــی انجمن  های صنفی کارفرمایی، 
تشکل  های تولیدی، تشکل واردکنندگان و صادرکنندگان 
در اتاق های بازرگانی داریم و از ســوی دیگر اتحادیه های 
صنفی وجود دارند که اصناف پروانه بهره  برداری و کسب 
خود را از آنجا دریافت می کنند و بازرسی  های لازم از این 
مسیر انجام می شود، موازی کاری در بیشترین حد موجود 
اســت. واقعیت قضیه این اســت که در برخی جلسات 
کمیســیون  های بخش خصوصی دولــت حضور دارد و 
گاهی در قالب مجلــس، وزارتخانه و برخی مواقع یک 
سازمان یا نهاد ظهور می کند، بعد می  بینیم که در رابطه 
بــا موضوع، یک نفر نماینده اتحادیه صنفی یا چند نفر 

از انجمن صنفی نشســته  اند. سپس درمی  یابیم اکنون 
شرایط موازی کاری موقعیتی را به وجود آورده که منافع 
بخش خصوصی در بخش های مختلف به هم گره خورده 
و یک نفر مدیرعامل، عضو هیات مدیره یا نماینده چند 
بخش حاضر در یک جلسه است. به عنوان مثال، نفری 
در اتاق بازرگانی حضور دارد و در بســیاری تشکل  های 
هیات مدیــره نیز هســت. همان نفر در اتــاق اصناف، 
اتحادیه صنفی، انجمن  های صنفــی و دیگر نهادهای 
مــوازی هم عضو، نماینده یا عضو هیات مدیره اســت. 
فرد در یک جا صاحب کارخانه   اســت، سیستم توزیع 
و پخش در اختیار خودش اســت و فروشــگاه  هایی در 
سطح کشور دارد بنابراین نماینده اصناف هم محسوب 
می شود. در بخشــی دیگر همان کارخانه شرکت های 
بازرگانی، صــادرات و واردات دارد بنابراین تمام منافع 
در اتحادیه های صنفی، انجمن  های صنفی کارآفرینی و 

تشکل  های اتاق بازرگانی و غیره مشترک است.
از ایــن رو، می بینیم که مواضع و دیدگاه ها آنقدر بین هم 
تکرار شده که وقتی در جلساتی با حضور نماینده دولت 
می  نشینیم شــاهد حضور افرادی هستیم که اصلا جزو 
سیاســت ها، اساسنامه و آیین  نامه تشــکیل آن انجمن 
نیســتند. یعنی صاحب موضع مســتقلی نیســتند که 
بخواهند در برابر دولت نظری ابراز کنند. دقیقا در همین جا 

موازی کاری به وجود می  آید.
هم  اکنون باید عنوان کرد که هدف از نگارش این سطور 
تمرکز و بررسی دقیق  تر اساسنامه تشکل  ها و انجمن  های 
بخشی خصوصی از سوی دولت به هنگام استفاده از نظر 
مشورتی بخش خصوصی است تا دریابند که اساسا هدف 
از تشکیل سندیکا، اتحادیه صنفی، انجمن یا... چه هست.

آیا صحیح اســت که به واسطه برخورداری از لابی قوی، 
آشــنا بودن یا منافع جمعی که وجــود دارد یک نفر از 
مثلا اتحادیه صنفی در مورد موضــوع واردات و صادرات 
صحبت کند؟ آیا صحیح است که درباره نقش تولیدی یک 
انجمن کارفرمایی فردی غیرمرتبط و غیرمتخصص نظر 
بدهد و نظرش هم اتفاقا هنگام جمع  بندی و سیاستگذاری 

تاثیرگذار باشد؟

بخش خصوصی بدون شک به دنبال منافع و قدرت بیشتر 
اســت، کاری هم به چارچوب فعالیت و حوزه تخصصی 
ندارند. درون هم، موازی و به صورت پیچیده کار می کنند 
اما تعجــب من از بخش قانون گذاری اســت که از این 
قشر به عنوان بازوی مشورتی استفاده می کند و نظرات 
عجیب و غریب هم بعضا مطرح می شود. گذشته از این 
یک اتحادیه صنفی اصــولا اجازه ندارد درباره موضوعی 
که به حوزه فعالیت و هدف تشــکیل آن مرتبط نیست، 

نظر دهد.
وقتی خوب بنگریم، می  بینیم که جوامع مدنی کار اصلی 
خود را رها کرده  اند و به امور دیگر چســبیده  اند. به عنوان 
نمونه می  گویم، هم  اکنون شاهد وقوع اتفاقاتی در سطح 
ملی میان فروشگاه ها و اصناف هستیم که بدون شک نوک 
پیکان متوجه بازرسی اتحادیه های صنفی است. وقتی به 
نسبت بسیار زیادی از پخش مواد غذایی در فروشگاه ها تا 
لــوازم خانگی و... لیبل زدن، تقلب، تغییر تاریخ مصرف و 
گران فروشی بدون برنامه رواج پیدا کرده و امتداد می یابد 
بدون شک ضعف بازرسی صنفی علت اصلی شرایط است؛ 
اتحادیه  ای که برای مبارزه با چنین آســیب   هایی پروانه 
کســب و لغو آن را به عنوان یک ابزار قدرت و نظارت در 

اختیار دارد.
بعد می  بینیم اتحادیه های صنفی درباره موضوع واردات و 
صادرات اظهارنظر می کنند و برای مســاله تولید در حال 
چانه زنی هستند و می خواهند مجوز تولید دریافت کنند. 
به عبارت دیگر، اصل مسائل و موضوع فعالیت خود را رها 
کرده  اند. بسیاری از تشکل  های بازرگانی هم در حال تخطی 
از اصول فعالیت خود هســتند و این موضوع بزرگ ترین 

چالش کنونی بخش خصوصی ایران است.
متاســفانه برخی فعالان بخشــی خصوصــی معتقدند 
که وجود این وضعیت نه آســیب زننــده، بلکه به نفع 
بخش خصوصی است و من ندیدم تاکنون فردی نسبت 
به وجود این معضلات و آســیب  های دامنه  دار آن انتقاد 
کند یا هشــدار دهــد. باید یک بار برای همیشــه برای 
بخش خصوصی و بخش دولتــی چارچوب های قانونی 
به صورت ســختگیرانه  ای به اجرا درآید و اگر جایی خلأ 
وجود دارد با وضع قوانین به روز، کارآمد و قاطع برطرف 
شــود.به ســبب این موازی کاری، فعالیت جزیره  ای و... 
به وجود آمده و برای سالیان متمادی دولت در جلسات 
مختلف می گوید: »شــما وقتی با هم اتفاق نظر ندارید 
و برای منافع شــخصی خود می  جنگیــد« نمی  توانید 
دیدگاه هــا و راهکارهای موثر ارائه دهید، بنابراین آنها را 

کنار گذاشته و کار خود را می کند.
در واقع، از این مسیر آسیب زدن، از بین بردن و به حاشیه 
راندن تشــکل  ها و جوامع مدنی بسیار آسان خواهد بود 
و چنانچه اراده  ای بر این وجود داشــته باشد، در کمترین 
زمــان و هزینه ممکن خواهد شــد. ایــن معضل باید از 
داخل بخش خصوصی برطرف شــود و برای مبارزه با این 
همه مشکل و ناکارآمدی نیاز است هرچه زودتر چاره  ای 
اندیشید. در پایان، حداقل انتظارم از دولت این است که اگر 
نمایندگانی از بخش خصوصی را در جلسات برای دریافت 
نظر مشورتی دعوت می کند، یقین حاصل کند که آن فرد 
یا تشــکل در راستای ماموریت و اساسنامه خود فعالیت 
می کند و فاقد منافع مشترک یا فعالیت گره خورده موازی 

باشد.

موازی  کاری 
و چالش های 

پیش رو
نسیم توكل-عضو اتاق بازرگانی تهران
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در حالی کــه ایران حدود 2/ 1درصد از مســاحت 
خشکی، جمعیت و تولید ناخالص داخلی جهان را 
در اختیار دارد، ســهم ایران از صادرات جهان، به 
نیم درصد هم نمی رســد. اقتصاد ایران یک اقتصاد 
نفتی، عمدتا دولتی با رقابت    پذیری محدود است و 
همواره در پایین ترین سطح زنجیره جهانی ارزش از 
طریق فروش عمدتا مواد خام و اولیه با اقتصاد جهان 
تعامل داشته است. به ویژه آنکه تاکنون به طور جدی 
در معرض رقابت خارجی و حضور بازیگران بزرگ، 
کارآ و توانمند اقتصاد جهانی قرار نگرفته و بالطبع 
این عارضه موجب ناکارآیی سیستم تجاری کشور 
نیز شده است که در زیر به برخی از ویژگی های آن 

می پردازیم.
هدفمند نبودن سرمایه    گذاری در بخش پتروشیمی 
و فولاد: بخش مهمی از صادرات غیرنفتی کشــور 
بــه مواداولیه و خــام اختصــاص دارد. با توجه به 
ســرمایه گذاری  هایی که طی دو دهه گذشــته در 
بخش بالادستی صنایع پتروشیمی و فولاد کشور 
صورت گرفتــه، در حال حاضر بین 60 تا 70 درصد 
از صادرات غیرنفتی کشــور را ایــن اقلام به خود 
اختصاص داده اند. متاسفانه سرمایه گذاری  هایی که 
طی دو دهه گذشــته در بخش پتروشیمی و فولاد 
انجام شد و منجر به جهش در تولید صادراتی کشور 
شــد به دلیل عدم ســرمایه گذاری مجدد و فضای 
کسب وکار نامناســب، در بخش های پایین دستی 
که می توانست ارزش افزوده بیشتری برای صادرات 

کشور فراهم آورد، تعمیق نیافت.
محدود بودن بازارهای صادراتی: بازارهای صادراتی 
کشــور نیز محــدود هســتند، به طوری که حدود 
70درصد صادرات کشــور در 5 بــازار، 80درصد 
صــادرات کشــور در 10 بازار و حــدود 90 درصد 

صادرات کشــور در 20 بازار محقــق می گردد. دو 
بازار عراق و افغانستان بین 25 تا 30 درصد صادرات 
کشــور را به خود اختصاص داده    اند که البته جزو 
بازارهای پرریســک و ســاختارنیافته محســوب 
می شوند و هر تحول سیاسی و اقتصادی می تواند 
منجر به کاهش دسترسی ایران به این بازارها شود.

کمبود زیرساخت ها: زیرساخت های تجاری کشور 
همچنین نیازمند ســرمایه    گذاری عظیمی است. 
کمبود زیرســاخت ها نظیر ریل، هواپیمای باری و 
مسافربری و کامیون، نبود شرکت های لجستیکی 
بزرگ، بندر و کشتی، جاده و خطوط منظم هوایی 
و دریایی به مقاصد صادراتی و امکانات تکنولوژیکی 
مدرن کافی در بنادر و گمرکات برای کاهش هزینه 
و زمان بارگیری و تخلیه کالا موجب تضعیف فرآیند 
صادرات می شــود. کمبود منابــع مالی حمایتی و 
تشویقی تخصیصی به توسعه صادرات غیرنفتی هم 

انگیزه صادرکنندگان را کاهش داده است.
عدم توجه به ظرفیت های صادراتی و تولید: ظرفیت 
جــذب تولید و صادرات از دیگــر مولفه های مهم 
است. در طول 50 سال گذشته اقتصاد ایران 6/ 6 
برابر شده است، درحالی که در همین مدت اقتصاد 
هند 5/ 13برابر، اقتصاد مالــزی 20 برابر، اقتصاد 
کره جنوبی 34 برابر و اقتصاد چین 63 برابر رشــد 
داشته اســت. از طرفی 72 درصد صادرات ویتنام 
و 45 درصد صادرات چین از محل ســرمایه گذاری 
خارجی در این کشــور بوده است. توسعه صادرات 
در نظــام جهانی کنونی نیازمنــد ارتباط عمیق با 
اقتصادهای ســایر کشورهای دنیا و ورود و ارتقا در 
زنجیره جهانی تولید اســت. عدم عضویت ایران در 
سازمان تجارت جهانی نیز باعث افزایش هزینه های 
مبادلــه کالا و پــول به واســطه اعمــال تعرفه و 

عدم جذب سرمایه    گذاری خارجی شده است. برای 
رســیدن به رشــد حدود 20 درصدی در صادرات 
غیرنفتی بایــد حداقل نیمی از رشــد 8 درصدی 
اقتصــاد، به ایجــاد ظرفیت    هــای صادراتی تعلق 
گیرد. به این معنی که باید منابع حاصله به صورت 
گزینشی در پروژه های صادراتی رقابت    پذیر هزینه 
 شود که ســالانه به 60 تا 80 میلیارد دلار سرمایه 

نیاز دارد.
چالاک نبودن ســاختار نهادهای نظــام صادراتی 
کنونــی: فرآینــد صــادرات به گونه    ای اســت که 
دستگاه های اجرایی متعددی در آن دخیل هستند 
و یک نهاد خاص به تنهایی قادر به پاسخگویی به 
همه مشــکلات صادرکنندگان که در دستگاه های 
مختلف ایجاد می شــود، نیست، لذا به نظر می رسد 
لازم اســت ســاختار جدید و چابک    تــری برای 
تســهیل فرآیند صادرات با رویکرد مشارکت همه 
دستگاه های مرتبط اجرایی کشور، تحت فرماندهی 
واحــد طراحی کرد.  با توجه به اینکه مشــکلات 
اصلی صادرات در محور هایی همچون امور بانکی، 
روابط کار گزاری و نــرخ ارز، تامین مالی صادرات، 
ضمانت نامــه و بیمه هــای صادراتی، بســته های 
حمایتی و تشــویق صادرات، مالیات ارزش افزوده، 
امور لجستیک و زیرساخت های صادراتی )پایانه ها(، 
امورترویج صادرات، قوانیــن و مقررات حمایتی و 
پیمان    هــای تجاری منطقــه    ای و بین المللی قابل 
طبقه    بندی اســت، می توان برای هــر محور یک 
نهاد پاسخگو )دستگاه اجرایی مرتبط( زیرنظر نهاد 
هماهنگ کننده )ســازمان توسعه تجارت( در نظر 
گرفت که همگی در زیر چتر قانونی شــورای عالی 
صادرات )ســتاد فرماندهی توسعه صادرات کشور( 
فعالیت خواهند کرد. در مجموع می توان گفت توسعه 
و جهش صادرات غیرنفتی نیازمند ظرفیت    سازی در 
محصولات رقابت    پذیــر و تغییر رویکرد حمایت از 
تولیــد داخلی و منع واردات به حمایت از تولیدات 
صادراتی و تلاش در جهت بهبود فضای کسب وکار 
است.  ظرفیت    سازی در تولیدات صادراتی نیازمند 
تعریف، شناســایی و حمایــت از پروژه های بزرگ 
صادراتی )نظیر پتروشــیمی و فولاد( است. ایجاد 
و توســعه مگاپروژه هــا نیازمند جــذب و هدایت 
سرمایه های داخلی و خارجی، همچنین تکنولوژی 
و دانش فنی اســت و این مهم بی    شــک نیازمند 
تنش    زدایی در روابط سیاسی و اقتصادی با دنیاست. 
تخصیص مشــوق    های حمایتی موثر از توســعه 
صادرات غیرنفتی، تلاش برای ایجاد تولید با مقیاس 
رقابتی و شــکل    گیری شرکت های بزرگ صادراتی 
در کنار ایجاد ســاختار مشارکتی با مشارکت همه 
دستگاه های مرتبط اجرایی کشور تحت فرماندهی 
 واحد، از دیگر الزامات توســعه صادرات محســوب 

می شود.

جهش صادراتی 
چگونه قابل
 تحقق است؟

مسعود كمالي اردكانی - عضو هیات علمي موسسه مطالعات و پ ژوهش    هاي بازرگانی
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رابطه تــورم و شــاخص   های بازارهــای مالی 
سال   هاست که محور تحقیقات بسیاری در حوزه 
مالی و اقتصاد است و سؤالات بسیاری پیرامون 
آن وجود دارد. در بسیاری موارد نتایج تحقیقات 
در کشــورهای مختلــف و در مراحل مختلف 
سیکل   های تجاری کشورها همسو و تایید   کننده 
یکدیگر نیست و از این   رو پاسخ قطعی به برخی 
از سؤالات مهم این حوزه امکان   پذیر نبوده است. 
با توجه به این توضیحات در این یادداشت کوتاه 
نگاه گذرایی خواهیم داشــت به اثرات احتمالی 
تورم بر بازار سرمایه ایران و موضوعاتی که باید 
موردتوجه سیاســتگذار اقتصادی و نهاد ناظر و 

قانون   گذار بازار سرمایه قرار گیرد.
طی 30 ماه گذشــته بازار سرمایه ایران درگیر 
تلاطم بســیار بوده اســت؛ رشــد تعجب   آور 
ســال   های 1398 تا نیمــه اول 1399 پس از 
ســقوط بزرگ و رکود طولانی   مدت، تجربه   ای 
بود که برای فعالان قدیمی بازار ســرمایه هم 
عجیب بود. در این مدت تعداد سرمایه   گذاران و 
سهامداران فعال بازار سرمایه رشد چشمگیری 
داشــت و حجم معاملات این بازار چندین برابر 
شد. در تمام طول این مدت اثر متغیرهای کلان 
اقتصادی بر نوســانات بازار سرمایه موردتوجه 

سیاستگذاران و پژوهشگران بوده است.
عده   ای سرازیر شــدن پول   ها به بازار سرمایه را 
ناشــی از جهش تورمی در بخش   های مختلف 
اقتصادی و جامانــدن طبقات مختلف مردم از 
این جهش و ورود به بازار برای جبران جاماندگی 
خود می   دانستند و عده   ای هم معتقد بودند که 
سیاستگذار اقتصادی )دولت و حاکمیت( برای 
جلوگیری از رشد بی   رویه و مشکل   ساز تورم، با 

سیاســت   هایی مردم را روانه بازار سرمایه کرد 
که نقدینگی را کنترل کند. اگرچه بســیاری از 
این حرف   ها در حد تحلیل   های ساده باقی ماند 
اما مباحث پیرامون این موضوع همچنان ادامه 

دارد.
آن   چه روشــن اســت اینکه نمی   تــوان اثرات 
دوســویه متغیرهای کلان اقتصادی و بازارهای 
مالــی را نادیده گرفت. به   طور معمول تورم )در 
معنای افزایش قیمــت کالا و خدمات( موجب 
رشد سودآوری اسمی شرکت   های پذیرفته   شده 
در بازار ســرمایه خواهد شــد؛ به   ویــژه اینکه 
شرکت   های بورســی غالبا در میان شرکت   های 
موفق و بزرگ اقتصاد کشور هستند و هر کدام 
ســهم مناســبی از بازار کالا و خدمات خود را 
دارنــد و از این رو از موقعیــت رقابتی بهتری 
نسبت به سایر شــرکت   های فعال در آن حوزه 
برخوردارند. با افزایش ســودآوری شرکت   ها و 
با اســتفاده از روش   های معمول ارزش   گذاری، 
ارزش شــرکت   ها هم رشــد خواهد کرد و این 
منجر به افزایش قیمت   ها و رشــد شاخص هم 
خواهد شــد. همچنین واضح است که افزایش 
قیمت   ها و افزایش قیمت ارز، ارزش جایگزینی 

شرکت   های بورسی را نیز افزایش خواهد داد.
از طرفی رشــد تورم تا حدودی ریســک   ها را 
افزایش می   دهد و حتی ممکن است به افزایش 
ضرایب ارزش   گذاری هم منجر شــود که خود 
دلیلی مضاعف بــر تاثیرگذاری تورم بر قیمت 
ســهام خواهد بود. بنابراین بــا افزایش تورم، 
بسیاری از پس   اندازکنندگان و سرمایه   گذاران 
بازارهای ســهام را بستر مناسبی برای بازیابی 
ارزش ثــروت و دارایی خود می   یابند. اما تاثیر 

تورم تا کجا چنین ادامه خواهد داشت؟
ماندگاری نرخ بالای تورم )و قیمت ارز( در کنار 
محدودیت   های بین   المللی توان مصرف   کنندگان 
و تولیدکنندگان کالا و خدمات را کاهش خواهد 
داد و در میان   مدت و بلندمدت ممکن است به 
بازارهای کالا و خدمــات لطمه بزند. از طرفی 
نرخ بســیار بالا و غیرمعمول تورم، ریسک   های 
ســرمایه   گذاری در بازارهای مالــی را افزایش 
می   دهد و ممکن اســت ســرمایه   گذاران را به 
ورود به بازار دارایی   های فیزیکی )مثل زمین و 

ساختمان( ترغیب کند.
اثــر دیگر تــورم تغییر نــگاه ســرمایه   گذاران 
اســت. به   طور کلی نوســانات زیــاد اقتصادی، 
پیش   بینی   نا   پذیری اقتصــاد و تورم بالا، فعالان 
اقتصــادی را کوتاه   مدت   نگــر می   کند. در یک 
اقتصاد با تورم ساخت   یافته بالا، سرمایه   گذاران 

برای بلندمدت برنامه   ریزی نخواهند کرد.
آنها به   خوبی درک می   کنند که توقف 6 ماهه یا 
یک ساله در یک بازار ارزش دارایی و ثروت آنها 
را به   شدت تغییر خواهد داد. از این رو است که 
در چنین جوامعی سرمایه   گذاران دائما از این 
بازار به آن بازار می   روند؛ امروز دلار می   خرند، 
فردا در بــورس هســتند و روز دیگر دربه   در 
به   دنبال رمزارزها می   دوند و در این جابه   جایی، 
متحمــل هزینه   های معاملاتی بســیاری هم 
می   شــوند. کوتاه   مدت   نگر شدن سرمایه   گذاران 
سیاســتگذاری   های  مالــی،  بازارهــای  در 
اصلاحی در بازار را دشــوار می   کند و تاثیرات 
 بســیاری بــر روندهــای کوتاه   مــدت بازارها 

خواهد داشت.
اگــر به توصیه   هــای فعالان بازار ســرمایه به 
ســرمایه   گذاران توجه کنید، تقریبا همیشــه 
»داشتن نگاه بلندمدت« را توصیه کرده   اند. در 
ادبیات مالی هم مقالات و تحقیقات بســیاری 
است که نشان می   دهد برندگان بازارهای مالی 
کسانی هستند که همیشه در بازار حضور دارند. 
کریستوفر اچ. براون در کتاب »سرمایه   گذاری 
ارزشــی« به پژوهشی اشاره کرده است که در 
آن نشان داده شده اگر بین سال   های 1990 تا 
2005 در همه پستی و بلندی   های بازار آمریکا 
بودید، ســرمایه شما بیش از 51 برابر می   شد، 
امــا اگر تنهــا 10 روز از بهترین روزهای این 
دوره 15 ساله را از دست داده باشید، سرمایه 
شــما 32 برابر و اگر 30 روز )یعنی یک ماه از 
180 مــاه( از بهترین روزها را از دســت داده 
باشید، ســرمایه   تان کمتر از 16 برابر می   شد. 
بنابراین باید با نگاه بلندمدت همیشه در بازار 
بمانید و تورم بالا و بلندمدت به چنین نگاهی 

آسیب می   زند.

تو ر  م و باز  ا ر 
سر مایه

سعید اسلامی بیدگلی- كارشناس بازار سرمایه








